
بخشدار مرکزی قم:

المان جدید ایثار و شهادت در روستای کاج نصب می شود

استاندار قم در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی مطرح کرد:

عملکرد ضعیف دستگاه ها در جذب تسهیلات 
اصناف آسیب دیده ازکرونا

٤ ذوالحجه 1٤٤1   25 جولای2020   شماره 5081  سال بیست وسوم   2000 تومان  شنبه  ٤ مرداد 1399 

روحانی در جلسه کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا:

 آیین های سوگواری سیدالشهدا )ع( 
با رعایت پروتکل ها برگزار می شود
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برگزاری این آئین شکوهمند یک ضرورت قطعی است

رئیس کل دادگستری استان قم :

 نباید هیچ واحد تولیدی به 
خاطر بدهی بانکی تعطیل شود

آماده هرگونه کمک به دستگاه های اجرایی هستیم

ماجرای سیگار کشیدن ولایتی در سازمان ملل

 فرماندارقم با بیان اینکه ویروس کرونا مردم را دربرگزاری آیین های 
مختلف عزا و عروسی با چالش مواجه کرده است، گفت: در این 
شرایط برای برگزاری چنین مراسم هایی باید روش هایی جدید و 
نوآورانه ای به جامعه ارایه شود.  مرتضی حیدری روز چهارشنبه 
درجلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران قم در تالار کرامت استانداری اظهار داشت: درشرایط فعلی 
تنها راه جلوگیری از شیوع کرونا اطلاع رسانی و آگاهی سازی جامعه 

است و این کار نیز باید با ارائه شیوه های جدید برگزاری مراسم ها و

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با تاکید بر اینکه باید 
نمادهای دفاع مقدس در شهر مقدس قم فضاسازی شود گفت: 
عده ای قصد دارند دفاع مقدس را از نسل جوان گرفته و نسل 
جوان با دوران دفاع مقدس ناآشنا باشند.  علی حاجی زاده شامگاه 
چهارشنبه در نشستی در محل سابق اعزام بسیجیان استان در 
دفاع مقدس که در مدرسه علمیه مشکات برگزار شد با اشاره به 
تاثیرپذیری جوانان و نوجوانان از بحث روایتگری شهدا و دفاع 

مقدس اظهار داشت: باید نماد ها و المان های مربوط به دفاع

فرماندارقم:

روش های نوآورانه  برای برگزاری 
عروسی و عزا ارائه شود 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

باید نمادهای دفاع مقدس
 در شهر قم فضاسازی شود 
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مدیر منطقه پنج قم گفت: سال آینده احداث بوستان بانوان به سرانجام می رسد و در 
اختیار شهروندان منطقه 5 قرار می گیرد. علیرضا اقبالیان با اشاره به اهمیت افزایش 
سرانه فضای سبز در منطقه پنج، اظهار داشت: در این منطقه بوستان های خوبی 
طراحی شده که بیش از ۲۰ هکتار است و دراطراف جمکران درحال تملک هستیم، 
به ویژه بوستان آفتاب در بحث نشاط و ظرفیت های فرهنگی و ورزشی و کتابخانه 
دارای اهمیت زیادی است. مدیر منطقه پنج قم ادامه داد: در کنار آن بوستان های 

بزرگ تر دیگری در مسیر می توان در حوالی بلوار حضرت خدیجه)س( 

به منظور قدردانی از تلاش های دکتر سقائیان نژاد شهردار قم در راستای کمک به 
مدیریت بحران کرونا در قم، دکتر محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
با اهدا لوحی از وی به عنوان حامی سلامت تجلیل کرد. شهردار قم دراین جلسه با 
اشاره به شیوع ویروس کرونا در کشور و زحمات کادر درمانی، اضافه کرد: تلاش های 
وزارت بهداشت در ایام مبارزه با کرونا سبب سربلندی کشور شده و مانند دوران 
دفاع مقدس در اذهان ثبت شده است. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به 

شیوع ویروس کرونا در کشور و زحمات کادر درمانی، اضافه کرد: تلاش های وزارت

مدیر منطقه پنج قم :

بوستان بانوان در منطقه ۵ احداث می شود
از سوی رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم صورت گرفت؛ 

قدردانی از شهردارقم بعنوان حامی سلامت
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شاه کلید آرامش به بازارها
مردم همیشه از دولت ها انتظار داشته اند که گرانی 
را کنترل کند. در این زمینه توقع مردم بی جا نبوده 
و نیست. این دولت است که مردم را در این موضوع 

متوقع کرده است. دولت سازمان ساخته به نام سازمان حمایت از مصرف کننده 
و تولیدکننده و سازمان تعزیرات که ماموریت آنها کنترل قیمت ها است و یا چند 
سالی است شورا رقابتی ایجاد شده که مثلا بازار را کنترل کنند. این انتظارات را 
دولت ها برای مردم ایجاد کرده اند. اما اقتصاددانان به خوبی می دانند که مکانیسم 
دخالت در بازار توسط دولت به هیچ وجه جواب نخواهد داد، اما مردم عادی هنوز 
این موضوع را نپذیرفتند. در اوایل سال جاری همه کارشناسان چشم انتظار دیدن 
سیاست های انقباضی جدی برای کنترل تورم از سوی دولت بودند، این در حالی 
است که نرخ سود بانکی به ۱۵ درصد کاهش یافت و این موضوع، به معنای افزایش 
نرخ بهره منفی به مقدار معناداری بود. منفی بودن نرخ بهره حقیقتا نیز به معنای 
مجازات افرادی بود که پول هایشان را در سپرده های بانکی یا اوراق نگه داشته 
بودند. حاصل این سیاست پر از ابهام نیز چیزی به جز خروج نقدینگی از بانک ها 
و هجوم به بازارهای موازی همچون ارز و سکه نداشت. موضوع مهم دیگری که 
همگان ازآن مطلع اند کسری بودجه بیش از ۱۵۰ هزار میلیارد تومانی دولت در 
سال ۹۹ است. در شرایطی که فروش نفت به شدت کاهش پیدا کرده است، دولت 
می توانست با انتشار اوراق قرضه و دارایی های خود، بخشی از آن را جبران کند. اما 
به دلیل عدم واگذاری کرسی های مدیریتی شرکت های بورسی، نسبت به فروش 
مستقیم آن ها اقدام نکرد و از سوی دیگر، با کاهش نرخ بهره، فرصت فروش اوراق 
قرضه به مردم را از بین برد. دولت باید بپذیرد که شاه کلید آرامش دادن به بازارهای 
سرمایه ای و دارایی و کنترل تورم، نزد خودش و بانک مرکزی است. فروش اوراق 
قرضه با نرخ های بالاتر از نرخ بانکی نه تنها می تواند منجر به فروش حجم عمده ای 
از این اوراق شود و مشکل کسری بودجه دولت را بدون چاپ پول حل کند، بلکه 
می تواند بخش عمده ای از نقدینگی سرگردان در جامعه را نیز جمع آوری کند. 
تا زمانی که دولت از منابع بانک مرکزی استفاده کند، همچنان شاهد تورم های 
دورقمی موجود خواهیم بود. تا زمانی که چشم انداز آینده اطمینان بخش نباشد، 
انگیزه برای سرمایه گذاری در بازارهایی که هنوز تکلیف سودآوری آنها نسبت به 
تورم مشخص نبوده و البته نقدشوندگی خوب ندارند، وجود ندارد؛ سرمایه ترسو 
است. بدون تردید امنیت سرمایه گذاری در شرایطی اتفاق می افتد که متغیرهای 
اقتصاد کلان )همانند نرخ ارز، نرخ رشد، نرخ بیکاری، نرخ تورم و...( با ثبات و 
قابل پیش بینی باشند. در این شرایط، اما دومینویی از خطاهای مکرر، حاصل از 
اقتصاد امروز کشور است. این که اقتصاد کشور در هفته ها و ماه های پیش رو کجا 

می رود، به تصمیم سیاست گذار اقتصادی باز می گردد.
* تحلیلگر اقتصادی

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم :

باید سالیانه 30 مدرسه در قم احداث شود
مدیرکل نوسازی مدارس استان قم گفت: سالیانه ۱۰ هزار دانش آموز به تعداد 
دانش آموزان استان اضافه می شوند و برای پاسخ گویی به این افزایش جمعیت 
دانش آموزی سالیانه به 36۰ کلاس جدید یا به عبارتی 3۰ مدرسه ۱2 کلاسه جدید 
در استان قم نیاز داریم. محسن پورگلیان با اشاره به وضعیت کسری فضای آموزشی 
در استان قم اظهار کرد: استاندارد فضای آموزشی به ازای هر دانش آموز 8 متر مربع 
است، در حالی که اکنون میانگین فضای آموزشی در استان قم به ازای هر دانش 
آموز 4.3 متر مربع است و براین اساس 8۰۰ هزار متر مربع فضای آموزشی جدید 
یا به عبارتی 4 هزار کلاس درس جدید در استان برای رسیدن به میانگین استاندارد 
فضای آموزشی نیاز داریم. وی ادامه داد: میانگین فضای آموزشی در کشور حدود 
۵.3 متر مربع به ازای هر دانش آموز است و فضای آموزشی موجود در استان قم به 
ازای هر دانش آموز ۰.۹ مترمربع کمتر از میانگین کشوری است و باید برای رسیدن 
به سرانه فضای آموزشی میانگین در کشور 2۰۰ هزار متر مربع فضای آموزشی 

جدید یا به عبارت دیگر ۱۰۰ مدرسه ۱2 کلاسه جدید در استان احداث شود.
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 رییس جمهوری گفت: آیین های سوگواری سیدالشهدا)ع( 
نیاز روحی غیرقابل انکاری است که با رعایت پروتکل ها برگزار 
خواهند شد.  حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز 
پنجشنبه در جلسه کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله 

با کرونا با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران از ابتدای 
شیوع ویروس کووید ۱۹ مقابله جدی با همه گیری آن را بر 
اساس استانداردهای علمی و جهانی در دستور کار قرار داد، 

گفت: تمام اقدامات انجام گرفته در این راستا از تدوین 

صنوف  از  دولت  حمایتی  تسهیلات  گفت:  قم  استاندار 
به طور  باید  قم  در  کرونا  شیوع  از  آسیب دیده  واحدهای  و 

حداکثری توسط دستگاه های اجرایی استان جذب شود. 

بهرام سرمست روز پنجشنبه در جلسه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی قم با اشاره به مصوبه های سفر اخیر رئیس 

برنامه وبودجه کشور به استان اظهار داشت: باید موانع تحقق

استاندار قم:

مشارکت قم در انتخابات مجلس بیش از 
میانگین کشوری بود

استاندار قم با اشاره شیوع کرونا در زمان برگزاری انتخابات گفت: به رغم شیوع کرونا 
مشارکت مردم قم در انتخابات اسفندماه پارسال، بیش از میانگین کشوری بود.

سرمست در نشست با حجت الاسلام مهری رئیس دفتر شورای نگهبان در قم  ،امنیت 
انتخابات را به عنوان یکی از اولویت های اصلی مسئولان برگزاری انتخابات موردتوجه 
قرار داد و گفت: انتخابات مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای خبرگان رهبری قم در 

اسفندماه سال گذشته باکمال آرامش برگزار شد و هیچ گونه برخورد قهری نداشتیم.
وی سلامت انتخابات را دیگر مساله اساسی و مورد تاکید مدیریت استان مطرح کرد و 
افزود: طبق فرمایش های حضرت امام و رهبر معظم انقلاب رای مردم فارغ از نتیجه آن 
حق الناس محسوب می شود و در انتخابات اخیر نیز تلاش کردیم تا از آرای مردم صیانت 
کنیم. سرمست حیثیت نظام را در گرو برگزاری انتخابات سالم دانست و گفت: در قم 

بی طرفی در انتخابات و جلوگیری از تخلف ها در دستور کار مسئولان قرار داشت.
باوجود  و  بود  برخوردار  ویژه  اهمیت  از  ادامه داد: مشارکت حداکثری  استاندار قم 
شیوع بیماری کرونا توانستیم انتخابات خوبی در قم برگزار کنیم و مشارکت مردم در این 
انتخابات بیش از میانگین کشوری بود. سرمست همچنین با اشاره به همراهی اعضای 
هیات نظارت و اجرایی انتخابات خاطرنشان کرد: همدلی و تعامل وجه اشتراک همه 

برگزارکنندگان انتخابات مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای خبرگان رهبری بود.

آیت الله اعرافی:

رشد و توسعه مشاغل خانگی
 در اولویت قرار گیرد

مدیر حوزه های علمیه گفت: کمک به رشد و توسعه مشاغل خانگی امری مهم و 
ضروری است که باید مورد توجه قرار گیرد. آیت الله علیرضا اعرافی بعد از ظهر پنجشنبه 
در دیدار با مدیرعامل بنیاد برکتِ ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( که در دفتر مدیر 
حوزه های علمیه در قم برگزار شد، با اشاره به لزوم توجه به بعد اجتماعی حوزه افزود: 
ستاد حوزوی بحران و حوادث غیر مترقبه حوزه به دلیل اهتمام ویژه حوزه به مباحث 
اجتماعی ایجاد شده است. وی با اشاره به حضور طلاب و روحانیون جهادی بدون مزد در 
خدمت رسانی به مردم و آسیب دیدگان افزود: 24۰ کار ویژه و مأموریت متناسب در حوزه 
در چهار گروه ارتباط با درون حوزه، نظام اسلامی، جامعه و بین الملل تدوین شده است. 
امام جمعه قم با بیان اینکه لازم است بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام )ره( در بخش 
اشتغال ورود جدی داشته باشد، گفت: اشتغال در هر منطقه از کشور فرهنگ و ظرفیت 
خاص آن منطقه را می طلبد و باید با ویژگی ها و شرایط آن منطقه منطبق باشد. آیت الله 
اعرافی کمک به رشد و توسعه مشاغل خانگی را امری مهم و ضروری دانست و تصریح 
کرد: در شرایط اقتصادی فعلی اولویت با صنایعی است که در آستانه ورشکستگی قرار 
گرفته اند و باید به صنایع در آستانه ورشکستگی کمک کرد که از این وضعیت نجات پیدا 
کرده و از چرخه تولید و اشتغال باز نماند. امام جمعه قم با بیان اینکه از بیش از ۱2۰ کشور 
طلبه در این شهر مشغول به تحصیل علوم دینی هستند، تصریح کرد: صدها مؤسسه 
دینی و فرهنگی و مجلات علمی و تخصصی از ظرفیت های مهمی است که باید در همه 

تصمیم گیری ها مورد توجه قرار گیرد.

برگزیدگان انتخابات مداحان شاخص قم 
معرفی شدند

انتخابات مداحان شاخص استان قم در اداره کل تبلیغات اسلامی این استان برگزار 
شد. به گزارش اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم، در انتخابات مداحان شاخص استان 
۱2 نفر از مداحان شاخص اعلام کاندیداتوری کرده بودند که در نهایت پس از رأی گیری، 
عباس حیدرزاده، حسن حیدرزاده، رضا ایزدی، مسعود زمانی و سید علی حسینی نژاد 
به عنوان اعضای اصلی و سید محسن بنی فاطمی و رضا ولی زاده به عنوان اعضای علی 
البدل انتخاب شدند. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم در حاشیه این جلسه پیرامون 
روند برگزاری انتخابات این دوره به بیان نکاتی پرداخت. حجت الاسلام رضا عزت زمانی  با 
بیان اینکه انتخابات کانون مداحان در دو مرحله طراحی شده است، اظهار کرد: تعداد 
اعضای کانون مداحان شهرستان قم ۱۱ نفر و تعداد اعضای کانون هر کدام از بخش های 

تابعه ۵ نفر خواهند بود.

این تسهیلات باید به طور حداکثری جذب شوند

مجید سلیمی بروجنی*

اینکه  بابیان  رئیس کل دادگستری استان قم 
به  به لحاظ بدهکاری  تولیدی  نباید هیچ واحد 
بانک ها تعطیل شود گفت :البته بانک ها می 
این خصوص  را در  قانونی خود  اقدامات  توانند 
انجام داده و دعوی خویش را در محاکم مطرح 
نمایند، اما این اقدامات نباید به هیچ وجه منجر 
به تعطیلی واحدهای تولیدی و بیکار شدن خیل 

عظیمی از کارگران در این دوران شود.
 حجت الاسلام و المسلمین علی مظفری در 
جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی دادگستری استان 
قم  ضمن تشکر از اعضای محترم جلسه به لحاظ 
اظهار  خویش،  مطالب  دلسوزانه  و  جدی  طرح 
داشت: نظر به اینکه کشورمان در شرایط خاص و 
ویژه به لحاظ اقتصادی، اجتماعی و سیاسی قرار 
دارد، بایستی تصمیمات نیز خاص و ویژه اتخاذ و 

اجرایی شود.
رئیس کل دادگستری استان قم مهمترین و با 
اولویت ترین بحث روز جامعه و استان را تأمین و 
توزیع کالاهای اساسی و مهم مردم دانسته و بیان 
نمود: تمامی مسئولین نهادهای دولتی، نظارتی 
و بخش خصوصی بایستی تمام تلاش و همت 
خویش را به این موضوع اختصاص دهند. در این 
شرایط بایستی مدیران دولتی از حداکثر اختیارات 
قانونی خویش برای رفع مشکلات استفاده نموده 
و دستگاه های نظارتی، نظیر اداره کل بازرسی 
استان حمایت های حداکثری خویش را با لحاظ 

مراقبت های لازم در این خصوص به عمل آورند.
حجت الاسلام و المسلمین مظفری در ادامه 
اظهار نمود: در راستای محقق نمودن شعار سال 
که توسط مقام معظم رهبری )مدظله العالی( به 
نام »جهش تولید« نامگذاری شده است، دستگاه 
قضایی آماده انجام هرگونه کمک به دستگاه های 

اجرایی خواهد بود.
خصوص  در  استان  دادگستری  کل  رئیس 
از سوی  بانکی مطرح شده  مسائل و مشکلات 
بیان  صراحتاً  جلسه،  محترم  اعضای  از  برخی 
لحاظ  به  تولیدی  واحد  هیچ  نباید  که  داشت: 
بدهکاری به بانک ها تعطیل شود. البته بانک ها 
می توانند اقدامات قانونی خود را در این خصوص 
انجام داده و دعوی خویش را در محاکم مطرح 
نمایند، اما این اقدامات نباید به هیچ وجه منجر 
به تعطیلی واحدهای تولیدی و بیکار شدن خیل 
عظیمی از کارگران در این دوران شود. اگر برای 
واحدهای تولیدی این مشکل مطرح شد، حتماً به 
سیستم قضایی اطلاع داده تا جهت رفع تعطیلی 
صادر  لازم  قضایی  دستورات  تولیدی  واحدهای 

گردد.
رئیس کل دادگستری استان در خصوص مسائل 
و دغدغه های مالیاتی مطرح شده نیز مطالب 
مهمی را مطرح نموده و اظهار کرد: بایستی با 
قوانین  ظرفیت  و  قانونی  ابزارهای  از  استفاده 
موجود مالیاتی بهمنظور رفع مشکلات واحدهای 
و  اقتصادی  شرایط  نظرگرفتن  در  با  و  تولیدی 

اجتماعی موجود به رفع مشکلات گام برداشت.
حجت الاسلام و المسلمین مظفری دستورات 
لازم در جهت رفع مشکلات مطرح شده، تشکیل 
کمیته های تخصصی، تحلیل مسائل و مشکلات 
عمده واحدهای تولیدی و... صادر و چند توصیه 
اقتصاد  استانی  ستاد  آتی  جلسه  برای  مهم 

مقاومتی دادگستری مطرح نمود.

رئیس کل دادگستری استان قم :

نباید هیچ واحد تولیدی به خاطر بدهی بانکی تعطیل شود

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: با توجه به قرنطینه 
بیماران کرونایی در منازل و ضرورت استفاده از ماسک در معابر عمومی، 
همشهریان باید نسبت به تفکیک و عدم رهاسازی پسماندهای کرونایی 

بسیار توجه داشته باشند. 
سید رضا موسوی مشکینی افزود: متأسفانه با شیوع و اوج گرفتن ویروس 
زیست محیطی  لحاظ  به  که  موضوع هایی  از  یکی  کشورمان،  در  کرونا 

به شدت موردتوجه قرارگرفته است، موضوع پسماندهای کرونایی است.
وی خاطرنشان کرد: با افزایش روزافزون بیماران کرونایی که بخشی از 
آن ها در منازل قرنطینه شده و اقدام های درمانی را پیگیری می کنند، 
تفکیک پسماندهای کرونایی در خانه و قراردادن آن ها در کیسه های زباله 

مشخص، جهت جلوگیری از گسترش بیماری بسیار اهمیت دارد.
وی بر توجه و دقت لازم از سوی پاکبانان در جمع آوری زباله ها و همچنین 
جلوگیری از فعالیت زباله گردها و مراکز غیرمجاز تفکیک زباله تأکید کرد و 

گفت: با اجباری شدن استفاده از ماسک در اماکن عمومی، شهروندان باید 
بسیار مراقب باشند تا ماسک های خود را که ممکن است آلوده به ویروس 

کرونا باشد، در معابر و جوی های آب رها نکنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مدیریت پسماندهای کرونایی در 
بیمارستان های قم را نیز به نسبت مطلوب ارزیابی کرد و گفت: خوشبختانه 
با محدودتر شدن بیمارستان های درگیر کرونا نسبت به ابتدای سال، مسأله 
تفکیک و جمع آوری، بی خطرسازی و دفع اصولی پسماندهای کرونایی، 

به خوبی در حال انجام است.
موسوی در پایان ضمن اظهار امیدواری نسبت به کاهش شیوع بیماری 
کادر  و  پرستان  پزشکان،  مجاهدت های  و  تلاش ها  از  قدردانی  و  کرونا 
درمانی، گفت: مردم باید با رعایت بهداشت فردی و اجتماعی و اقدام های 
پیشگیرانه به ویژه استفاده از ماسک، رعایت فاصله و پرهیز از تجمعات و 

آیین ها، از خود و دیگران در برابر این بیماری محافظت کنند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

مردم در تفکیک پسماندهای کرونایی توجه داشته باشند
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سوگواری  آیین های  گفت:  جمهوری  رییس   
سیدالشهدا)ع( نیاز روحی غیرقابل انکاری است که 

با رعایت پروتکل ها برگزار خواهند شد. 
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
پنجشنبه در جلسه کمیته های تخصصی ستاد ملی 
مقابله با کرونا با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی 
ایران از ابتدای شیوع ویروس کووید ۱۹ مقابله جدی 
با همه گیری آن را بر اساس استانداردهای علمی و 
جهانی در دستور کار قرار داد، گفت: تمام اقدامات 
انجام گرفته در این راستا از تدوین دستورالعمل های 
مراقبتی و بهداشتی تا ایجاد محدودیت ها در دور اول 
شیوع کرونا، چه به لحاظ نوع سیاست گذاری و چه به 
جهت نحوه اجرای این سیاست ها و تصمیمات ناشی 
از آن، بارها از سوی نهادهای تخصصی بین المللی 
و  تایید  مورد  بهداشت  جهانی  سازمان  ویژه  به  و 

قدردانی قرار گرفته است.
رئیس جمهوری با قدردانی از اعتماد، همراهی 
و همکاری مردم با اقدامات و برنامه های مقابله ای 
و  همکاری  افزود:  کرونا،  شیوع  برابر  در  دولت 
همراهی مطلوب مردم به ویژه در جریان موج اول 
فراگیری کرونا در ایران، تحسین مجامع بین المللی 

را به دنبال داشت.
روحانی اظهار داشت: نکته مهمی که در نتیجه 
این  آمده،  دست  به  دقیق  برآوردهای  و  ارزیابی ها 
برخی  در  کرونا  شیوع  دوباره  موج  علت  که  است 
اجتماعی  و  اقتصادی  فعالیت های  کشور  مناطق 
نبوده، بلکه عدم رعایت دقیق و کامل دستورالعمل ها 
در نتیجه ایجاد این تصور که ویروس ضعیف شده و 
به خاطر برگزاری تجمعات و دورهمی ها و محافلی 
مثل مراسم ازدواج و مجالس ختم و عزاداری ها بوده 
است. رئیس جمهوری با اشاره به شروع موج دوم 
شیوع کرونا در بسیاری از کشورهای دنیا، تصریح 
کرد: ستاد ملی مقابله کرونا برای مبارزه با موج دوم 
شیوع کرونا در کشورمان دو سیاست کلان را طراحی 
از  استفاده  اصلی  این دو سیاست  اساس  که  کرد 
ماسک در مکان های سرپوشیده عمومی و پرخطر از 
جمله محل های کسب و کار با نظارت دقیق بر اجرای 

این دستورالعمل ها و همچنین ممنوعیت اجتماعات 
و تجمع ها و برگزاری مراسم شادی و عزا و مهمانی ها 
است. روحانی خاطرنشان کرد: بعد از گذشت یکی 
دو هفته، ارزیابی ها، حکایت از شیب نزولی شیوع 
در بسیاری از استان های کشور دارد که این کاهش 
نتیجه اجرای گسترده تر پروتکل ها و استفاده تعداد 
بیشتر از مردم از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی و 

دوری از تجمعات بوده است.
وی با تاکید بر لزوم اصلاح رفتار و سبک زندگی 
مرحله  در  مجدد  شیوع  از  جلوگیری  برای  جامعه 
ستاد  درمان  کمیته  گفت:  کرونا،  با  مقابله  جدید 
ملی مقابله با کرونا باید به تفکیک هر استان، میزان 
مراعات پروتکل ها و استفاده از ماسک را اطلاع رسانی 

کرده تا به اصلاح رفتار مردم کمک شود.
ویژه مراسم  بر اهمیت  تاکید  با  رئیس جمهوری 
سوگواری حضرت امام حسین)ع( و بهره های فراوان 
چشم  آن  از  نمی توان  که  جامعه  برای  آن  معنوی 
و  اطهار)ع(  ائمه  به  توسل  داشت:  اظهار  پوشید، 
بخصوص بهره مندی های معنوی مردم از آئین های 

یک  سیدالشهداء)ع(  حضرت  سوگواری  با  مرتبط 
نیاز روحی غیرقابل انکار بوده و برگزاری این آئین 

شکوهمند یک ضرورت قطعی است.
روحانی تاکید کرد: بر همین اساس باید با توجه 
به تجربه موثر و قابل تجلیل همکاری و همراهی 
مذهبی  نهادهای  و  معزز  روحانیت  متدین،  مردم 
دستورالعمل های  رمضان،  مبارک  ماه  ایام  در 
حضرت  عزاداری  مراسم  برگزاری  برای  مناسب 
اباعبدالله الحسین)ع( در ایام محرم و صفر طراحی 
اساس  بر  مردم  اقناع  و  اطلاع رسانی  قطعا  شود. 
این  در  اطلاع رسانی  کمیته  که  رسانه ای  پیوست 

زمینه تهیه می کند، موثر خواهد بود.
مساله  به  اشاره  با  همچنین  جمهوری  رئیس 
برگزاری  گفت:  کشور،  آموزشی  نظام  در  کنکور 
نظر  مورد  کشور،  جوانان  سلامت  حفظ  با  کنکور 
سیستم آموزشی است و با طراحی و اجرای دقیق 
پروتکل های مربوطه، کنکور در کمال امنیت روانی 
و جسمی جوانان و خانواده های آنان برگزار خواهد 

شد.

میرباقری نماینده مجلس خبرگان رهبری:

جریان غربگرا دنبال تعطیلی هیات های 
مذهبی به بهانه کروناست

عضو خبرگان با طرح این سخن که جریان غربگرا به بهانه کرونا دنبال تعطیلی 
هیات های مذهبی به بهانه کروناست، گفت: در ماه رمضان نیز در زمینه برگزاری 

تجمعات مذهبی کوتاهی کردیم. 
آیت الله سید محمدمهدی میرباقری نماینده مجلس خبرگان رهبری عصر پنجشنبه 
در نشست علمی »کرونا و چالش های پیش روی هیئات« که در کتابخانه مرحوم آیت 
الله حائری طبسی قم برگزار شد، قرنطینه را راه حل اساسی و پایدار در مبارزه با کرونا 

ندانست و گفت: در ماه رمضان در زمینه برگزاری تجمعات مذهبی کوتاهی کردیم.
وی با بیان اینکه امروز واضح شده است که راه مواجهه با کرونا قرنطینه کور نیست، 
اظهار کرد: جریان غرب و غربگراها به دنبال تعطیلی مجالس و تجمعات مذهبی 
هستند؛ جریان غرب گرا برگزاری مراسم های مذهبی را مانع پیشرفت های مادی خود 

می داند.
میرباقری با تأکید بر اینکه ما به هیچ عنوان نمی خواهیم مجالس و محافل مذهبی 
تعطیل شود، عنوان کرد: همانطور که نمی توان بازار را تعطیل کرد، به طریق اولی نمی 
توان هیأت و مجالس مذهبی را به تعطیلی کشاند؛ در ماه رمضان مشاهده کردیم برخی 
در صدد آن بودند که روزه گرفتن را مضر اعلام کنند، اما جامعه متدین پزشکی آن را 

غیر مضر دانست.
نماینده مجلس خبرگان رهبری با اشاره به اینکه ما باید در مقابل طرح های غرب 
گرایانه طرح ریزی و برنامه ریزی مناسب داشته باشیم، گفت: باید مراقب باشیم مجالس 
محرم به امر مجازی تبدیل نشود؛ در عین حالی که از فضای مجازی برای نشر معارف 

استفاده می کنیم باید مراقب باشیم مجالس حضوری کمرنگ نشود.
وی بر ضرورت رعایت اصول بهداشتی در هیأت ها تأکید کرد و ابراز داشت: برگزاری 
محافل مذهبی به بهداشت و سلامت معنوی جامعه کمک می کند؛ امروز باید کسانی 
برای هیأت ها تصمیم گیری کنند که از این محافل و مجالس درک صحیحی داشته 
باشند. نماینده مجلس خبرگان رهبری ابراز کرد: امروز جامعه پزشکی دغدغه بیشتری 
نسبت به برگزاری هیأت های مذهبی دارد و به ما در این زمینه کمک می کنند تا بتوانیم 
به بهترین شکل به رسالت خود عمل داشته باشیم. وی کرونا را حاصل دستکاری بشر 
در طبیعت قلمداد کرد و گفت: کرونا هر چه که باشد یا نباشد حاصل دستکاری بشر 
در طبیعت است و حاصل آن نیز تفکری است که جهان را مرده می داند و می پندارند 
می تواند هر کاری می تواند بکند . میرباقری با بیان اینکه راه برون رفت از بحران های 
زیست محیطی بازگشت به آموزه های انبیای الهی است، خاطرنشان کرد: در شرایطی 
که بحرانی است باید به سوی مراسم های مذهبی سوق پیدا کنیم، نه اینکه آنها را به 

تعطیلی بکشانیم
حجت الاسلام والمسلمین حسین انصاریان نیز در این نشست طی سخنانی با اشاره 
به اینکه به اذعان غیرمسلمانان یکی از مزیت های دین اسلام و تشیع تجمعات مذهبی 
به صورت خودجوش است، گفت: تنها دولتی که هزار و 4۰۰ سال است که خرج 

سنگین اداری هایش را می دهد، دولت ابا عبدالله)ع( است.
با سخاوتی که دارند در مسیر  امام حسین)ع(  اینکه عاشقان مکتب  بیان  با  وی 
اباعبدالله)ع( هزینه می کنند، ادامه داد: کارمندان دولت حسینی خرج دولت خود را 
می دهند؛ عاشقان اباعبدالله)ع( میلیاردها تومان پول در این مسیر به صورت سالیانه 

خرج می کنند و مطمئن هستیم که درست هم هزینه می شود.
 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم :

باید نمادهای دفاع مقدس در شهر قم 
فضاسازی شود 

رئیس ستاد کنگره ملی شهدای استان قم با تاکید بر اینکه باید نمادهای دفاع مقدس 
در شهر مقدس قم فضاسازی شود گفت: عده ای قصد دارند دفاع مقدس را از نسل 

جوان گرفته و نسل جوان با دوران دفاع مقدس ناآشنا باشند. 
علی حاجی زاده شامگاه چهارشنبه در نشستی در محل سابق اعزام بسیجیان استان 
در دفاع مقدس که در مدرسه علمیه مشکات برگزار شد با اشاره به تاثیرپذیری جوانان و 
نوجوانان از بحث روایتگری شهدا و دفاع مقدس اظهار داشت: باید نماد ها و المان های 

مربوط به دفاع مقدس حفظ و فرهنگ ایثار و شهادت به نسل های آینده منتقل شود.
وی با اشاره به لزوم ترویج فرهنگ شهادت در جامعه افزود: در مراسمی با حضور 
دانش آموزان استان درباره خاطرات دفاع مقدس و رشادت رزمندگان صحبت می کردم 
که این موضوع سبب شد دانش آموزان تحت تاثیر قرار بگیرند، نسل جوان فطرت 
پاکی دارند و باید از کودکی با فرهنگ ایثار و شهادت آشنا شوند. رئیس ستاد کنگره 
ملی شهدای استان قم با تاکید بر اینکه باید نمادهای دفاع مقدس در شهر مقدس قم 
فضاسازی شود، بیان کرد: عده ای قصد دارند دفاع مقدس را از نسل جوان گرفته و 
نسل جوان با دوران دفاع مقدس ناآشنا باشند. حاجی زاده گفت: برخی گلزار شهدا 
را قبرستان می دانند، باید این مکان به خوبی برای جوانان معرفی شود و نقش شهدا و 
رزمندگان عزیز در دوران دفاع مقدس به خوبی تبیین شود. وی تصریح کرد: استان های 
کرمان و خراسان جنوبی موفق ترین استان ها در برگزاری کنگره شهدا بوده اند، چرا 
که آنها ۹3 برنامه داشتند که یکی از آنها برگزاری هزاران یادواره بوده و تلاش کرده اند 
در ظرف پنج سال تمام برنامه های استان به سمت شهید و شهادت برود. رئیس ستاد 
کنگره شهدای استان قم نیز با اشاره به اینکه شهدا در وصیت نامه هایشان اطاعت از 
اوامر ولایت فقیه را بار ها مورد تاکید قرار داده اند، افزود: مقام معظم رهبری در مورد 
کنگره های شهدای پیگیری خاصی دارند و با قوت و قدرت تمام برگزار شود. حاجی زاده 
با اشاره به برگزاری کنگره شهدای استان قم خاطرنشان کرد: قرار بود این مراسم آبان ماه 

امسال برگزار شود ولی با توجه به برنامه ریزی صورت گرفته سال آینده برگزار می شود.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم :

بسته های معیشتی در ماه محرم میان 
محرومین قمی توزیع می شود 

 مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: یکی از موضوعاتی که در ماه محرم مورد 
تأکید است بحث توزیع بسته های معیشتی میان محرومین است. 

حجت الاسلام عزت زمانی شامگاه پنج شنبه در نشست "کرونا و چالش های پیش 
روی هیئت" که در کتابخانه آیت الله حائری طبسی)ره( برگزار شد اظهار داشت: یکی 
از موضوعاتی که در ماه محرم مورد تأکید است بحث توزیع بسته های معیشتی میان 
محرومین است. وی افزود: مسئولان هیئت ها و ذاکرین اهل بیت)ع( نقش ویژه ای 
در مواسات داشتند و این حرکت اجتماعی مبنای حضور هیئت ها در اجتماع شد، 
هیئت های مذهبی در این رزمایش بسته های غذایی را بدون اینکه کسی متوجه شود 
میان محرومین قمی توزیع کردند. مدیرکل تبلیغات اسلامی قم بیان کرد: هیئت های 
استان به این نتیجه رسیدند که با توزیع بسته های غذایی می توان به رسالتشان عمل 
کنند، در ماه رمضان یکی از مسئولان هیئت به من گفت که طرح مواسات بسیار 

اثربخش بود و در ماه محرم نیز این طرح توسط هیئت های مذهبی استان تداوم دارد.
زمانی با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای مقابله با کرونا خاطرنشان کرد: این اتفاق 
بزرگ در کشور افتاد و ذاکرین و مسئولان هیئت نیز در این زمینه نقش بزرگی را رقم زدند 

و در زمینهٔ توزیع بسته های معیشتی میان مستضعفین اهتمام داشتند.

در تیرماه امسال رقم خورد؛

افزایش ۱۲ درصدی اهدای خون در قم
 معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم گفت: طی تیرماه سالجاری سه هزار و 

82۱ نفر موفق به اهدای خون شدند که افزایش ۱2.6 درصدی داشته است.
علیرضا کبیری د با اشاره به اهدای خون سه هزار و 34۱ نفر در تیرماه پارسال گفت: 
در تیرماه امسال سه هزار و 82۱ نفر موفق به اهدا خون شده اند که شاهد افزایش ۱2 و 

6 دهم درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال هستیم
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم عنوان کرد: تعداد اهداکنندگان مستمر 
در تیرماه 2 هزار و 2۹۵ نفر بوده در حالی که این تعداد در مدت مشابه سال قبل 2 هزار 
و ۱۷ نفر بوده است. وی گفت: تعداد اهداکنندگان خانم طی تیرماه ۱۵۱ نفر بوده در 

حالی که این تعداد سال گذشته ۱4۵ نفر بوده و افزایش داشته است.
کبیری با اشاره به اینکه پنج هزار و 333 واحد خون به بیمارستان ها در تیرماه امسال 
ارسال شد که نسبت به سال قبل ۱4 درصد افزایش داشته است، گفت: هزار و 23۰ 
واحد خون طی یک ماهه اخیر به شبکه خون رسانی ارسال شده که نسبت به مدت 

مشابه سال قبل افزایش 2۰ درصدی داشته است.

 درماندگی آمریکا در برابر ایران

 راهزنی جنگنده های آمریکایی در مسیر هواپیمای مسافربری ماهان نشانه 
روشنی از شکست راهبرد ضد ایرانی دولت ترامپ و درماندگی آمریکا در برابر ایران 

است.
شب جمعه یک فروند هواپیمای مسافربری ماهان که به مقصد بیروت در حال 
پرواز بود، با راهزنی و اقدام تهدید زای دو جنگنده آمریکایی روبرو شد. این هواپیما 
مجبور به کاهش سریع ارتفاع و فرود گردید که بر اثر آن تعدادی از مسافران مصدوم 

شدند.
قرار گرفتن جنگنده های متخاصم آمریکایی در فاصله ۱۰۰ متری هواپیمای 
مسافربری ماهان آن هم پس از سلسله اقدامات ضد ایرانی دولت ترامپ، یادآور 
هدف قرار گرفتن یک فروند هواپیمای مسافربری شرکت ایران ایر در ۱2 تیر ماه 
۱36۷ است که در مسیر بندر عباس به دوبی هدف حمله موشکی ناو یو اس اس 

وینسنس قرار گرفت و 2۹۰ نفر از سرنشینان آن به شهادت رسیدند.
حمله موشکی به این هواپیمای مسافربری در حالی صورت گرفت که آمریکا با 
وجود اعمال اقداماتی چون کودتا، تحریم و حمایت از صدام در جنگ تحمیلی 
نتوانسته بود جمهوری اسلامی را با براندازی روبرو سازد و پیشروی های ایران 
در جبهه های جنگ به روشنی دست برتر ایران را به نمایش گذاشته بود و به 
همین دلیل آمریکا از روی درماندگی بطور مستقیم با هدف قرار دادن هواپیمای 
مسافربری ایر باس وارد جنگ شد و تهران دو هفته بعد در 2۷ تیر ماه 6۷ قطعنامه 

۵۹8 مبنی بر آتش بس در جنگ تحمیلی از سوی رژیم بعثی صدام را پذیرفت.
هواپیمای  علیه  امریکایی  های  جنگنده  تهدید  می رسد  نظر  به  نیز  اکنون 
مسافربری که هیچ تهدیدی برای ارتش آمریکا نبوده و کاملا قابل شناسایی بوده 
است اقدامی عمدی و حاوی این پیام بوده که دولت ترامپ پس از شکست در 

اقدامات ضد ایرانی خود به هر جنایتی متوسل خواهد شد.
ترامپ پس از ورود به کاخ سفید از برجام خارج شد و تحریم یک جانبه را به منظور 
فروپاشی ایران از سر گرفت. همچنین ترامپ با توسل به اهرمهای فشار حداکثری 
منتظر این بود که تهران وارد مذاکره برای توافق هسته ای جدیدی با وی شود اما 
دوره ریاست جمهوری ترامپ به ماه های پایانی خود رسیده و نه تنها نشانه ای از 
تسلیم در تهران دیده نشده بلکه، ایران از یکسو در داخل بر توانمندی های خود 
اتکا کرده است و در حوزه خارجی با توافق هایی اقتصادی بلند مدت با چین و 
روسیه که هر دو کشور با تحریم های آمریکا روبرو هستند ائتلاف جدیدی تشکیل 
داده است که با به چالش کشیدن یک جانبه گرایی آمریکا می تواند حوزه نفوذ 
این کشور در غرب آسیا پایان دهد. اما یک تفاوت در حادثه راهزنی با هدف قرار 
دادن هواپیمای ایر باس در تیر ماه ۱36۷ وجود دارد، در سال ۱36۷ ایران در 
وضعیتی بود که به ناچار مجبور شد تن به قطعنامه ۵۹8 بدهد. اما در برهه فعلی 
شکست آمریکا در جبهه های مختلف اقتصادی، سیاسی و نظامی در مقابله با 
محور مقاومت چشم انداز روشنی از درماندگی آمریکا در مقابله با ایران را به نمایش 
گذاشته است و اوج این درماندگی در راهزنی هوایی جنگنده های آمریکایی به 
نمایش در آمده است. امروز توانمندی های نظامی و اقتصادی و سیاسی و حوزه 
نفوذ کشور در جهان و گسترش بازوهای نظامی ایران در غرب آسیا این جرات را از 
آمریکا برای عملی کردن تهدید خود گرفته است. آمریکا اکنون به درماندگی کامل 
رسیده است و با چنین جنگ های روانی قادر نیست در ایستادگی ایران خللی 

ایجاد کند. ایران در مرداد ماه ۱3۹۹ ایران تیر ماه ۱36۷ نیست.

بختیار نماینده سابق مجلس:

 در انتخابات آتی باید اندیشه ای نو به 
میدان بیاید

یک نماینده سابق مجلس گفت: در انتخابات آتی باید فکر و اندیشه ای نو به 
میدان بیاید تا بتواند مشکلات مردم را حل کند. جریان های سیاسی نشان داده اند 
که قدرتی برای حل مسائل بزرگ و مهم مردم و کشور ندارند و همیشه دچار مبارزات 

و کشمکش های دوقطبی خود بوده اند. 
علی بختیار ارتباط با انتخابات ریاست جمهوری آتی و فضای کرونازده جامعه، 
اظهار کرد: رونق انتخابات با فضای کرونازده خیلی گره نخورده و فضای مجازی 
یکسری  آنکه  شرط  به  کند؛  مهیا  پرشور  انتخاباتی  برای  را  شرایط  می تواند 
اصول توسط عقلای سیاسی رعایت شود. مردم به خاطر کرونا از انتخابات زده 
نمی شوند بلکه شرایط سیاسی آنان را برای حضور دلگرم تر یا دلزده تر می کند. 
وی خاطرنشان کرد: مردم دیگر مانند سال های 84 و ۹2 رأی نخواهند داد و 
رییس جمهور با دوپینگ دو جریان اصول گرایی و اصلاح طلبی روی کار نخواهد 
آمد. وی در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: نه رییس دولت نهم و دهم اصولگرا 
بود و نه رییس دولت یازدهم و دوازدهم اصلاح طلب. بلکه آن ها با دوپینگ آن دو 
جریان به ریاست جمهوری رسیدند و چون ذاتا از دل آن ها بیرون نیامده بودند، بعد 
از به قدرت رسیدن نیز دچار سیاست گذاری های چند گونه شدند که در نهایت 
دولت های موفقی نیز نداشتند. این نماینده سابق مجلس گفت: شانس موفقیت 
دولت ها با قوانین فعلی بسیار کم است و به دلیل نداشتن کابینه و دولت حزبی، 
پس از به قدرت رسیدن یک طیف شاهد تخریب و حاشیه سازی های جریان 
مخالف هستیم که این خود بزرگ ترین عامل ناتوانی دولت ها شده  است.  بختیار 
با مثالی از به ثمر رسیدن »برجام« ادامه داد: وقتی توافق ایران با کشورهای غربی 
به ثمر نشست، عده ای فارق از ثمراتی که برای مردم و کشور داشت، شروع به زیر 
سوال بردن آن کردند و بی آنکه جانب عدالت و انصاف را رعایت کنند دستاورد آن 
را هیچ انگاشتند. در چنین فضایی شاهد خشنودی دشمنان کشور بودیم که از 
شکاف و فاصله به وجود آمده نهایت استفاده را بردند و سنگین ترین تحریم ها را 
علیه ما به کار بستند و برخی دوستان داخلی نیز خوشحال از این اقدام امریکایی 
ها! وی گفت: وحدت کلمه می تواند ما را از تنگناهای موجود به ساحل امن 
و آرامش برساند و دست متجاوزان را از منافع مردم ما کوتاه کند. متأسفانه در 
انتخابات مجلس یازدهم استقبال مردم آن طور که باید و شاید چشمگیر نبود. 
بازی های سیاسی بی حاصل مردم را آزرده و نگران کرده  است. منافع جناحی 
بر منافع ملی رجحان پیدا کرده است و مردم روز به روز از لحاظ معیشتی دچار 
گرفتاری  می شوند. این فعال سیاسی با بیان اینکه »مردم دیگر به اصولگرایی یا 
اصلاح طلبی رأی نخواهند داد« گفت: باید فکر و اندیشه ای نو به میدان بیاید تا 
بتواند مشکلات عدیده مردم را حل کند. جریان های سیاسی نشان داده اند که 
قدرتی برای حل مسائل بزرگ و مهم مردم و کشور ندارند و همیشه دچار مبارزات 
و کشمکش های دوقطبی خود بوده اند و از اکنون در شرایطی که مردم در فشار 
هستند هم دعواهای انتخاباتی خود را آغاز کرده اند.  وی در پایان گفت: تجربه 
مجلس یازدهم به همگان ثابت خواهد کرد که شعارزدگی و حربه تخریب برای به 
دست گرفتن قدرت، رهاوردی نخواهد داشت و مردم را بیش از پیش از آینده خود 

و کشور ناامید خواهد کرد.

ناصرقوامی:
 کرونا می تواند اثر مخربی بر انتخابات بگذارد

یک فعال سیاسی گفت: نارضایتی به خاطر مشکلات معیشتی ناشی از کرونا 
و همچنین ترس از این بیماری می تواند مشارکت را در انتخابات ۱4۰۰ کاهش 
دهد.  حجت الاسلام والمسلمین ناصر قوامی در گفت و گو با ایسنا با اشاره به 
آثار کرونا بر عرصه سیاسی و انتخابات در کشور اظهار کرد: اگر شرایط این بیماری 
به همینگونه ادامه یابد، اثر مخربی بر انتخابات خواهد داشت. در انتخابات۹8 
هم مشارکت پایین بود، ولی کرونا می تواند مشارکت را کمتر کند. وی ادامه داد: 
بیماری کرونا مشکلات اقتصادی زیادی را ایجاد کرده است و بر دغدغه های 
معیشتی مردم به خصوص اقشار پایین افزوده است. تعطیلی کسب و کارها و 
بیکارشدن نیروی کار موجب افزایش نارضایتی آنها شده است. این نارضایتی و 
همچنین ترس از کرونا می تواند مشارکت را در انتخابات  کاهش دهد.  این فعال 
سیاسی در پایان ابراز عقیده کرد: برخی جریان ها هم توجه و علاقه ای به مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات ندارند و هدف شان این است که فقط افراد دلخواه آنها 
انتخاب شوند، بنابراین بعید است با تداوم این شرایط مشارکت حداکثری رخ دهد.

اخبار

روحانی در جلسه کمیته های تخصصی ستاد ملی مقابله با کرونا:

 آیین های سوگواری سیدالشهدا )ع( با رعایت پروتکل ها برگزار می شود

یک کارشناس مسائل روسیه اظهار کرد: تدوین سند راهبردی درازمدت بین ایران 
و روسیه که به عنوان یک نقشه راه در جریان تعاملات دو کشور عمل کند، ضروری 

است. 
شعیب بهمن در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط با سفر روز سه شنبه وزیر امور خارجه 
کشورمان به مسکو و دیدارش با پوتین و لاوروف رئیس جمهور و وزیر امور خارجه 
روسیه گفت: سفر آقای ظریف به روسیه در شرایط فعلی از چند جنبه قابل بررسی 

است.
وی با اشاره به روابط دو جانبه ایران و روسیه گفت: این روابط در سال های اخیر به 
واسطه همکاری های منطقه ای دو کشور در ارتباط با موضوع سوریه ماهیت جدیدی 
پیدا کرده و زمینه هایی را برای ارتقای هر چه بیشتر فراهم کرده است. در همین 
چارچوب دو کشور تمایل به گسترش روابط شان در  دیگر  عرصه ها از جمله حوزه 

اقتصادی نیز دارند.
این کارشناس مسائل روسیه با بیان این که یکی دیگر از جنبه های این سفر مربوط به 
همکاری های منطقه ای تهران- مسکو در منطقه غرب آسیا از جمله بحث سوریه است 
خاطر نشان کرد: احتمالا در جریان دیدارهای روز سه شنبه آقای ظریف با مقامات 
مسکو دو طرف در ارتباط با مسائل قفقاز از جمله شلعه ور شدن مجدد درگیری بین 

آذربایجان و ارمنستان نیز رایزنی و گفت وگو کرده اند .
بهمن همچنین یکی دیگر از محورهای رایزنی مقامات ایران و روسیه را مسائل 
عرصه بین الملل عنوان کرد و گفت: یکی از مهمترین موضوعاتی که در این حوزه 
در دستور کار رایزنی های دو طرف بوده فشار آمریکا علیه تهران و تلاش های دولت 
واشنگتن برای تمدید تحریم های تسلیحاتی ایران است. البته از گذشته رایزنی های 
متعددی بین دو کشور در این ارتباط وجود داشته و  گفت وگوها نیز  در این سفر در 

ادامه همکاری های دو کشور در این راستا بوده است.
وی همچنین  در مورد توافق ایران و روسیه مبنی بر تدوین توافقی جدید بین دو 

کشور جهت همکاری های دراز مدت گفت: در اسفند ماه سال ۱3۷۹ در جریان سفر 
آقای خاتمی به مسکو و دیداری که با آقای پوتین داشتند سندی ۱۰ ساله بین دو 
کشور منعقد شد که در آن اصول همکاری ها بین دو طرف مشخص شده است. در 
آن سند پیش بینی شده در صورتی که طرفین از این توافق رضایت داشته باشند این 
سند هر ۵ سال یک بار اتوماتیک وار تمدید شود و امسال در اسفند ماه پایان موعد 

تمدید ۵ ساله دوم است.
بهمن ادامه داد: به نظر می رسد با توجه به شرایط زمانی و وضعیت موجود در عرصه 
بین الملل و روابط دو کشور ، ایران و روسیه تصمیم گرفته اند که براساس رایزنی های 

صورت گرفته سند و نقشه راه جدیدی برای گسترش تعاملات تهیه و تدوین کنند.
وی با بیان این که انعقاد اسناد راهبردی بلند مدت بین کشورها امری متداول در 
عرصه بین المللی است ، اظهار کرد: به نظر می رسد تدوین سندی مانند سند جامع 
همکاری 2۵ ساله بین ایران و چین در ارتباط با همکاری های ایران و روسیه نیز نیاز 
است و این سند راهبردی دراز مدت می تواند به عنوان نقشه راه در توسعه مناسبات به 
خصوص مسائل اقتصادی  بین تهران و مسکو عمل کند  و این یک امر ضروری است.
بهمن در ارتباط با پیام روحانی به پوتین که در  روز سه شنبه توسط ظریف به رئیس 
جمهور روسیه ارائه شد خاطر نشان کرد: چیزی از مفاد این پیام منتشر نشده است 
ولی من شخصا احتمال می دهم که این پیام  ناظر بر نگارش و تدوین سندی باشد که 

پیش از این به آن اشاره شد.
این کارشناس مسائل روسیه با بیان این که احتمالا در جریان گفت وگوی تلفنی 
پوتین و آقای روحانی که چند روز قبل انجام شد دو رئیس جمهور در این مورد صحبت 
کرده اند و سفر آقای ظریف نیز در راستای گفت وگوی تلفنی روسای جمهور دو کشور 
و پیگیری مسائل مطرح شده است، گفت: به نظر می رسد که در آینده خبرهای 
بیشتری در این ارتباط منتشر شود و از سوی دو کشور گام های جدی تری برای تدوین 

این سند برداشته شود.

یک کارشناس مسائل روسیه تحلیل کرد

محتوای پیام روحانی به پوتین چه بود؟

معاون وزیر خارجه با بیان این که شیوع کرونا برگزاری مذاکرات حضوری درباره 
توافق همکاری های بلندمدت سیاسی و اقتصادی با چین را به تعویق انداخته 

است، گفت: درباره جزئیات توافق ایران و چین باید صبر کنیم. 
»غلامرضا انصاری« در گفت و گویی درباره آخرین خبرها در خصوص مذاکرات 
بین ایران و چین برای اجرای سند همکاری های راهبردی بلند مدت گفت: برای 
اینکه یک سند مسیر خود را )تا زمان اجرا( طی کند، مدت طولانی زمان می برد و 
ممکن است چندین بار سند نهایی شود، اما دوباره کم و زیاد و )تغییراتی در آن داده( 
شود؛ امیدواریم سند همکاری های ایران و چین هرچه سری عتر به مرحله نهایی 

خود برسد و برای مذاکرات اجرایی آماده شود.

و  رفت  بحث  داریم  چین  با  اکنون  که  موضوعاتی  از  یکی  اینکه  بیان  با  وی 
آمدهاست، اظهار داشت: اکنون سفر از ایران به چین یا از چین به ایران، به ویژه 
سفرهای رسمی، متوقف است؛ بنابراین در اولین زمانی که موفق شویم به چین 
سفر داشته باشیم یا سفرهایی از چین به ایران انجام شود می توانیم مذاکراتمان را 

با چینی ها آغاز کنیم.
چه  »روی  اینکه  کرد:  اضافه  خارجه  امور  وزیر  اقتصادی  دیپلماسی  معاون 
موضوعاتی توافق شود« و تصمیم بگیرند توافقات »به چه صورتی منتشر شود«، 
اینکه »در کجاها تصویب شود« و »آیا به صورت یک سند همکاری باقی بماند« یا »به 

صورت موافقت نامه«، همه به محتوای مذاکرات برمی گردد.

معاون وزیر خارجه :

درباره جزئیات توافق ایران و چین باید صبر کنیم 

 امام جمعه موقت قم گفت: آمریکا بداند در برابر هر 
جنایتی که مرتکب می شود منتظر برخورد سخت و 

قاطع جبهه مقاومت باشد. 
نماز  خطبه های  در  سعیدی  محمد  سید  الله  آیت 
جمعه قم در مصلی قدس، بیان کرد: ملت  ایران و عراق 
هرگز ترور سپهبد شهید قاسم سلیمانی فرمانده سپاه 
قدس جمهوری اسلامی ایران و همراهانش را فراموش 

نمی کند.
امام جمعه موقت قم افزود: ایران بدون شک ضربه 
متقابل را به آمریکایی ها به خاطر این ترور وارد خواهد 

کرد.
سعیدی با اشاره به برنامه های سفر نخست وزیر جدید 
عراق به ایران از جمله دیدار رهبری انقلاب گفت: این 
دیدار در عمق بخشیدن به روابط راهبردی و برادری دو 

کشور نقش موثری داشت.
وی اظهار داشت: بازگشایی بیشتر گذرگاه های مرزی 
از اقدامات مثبت نخست وزیر عراق از زمان تصدی گری 
این جایگاه است که البته با مخالفت آمریکایی ها همراه 

شده است.
امام جمعه موقت قم بابیان اینکه نباید از آمریکایی ها 
ترسید، یادآور شد: راهبرد مقاومت فعال تنها راهکار 

مقابله با آمریکا است.
مبنای  بر  عراق  و  ایران  روابط  کرد:  عنوان  سعیدی 
بهبود  و  منطقه ای  اقتدار  مصالح،  طرف،  دو  منافع 

شرایط اقتصادی و توسعه دو کشور است.
وی تاکید کرد: ایران خواستار عراقی مستقل، عزتمند 

با حفظ تمامیت ارضی آن است.
سعیدی ابراز داشت: یکی از آثار مثبت کرونا آمادگی 
بخش بهداشت و درمان کشور در برابر جنگ بیولوژیک 

بود.
امام جمعه موقت قم افزود: افزایش آمادگی بخش 
درمان در برابر جنگ احتمالی، اثبات کارایی راهبرد 
جهادی و روحیه انقلابی، بسیج عمومی و مدیریت به 

موقع بحران از دستاوردهای دیگر کرونا بود.
سعیدی یادآور شد: کرونا اثبات کرد بخش درمان و 
بهداشت ایران از بسیاری از کشورهای مدعی کارآمدتر 

است.
نماینده ولی فقیه در استان قم افزود: اگر دولت به 
صورت عملی و جدی از تولید حمایت کند جهش تولید 

به صورت واقعی و عینی اتفاق خواهد افتاد.
وی خاطرنشان کرد: کرونا همچنین آثار مثبتی مانند 
تصادفات  و  ترددها  کاهش  بنزین،  مصرف  کاهش 

جاده ای و بهبود وضعیت محیط زیست را همراه داشته 
است.

خطیب جمعه قم بیان داشت: مهم ترین اثر مثبت 
کرونا اثبات عجز انسان در برابر بیماری های، تحکیم 

برادری و کمک های مومنانه است.
وی بیان داشت: کسانی که دم از محبت اهل بیت)ع( 
می زنند اما دروغ می گویند و اختلاس می کنند مشمول 

رحمت نخواهند بود.
سعیدی گفت: برپایی نخستین نماز جمعه پس از 
" یوم  انقلاب اسلامی در ۵ مرداد سال ۵8 در حکم 
الشکر" است که سبب تحکیم ارتباط بین امام و امت 

شده است.
وی با اشاره به آیاتی از قرآن کریم و جریان شناسی 
مهم ترین  از  روحی  آرامش  داشت:  ابراز  اسلام  صدر 

عوامل پیروزی در جهاد است.
نماینده ولی فقیه در استان قم تصریح کرد: یکی از 
سنت های خلقت، شکست خوردن انسان های مغرور 

است که نمونه آن در جنگ حنین رخ داد.
سعیدی یادآور شد: جنگ حنین نمونه ای از غرور 
غفلت مسلمانان از خداوند و تکیه بر توان ظاهری در 

برابر دشمن بود که با شکست سنگینی به پایان رسید.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

جنایت های آمریکا بدون پاسخ نخواهد ماند

رضا محمد مراد*
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آسپیرین به شکل فعلی بیش از ۱۰۰ سال است که وجود دارد. این دارو هنوز هم 
یکی از پرکاربردترین داروها در جهان است و تخمین زده می شود که سالانه حدود 

3۵۰۰۰ تن آسپیرین مصرف می شود.
آسپرین یک علامت تجاری متعلق به شرکت داروسازی آلمانی، بایر است. 

اصطلاح کلی آسپیرین، استیل سالیسیلیک اسید )ASA( است.
آسپیرین یک داروی ضدالتهاب غیراستروئیدی )NSAID( است.

NSAID ها دارای اثرات زیر هستند:
• ضد درد: درد را بدون بیهوشی یا از دست دادن هوشیاری تسکین می دهد.

• ضد تب: تب را کاهش می دهد.
• ضدالتهاب: با مصرف دوزهای بالاتر، التهاب را کاهش می دهد.

غیراستروئیدی یعنی استروئید نیستند. استروئیدها اغلب فواید مشابهی دارند؛ 
اما می توانند عوارض جانبی ناخواسته ای را به همراه داشته باشند. به عنوان مثال 
خاصیت ضددردی NSAID ها معمولًا غیرمخدر است؛ یعنی باعث بی حسی یا 

گیجی نمی شوند. آسپیرین اولین NSAID بود که کشف شد.
سالیسیلات به شکل پوست درخت بید بیش از 2۰۰۰ سال است که مورد 
استفاده قرار می گیرد. برخی از مردم هنوز از پوست این درخت به عنوان داروی 

طبیعی تر برای سردرد و دردهای جزئی استفاده می کنند.
آسپیرین به شکل فعلی بیش از ۱۰۰ سال است که وجود دارد. این دارو هنوز هم 
یکی از پرکاربردترین داروها در جهان است و تخمین زده می شود که سالانه حدود 

3۵۰۰۰ تن آسپیرین مصرف می شود.
آسپرین معمولًا برای افراد زیر ۱6 سال مناسب نیست، زیرا می تواند خطر ابتلا 
به سندرم »ری« را افزایش دهد که می تواند پس از ویروس مانند سرماخوردگی، 
آنفلوانزا یا آبله مرغان ظاهر شود. این سندروم می تواند منجر به آسیب دائمی مغز 

یا مرگ گردد
موارد استفاده

آسپیرین یکی از داروهای رایج در درمان درد خفیف تا متوسط، میگرن و تب 
است.

مصارف رایج شامل سردرد، دردهای پریودی، سرماخوردگی و آنفلوانزا، رگ به 
رگ شدن و مشکلات طولانی مدت مانند ورم مفاصل است.

برای درد خفیف تا متوسط، آسپرین، به تنهایی استفاده می شود. برای درد 
متوسط تا شدید، اغلب به همراه مسکن های مخدر و NSAIDهای دیگر استفاده 

می شود.
در دوزهای زیاد، آسپرین می تواند علائم بیماری های زیر را کاهش دهد یا به 

آن ها کمک کند:
• تب روماتیسمی • آرتریت روماتیسمی • سایر مشکلات التهابی مفصل

• پریکاردیت
موارد استفاده در دزهای کم:

• برای جلوگیری از تشکیل لخته های خون و کاهش خطر حمله ایسکمیک 
گذرا )TIA( و آنژین ناپایدار

• برای جلوگیری از انفارکتوس میوکارد در بیماران مبتلا به بیماری قلبی عروقی 
یا جلوگیری از تشکیل لخته خون

• برای جلوگیری از سکته مغزی، اما نه برای درمان سکته مغزی
• برای جلوگیری از سرطان کولورکتال

آسپیرین و کودکان
آسپرین معمولًا برای افراد زیر ۱6 سال مناسب نیست، زیرا می تواند خطر ابتلا 
به سندرم »ری« را افزایش دهد که می تواند پس از ویروس مانند سرماخوردگی، 
آنفلوانزا یا آبله مرغان ظاهر شود. این سندروم می تواند منجر به آسیب دائمی مغز 
یا مرگ گردد؛ اما، در صورت ابتلا به بیماری کاوازاکی، متخصص ممکن است 
برای کودک تحت نظر آسپیرین تجویز کند و از لخته شدن خون بعد از عمل قلب 
جلوگیری نماید. در عوض به طور کلی از استامینوفن )پاراستامول، تایلنول( و 

ایبوپروفن استفاده می شود.
آسپیرین با دوز کم

دوز کم آسپیرین، به میزان ۷۵-8۱ میلی گرم در روز، می تواند به عنوان داروی 
ضد پلاکت، برای جلوگیری از ایجاد لخته خون استفاده شود.

آسپرین با دز پایین ممکن است به بیماران زیر داده شود:

• عمل پیوند بای پس عروق کرونر
• حمله قلبی

• سکته مغزی
• فیبریلاسیون دهلیزی

• سندرم حاد عروق کرونر
همچنین در صورت وجود فاکتورهای خطر زیر و اعتقاد پزشک به محتمل بودن 

حمله قلبی و سکته مغزی، ممکن است به افراد آسپیرین با دوز کم داده شود:
• سطح کلسترول خون بالا

• فشارخون بالا
• دیابت

• سیگار کشیدن
سایر افرادی که ممکن است به آن ها مصرف آسپرین با دوز کم توصیه شود 

عبارت اند از:
• کسانی که دچار آسیب شبکیه یا رتینوپاتی شدند

• افرادی که بیش از ۱۰ سال است به دیابت مبتلا شده اند
• بیمارانی که داروهای ضد فشارخون مصرف می کنند

در حال حاضر استفاده روزانه از آسپرین با دز کم برای جلوگیری از بیماری های 
قلبی عروقی و سرطان روده بزرگ به بزرگسالان ۵۰ تا ۵۹ ساله ای که شرایط زیر را 

دارند، توصیه می شود:
• خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی ۱۰ درصد یا بیشتر است

• افرادی که خطر خونریزی بالایی ندارند
• احتمالًا حداقل ۱۰ سال دیگر زندگی می کنند

• مایل به مصرف دز کم حداقل تا ۱۰ سال هستند
در تمام این موارد، فرد به طور معمول، روزانه تا آخر عمر به مصرف آسپرین با دز 

کم ادامه می دهد.
آسپرین برای چه کسانی توصیه نمی شود؟

افرادی که دچار شرایط زیر هستند نباید از این دارو استفاده کنند:
• زخم گوارشی

• هموفیلی یا هر اختلال خونریزی دیگر
• آلرژی شناخته شده به آسپرین

• آلرژی به هر NSAID مانند ایبوپروفن
• در معرض خطر خونریزی دستگاه گوارش یا سکته مغزی خونریزی دهنده 

قرار دارند
• به طور مرتب الکل می نوشند

• هرچند اندک، تحت معالجه دندانپزشکی یا جراحی قرار دارند
افرادی که شرایط زیر دارند باید نسبت به مصرف آسپرین احتیاط کنند و فقط در 
صورت دستور پزشک باید آن را مصرف کنند: • آسم • فشارخون کنترل نشده • 

سابقه زخم معده • مشکلات کبدی • مشکلات کلیوی
آسپرین در هنگام سکته مغزی تجویز نمی شود، زیرا تمام سکته های مغزی در 
اثر لخته خونی ایجاد نمی شوند. در بعضی موارد، آسپیرین می تواند سکته مغزی 

را بدتر کند.
هرکسی که آماده عمل جراحی است باید در صورت مصرف منظم آسپیرین، 
موضوع را با پزشک خود در میان بگذارد. ممکن است لازم باشد حداقل ۷ روز قبل 

از عمل، مصرف آسپرین را متوقف نماید.
بیمارانی که باردار هستند و یا به کودک خود شیر می دهند ممکن است بتوانند 
افراد،  این  برای  اما فقط تحت نظر پزشک.  با دوز کم مصرف کنند،  آسپرین 

آسپیرین با دوز بالا توصیه نمی شود.
تداخلات دارویی

گاهی اوقات، یک دارو می تواند اثر داروی دیگر را کم کند، یا ترکیب این دو دارو 
می تواند بیمار را در معرض خطر قرار دهد. به این، تداخل دارویی گفته می شود.

رایج ترین داروهایی که آسپرین با آن ها تداخل دارد عبارت اند از:
و  ایندومتاسین  ایبوپروفن،  دیکلوفناک،  مانند  ضدالتهاب  مسکن های   •

ناپروکسن. 
در صورت مصرف این داروها با آسپیرین، می توانند خطر خونریزی معده را 

افزایش دهند.

• متوترکسات، داروی مورد استفاده برای درمان سرطان و برخی بیماری های 
خود ایمنی است. 

آسپرین باعث می شود که از بین بردن متوترکسات موجود در بدن برای بدن 
سخت تر شود و در نتیجه سطح متوترکسات افزایش یابد که به طور بالقوه خطرناک 

است.
• داروهای ضدافسردگی از نوع مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین 

)SSRI( مانند سیتالوپرام، فلوکستین، پاروکستین، ونلافاکسین و سرترالین. 
با مصرف آسپیرین همراه این داروها، خطر خونریزی افزایش پیدا می کند.

• وارفارین، یک داروی ضد انعقادی یا رقیق کننده خون است که مانع از لخته 
شدن خون می شود. 

اگر آسپرین با وارفارین مصرف شود، می تواند اثرات ضد انعقادی دارو را کاهش 
داده و خطر خونریزی را افزایش دهد. با این حال، در برخی شرایط، پزشک ممکن 

است آسپیرین را به همراه وارفارین تجویز نماید.
این ها تنها داروهایی نیستند که نباید به همراه آسپرین مصرف شوند. در صورت 
تجویز آسپرین توسط پزشک، باید او را از داروهای دیگری که مصرف می کنید، 

مطلع نمایید.
چگونه و چه زمانی آسپرین را مصرف کنیم؟

دُز آسپیرین که برای شما مناسب است به نوع آسپیرینی که می خورید، علت 
مصرف و میزان کمک به بهبود علائم شما بستگی دارد.

قرص آسپرین
آسپرین معمولًا به صورت قرص 3۰۰ میلی گرمی تولید می شود و دز معمول ۱ یا 

2 قرص هر 4 تا 6 ساعت است.
نکته بسیار مهم: بیش از ۱2 قرص در 24 ساعت مصرف نکنید. بین دوزها 

حداقل 4 ساعت صبر کنید.
شیاف آسپرین

شیاف آسپرین دارویی است که به آرامی به قسمت مقعد وارد می شود. برای 
استفاده از آن ها، دستورالعمل های موجود در کاغذ داخل بسته را دنبال کنید.
شیاف های آسپرین حاوی ۱۵۰ میلی گرم یا 3۰۰ میلی گرم آسپرین هستند.

اگر از نوع ۱۵۰ میلی گرم استفاده می کنید: مقدار معمول 3 تا 6 شیاف است. 
این از میلی گرم 4۵۰ تا میلی گرم ۹۰۰ در هر 4 ساعت است. حداکثر دوز 24 از 

شیاف های ۱۵۰ میلی گرم در 24 ساعت می باشد.
اگر از نوع 3۰۰ میلی گرم مصرف می کنید: مقدار معمول دوز ۱ تا 3 شیاف 
است. این 3۰۰ میلی گرم تا ۹۰۰ میلی گرم هر 4 ساعت است. حداکثر دوز ۱2 

از شیاف 3۰۰ میلی گرم در 24 ساعت می باشد.
اگر به دوز 4۵۰ میلی گرم یا ۷۵۰ میلی گرم نیاز دارید، پزشک یا داروساز شما را 

راهنمایی کرده و نحوه مصرف آن را توضیح می دهد.
نکته بسیار مهم: بیش از 24 مورد از شیاف های ۱۵۰ میلی گرم یا ۱2 عدد از 
3۰۰ میلی گرم در 24 ساعت استفاده نکنید. بین دوزها حداقل 4 ساعت صبر 

کنید.
ژل دهان آسپیرین

می توانید از داروخانه ها ژل آسپیرین دهان )Bonjela( را خریداری کنید. هرگز 
این ژل را به کودکان ندهید.

برای جراحات یا زخم های دهان حدود یک سانتی متر ژل را روی ناحیه زخم 
ماساژ دهید. در صورت لزوم آن را هر 3 ساعت در قسمت داخلی دهان یا لثه خود 

بمالید.
اگر پروتز دندان دارید )دندان های مصنوعی(، آن ها را قبل از استفاده از ژل از 
دهان خارج کنید. سپس قبل از اینکه پروتز را دوباره در دهان خود قرار دهید، 

حداقل 3۰ دقیقه صبر نمایید.
هرکسی که آماده عمل جراحی است باید در صورت مصرف منظم آسپیرین، 
موضوع را با پزشک خود در میان بگذارد. ممکن است لازم باشد حداقل ۷ روز قبل 

از عمل، مصرف آسپرین را متوقف نماید
اثرات جانبی آسپرین

شایع ترین عوارض جانبی آسپرین عبارت اند از:
• سوزش معده یا روده

• سوءهاضمه
• حالت تهوع

عوارض جانبی زیر کمتر رایج است:
• وخیم تر شدن علائم آسم

• استفراغ
• التهاب معده

• خونریزی معده
• کبودی

یک عارضه جانبی نادر از آسپیرین با دوز کم، سکته مغزی است.
در صورتی که به طور عمدی یا غیرعمدی دز بالایی از آسپیرین را مصرف کردید، 
بهتر است به اورژانس مراجعه نمایید. همچنین، علائم مصرف دز بالا ممکن است 

شامل ضعف شنوایی موقتی، اختلال در فعالیت یا تشنج باشد.
در صورت بروز هر کدام از نشانه های زیر هرچه سریع تر با پزشک تماس بگیرید:

• حالت تهوع و استفراغ
• تشنج

• علائم آلرژیک به آسپیرین مانند تنفس سخت، تورم صورت، لب ها، زبان و یا 
گلو

• زنگ زدن گوش • تنفس سریع • تورم یا درد طولانی مدت بیش از ۱۰ روز
• سرفه خونی • سردرگمی • خونریزی یا اختلال در مدفوع • توهم

• استفراغ مداوم بیش از 3 روز • درد معده
آسپیرین می تواند به پیشگیری و درمان طیف وسیعی از مشکلات کمک کند، 
اما هرکسی که آسپرین مصرف می کند، ابتدا باید با پزشک مشورت نماید. کسی 
که زیر ۱6 سال سن دارد به طور معمول نباید آسپرین مصرف کنند؛ مگر در موارد 

نادر و تحت نظارت پزشک.

چه کسانی نباید آسپیرین مصرف کنند؟

۱0 دلیل تسریع ضربان قلب فواید و خطرات مصرف آسپیرین

ضربان سریع قلب می تواند یکی از نشانه های بارداری باشد، البته از نشانه های 
اولیه معمول این شرایط نیست. 

تسریع ضربان قلب ممکن است این شرایط موجب تعجب شما شود، اما دلایل 
مختلفی می توانند موجب افزایش سرعت ضربان قلب شده و البته بسیاری از آنها 
جدی و نگران کننده نیستند. همچنین، اگر افزایش ضربان قلب با علائمی مانند 
احساس درد در فک، گردن، پشت، دست ها یا شانه، ناراحتی یا درد در سینه، تنگی 
نفس، خستگی، حالت تهوع و استفراغ همراهی نمی شود، به احتمال زیاد با یک 

سکته قلبی مواجه نشده اید.
به نقل از "سلف، قلب با پمپاژ دائمی خون به سراسر بدن وظیفه ارسال اکسیژن و 
مواد مغذی به بخش های مختلف بدن را بر عهده دارد و از این طریق ما را زنده نگه می 
دارد. در حالت عادی، قلب انسان در هر دقیقه 6۰ تا ۱۰۰ تپش را تجربه می کند که 
چیزی بین 86,4۰۰ تا ۱44,۰۰۰ تپش در روز می شود. ضربان قلب بیش از ۱۰۰ بار 
در دقیقه به عنوان تاکی کاردی یا تندتپشیقلب شناخته می شود. این شرایط ممکن 
است جدی به نظر برسد، اما بعید است که نشانه ای از یک حمله قلبی باشد. در ادامه 

با برخی دلایل ضربان سریع قلب بیشتر آشنا می شویم.
استرس زیاد 

زمانی که با مساله ای استرس زا مواجه می شوید، سیستم عصبی سمپاتیک و غدد 
آدرنال ترشح نوراپی نفرین که به نام آدرنالین نیز شناخته می شود را افزایش می دهند. 
گیرنده هایی در قلب به این محرک ها واکنش نشان داده و ضربان قلب شما می 

تواند افزایش یابد.
اگر نمی توانید در مدت زمانی کوتاه آنچه که موجب استرس شما شده است را 
برطرف کنید، تکنیک های تنفس عمیق حداقل به کسب احساس بهتر در لحظه 
کمک می کنند. شما می توانید عمل دم را از طریق بینی برای سه تا پنج شمارش 
انجام داده به طوری که احساس کنید شکم، و نه سینه، بالا می آید و سپس عمل 

بازدم را انجام دهید. روی تنفس عمیق و بالا و پایین رفتن شکم خود تمرکز کنید.
کافئین 

مصرف بیش از حد کافئین می تواند موجب تسریع ضربان قلب شود. البته این 
امکان وجود دارد که در صورت ابتلا به حساسیت به کافئین با مصرف مقدار کمی از 

این ماده نیز افزایش ضربان قلب را تجربه کنید.
به گفته کلینیک مایو، مصرف تا 4۰۰ میلی گرم کافئین در روز یا حدود چهار فنجان 
قهوه، ۱۰ قوطی نوشابه، یا دو نوشیدنی انرژی زا )محتوای کافئین می تواند بر اساس 
نوع نوشیدنی متفاوت باشد( برای بزرگسالان بی خطر است. مصرف کافئین را به 
تدریج کاهش داده و بررسی کنید آیا ضربان سریع قلب شما کاهش می یابد یا خیر. 

اگر این اتفاق رخ نداد برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
سرماخوردگی یا تب 

اگر ضربان سریع قلب با نشانه های معمول سرماخوردگی یا تب مانند افزایش دمای 
بدن، سرفه و عطسه همراهی می شود، این بیماری احتمالا دلیل تسریع ضربان قلب 
است. مبارزه با عفونت بدن را مجبور می کند تا سخت تر از حد معمول فعالیت کند 
و این شامل ضربان سریع تر قلب برای مبارزه با هومئوستازی )اغلب شرایطی پایدار 

است( و غلبه بر عفونت می شود.
خواب ناکافی 

زمانی که خواب هستید، بدن فعالیت چندانی انجام نمی دهد، از این رو قلب با 
سرعت کمتری می تپد. خواب فرصت استراحت را در اختیار بدن قرار می دهد. اگر 
به میزان کافی نخوابید، سطوح آدرنالین در طول روز می تواند بیشتر باشد. آدرنالین 
اضافه در بدن می تواند به ضربان سریع تر قلب منجر شود. بنیاد ملی خواب آمریکا 
هفت تا نه ساعت خواب شبانه را برای بزرگسالان توصیه کرده است. اگر در به خواب 
رفتن یا خواب باقی ماندن با دشواری مواجه هستید باید دلیل این شرایط را مشخص 

کرده و آن را برطرف کنید.
برخی داروها 

اگر فهرست عوارض جانبی داروها را مطالعه کرده باشید، احتمالا می دانید که 
بسیاری از آنها می توانند موجب افزایش ضربان قلب شوند. داروهای بسیاری می 
توانند میزان ترشح آدرنالین را افزایش داده و ضربان قلب را تسریع کنند. بر همین 
اساس، زمانی که موضوع ضربان سریع قلب را با پزشک خود مطرح می کنید، یکی 
از نخستین پرسش های وی درباره داروهایی مصرفی شما است. با توجه به سابقه 
پزشکی و دارویی شما، ضربان سریع قلب می تواند یکی از نشانه های نیاز به تغییر 
دارو یا میزان دوز مصرفی آن باشد. پزشک می توانید تصمیم نهایی را در این زمینه 

بگیرد.
بارداری 

ضربان سریع قلب می تواند یکی از نشانه های بارداری باشد، البته از نشانه های 
اولیه معمول این شرایط نیست. اگر باردار هستید، همانگونه که بدن به مرور زمان 
خود را با این شرایط سازگار می کند، ممکن است متوجه افزایش ضربان قلب خود 
شوید. برای پشتیبانی از رشد جنین، حجم خون زن باردار افزایش می یابد و قلب 
برای پمپاژ خون اضافه باید سخت تر کار کند که این می تواند به تسریع ضربان قلب 
منجر شود. این شرایطی عادی است اما اگر موجب نگرانی شما شده است می توانید 

برای حصول اطمینان از عادی بودن شرایط به پزشک مراجعه کنید.
اختلال اضطراب 

نگرانی پایدار و اضافه ممکن است یکی از نشانه های اختلالات اضطراب مانند 
اختلال اضطراب فراگیر، اختلال اضطراب اجتماعی، اختلال هراس، یا اختلال 
اضطراب جدایی باشد. در شرایطی که هر یک از این اختلالات می توانند به روش 
های مختلفی خود را نشان دهند، دارای برخی علائم مهم و مشترک از جمله ضربان 
سریع قلب هستند. با پزشک یا تراپیست خود برای انتخاب بهترین گزینه درمان که 

می تواند به شما کمک کند، صحبت کنید.
مشکلات تیروئید 

غده تیروئید هورمون های مختلفی مانند تیروکسین و تریودوتیرونین تولید می کند 
که بر بخش های مختلف بدن تاثیرگذار هستند. اگر به پرکاری تیروئید مبتلا باشید، 
غده تیروئید بیش از حد تیروکسین تولید می کند که می تواند متابولیسم بدن را بیش 
از حد تسریع کند. این می تواند به ضربان قلب سریع یا نامنظم همراه با علائم دیگر از 
جمله افزایش اشتها و کاهش وزن ناگهانی منجر شود. داروهای مختلفی برای درمان 
پرکاری تیروئید وجود دارند که از آن جمله می توان به مسدودکننده های بتا که به 

کنترل ضربان سریع قلب کمک می کنند، اشاره کرد.  
کم خونی 

کم خونی یا آنمی زمانی رخ می دهد که اکسیژن خون برای تامین نیازهای بدن 
کافی نیست. این می تواند به واسطه تعداد ناکافی گلبول های قرمز خون یا میزان 
ناکافی هموگلوبین، پروتئینی که اکسیژن را از ریه ها به دیگر بخش های بدن انتقال 
می دهد، رخ دهد. در هر صورت، قلب باید سخت تر کار کند تا خون به بخش 
های مختلف بدن ارسال شود، از این رو، امکان تجربه ضربان سریع قلب وجود 
دارد. ضربان سریع قلب تنها نشانه کم خونی نیست و از دیگر علائم آن می توان به 

خستگی، سرگیجه، سردرد و پوست رنگ پریده اشاره کرد.
آریتمی قلبی 

آریتمی قلبی زمانی رخ می دهد که نوعی نقص عملکرد الکتریکی در قلب وجود 
دارد که می تواند موجب ضربان نامنظم آن شود. اشکال زیاد و دلایل مختلفی برای بروز 
آریتمی قلبی وجود دارند اما اغلب با تسریع ضربان قلب احساس می شوند. آریتمی قلبی 
همواره مساله ای جدی نیست. بسیاری از موارد آریتمی قلبی زندگی فرد را در معرض 
خطر قرار نمی دهند و اغلب قابل درمان هستند. آریتمی قلب اغلب با بروز عوارض جانبی 

مانند سرگیجه، حالت تهوع، غش کردن، سینه درد، و تنگی نفس همراه است.

 عوامل مختلفی از قرار گرفتن در معرض آفتاب گرفته تا 
عادت های حرکتی صورت، می تواند باعث آسیب پوستی 
به عقب  که چگونه می توان  ببینیم  با هم  بیایید  شود. 

برگشت. 
پوست شما تحت تأثیر محرک های آسیب زننده از نور 
خورشید گرفته تا مواد شوینده و دود سیگار قرار دارد و 
این تاثیر، می تواند خود را با هر چیزی از قرمزی تا چین و 
چروک و در بعضی موارد حتی سرطان پوست نشان دهد. 
با پنج علامت مهم آسیب پوستی آشنا شویم و راه مقابله با 

آن را بررسی کنیم.
۱. نور آفتاب

بخش  رئیس  معاون  و  جراحی  مدیر  سمیعی،  فرامرز 
نیویورک  در  کلمبیا  دانشگاه  پزشکی  مرکز  در  پوست 
می گوید: خورشید بزرگ ترین علت آسیب پوستی است. 
پرتوهای فرابنفش خورشید اجزای مختلف پوست مانند 
پوست شما  نگه داشتن  به صاف  الاستین که  و  کلاژن 
کمک می کند، را از بین می برد. این پرتوها همچنین بر 
ملانوسیت ها تأثیر می گذارد که می تواند منجر به تغییر 
اثرات  اینکه  دیگر  نکته  شود.  شما  پوست  رنگدانه های 
چروک،  و  چین  پیری،  ایجاد  عامل  عنوان  به  خورشید 
لکه های قهوه ای و احتمالًا سرطان پوست روی پوست 

شما، ثابت شده است.

برای جلوگیری از آسیب های پوستی که در اثر آفتاب 
ایجاد می شود ، متخصصان پوست توصیه می کنند در 
اواسط روز که پرتوهای خورشید در شدیدترین حالت خود 
قرار دارند، از آفتاب خودداری کنید، لباس های محافظتی 
مانند کلاه بپوشید و از یک ضد آفتاب با طیف گسترده 
استفاده کنید که در برابر اشعه UVA و UVB از پوست 
تاثیر  محافظت می کند. فراموش نکنید که برای حفظ 
ضدآفتاب، باید هر دو ساعت یکبار مجدداً از آن استفاده 

کنید.
۲. رادیکال های آزاد

آسیب  شما  پوست  به  خورشید  که  راه هایی  از  یکی 
آزاد است  رادیکال های  نام  به  تولید مواد مضر   ، می زند 
واحد  الکترون  یک  با  ناپایدار  اکسیژن  مولکول های  که 
هستند. به طور خلاصه، پزشکان فکر می کنند که نور 
ماوراء بنفش خورشید می تواند منجر به آسیب به DNA و 
آسیب پوستی شود. دکتر سمیعی می گوید. رادیکال های 
آزاد حتی ممکن است نقشی در پیشرفت سرطان پوست 
داشته باشند. آنها همچنین نتیجه قرار گرفتن در معرض 
از  برخی  هستند.  محیطی  عوامل  سایر  یا  دخانیات 
محصولات مراقبت از پوست حاوی آنتی اکسیدان هایی 
کاهش  به  می توانند  که  هستند   E و   C ویتامین  مانند 
تأثیرات رادیکال های آزاد بر روی پوست شما کمک کنند. 

خوردن مقدار زیادی میوه و سبزیجات تازه که حاوی آنتی 
اکسیدان )به خصوص توت، کلم بروکلی، هویج و اسفناج( 

است، همچنین می تواند باعث تقویت پوست سالم شود.
۳. سیگار

به طور کلی، پوست یک سیگاری به اندازه پوست یک 
فرد غیرسیگاری، سالم نیست و بهبود نمی یابد. پوست این 
افراد تمایل به چین و چروک دارد. سیگار کشیدن باعث 
می شود رگ های خونی شما منقبض شده یا تنگ تر شود و 
این باعث می شود میزان مواد مغذی و اکسیژن موجود به 
پوست کاهش یابد و آن را سالم نگه دارد. در نتیجه، پوست 
خاصیت ارتجاعی خود را از دست می دهد، به این معنی 
که به راحتی نمی تواند به شکل دیگری برگردد. این کمبود 
پوست  بهبودی  در  ضعف  باعث  همچنین  مغذی  مواد 
هنگام زخم شدن می شود. در خانم ها، استعمال سیگار 
باعث پایین آمدن میزان استروژن می شود و خشک شدن 
پوست را همراه دارد. چین و چروک در سیگاری ها، ممکن 
است در اوایل دهه سی زندگی ظاهر شود، اما ترک سیگار 

می تواند در جلوگیری از پیری زودرس به آنها کمک کند.
۴. تحریک کننده های مواد شوینده

سمیعی می گوید، برخی مواد شیمیایی در مواد تمیز 
کننده و مواد شوینده لباسشویی می توانند باعث ایجاد 
مستعد  افراد  در  آلرژی  و  شده  تحریک  و  قرمز  پوست 

شوند. به عنوان مثال، آمونیاک و سفیدکننده تمایل به 
تحریک پوست دارند. تماس با این مواد شیمیایی ممکن 
باعث  که  کنند  ایجاد  )درماتیت(  پوستی  التهاب  است 
پوسته شدن، تحریک و حتی گاهی سوختگی شیمیایی 
می شود. افرادی که دارای پوست حساس هستند، ممکن 

است نسبت به دیگران آسیب بیشتری ببینند.
ساده ترین راه برای محافظت از پوست خود در برابر مواد 
تحریک کننده، جلوگیری از تماس مستقیم با این مواد 
است این کار را می توانید با پوشیدن دستکش هنگام تمیز 
کردن و شستن ظرف ها یا استفاده از محصولاتی که آسیب 
کمتری وارد می کنند، انجام دهید. همچنین، مرطوب 
کردن پوست شما می تواند کمک بزرگی باشد. روند درمان 
برای برخی از افراد با تجویز آنتی هیستامین یا استروئید از 

سوی پزشک متخصص ممکن است.
5. لبخند و اخم

با بالا رفتن سن، پوست شما خاصیت ارتجاعی خود را 
از دست می دهد. در نتیجه، بر روی پوست شما احتمالًا 
چین و چروک هایی ظاهر می شود، حتی اگر اخم نکنید 
و بخندید. راهی برای جلوگیری از حرکت اجزای صورت 
وجود ندارد، پس شما باید جلوی آسیب های دیگر مانند 
با  را  بر چین و چروک های پوستی  تاثیر اشعه خورشید 

استفاده از ضد آفتاب بگیرید.

۵ مقصر اصلی آسیب به پوست را بشناسید
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به منظور قدردانی از تلاش های دکتر سقائیان 
نژاد شهردار قم در راستای کمک به مدیریت بحران 
کرونا در قم، دکتر محمدرضا قدیر رئیس دانشگاه 
عنوان  به  وی  از  لوحی  اهدا  با  قم  پزشکی  علوم 

حامی سلامت تجلیل کرد.
کرونا  با  مقابله  ستاد  درجلسه  روزچهارشنبه 
دانشگاه علوم پزشکی استان قم از خدمات دکتر 
خدمات  معاون  سامع  امیر  سید  سقائیان نژاد، 
و  ارتباطات  مدیرکل  کلانترزاده  مهدی  و  شهری 
امور بین الملل شهرداری قم در ایام کرونا تقدیر به 

عمل آمد.
شهردار قم با اشاره به ایام شیوع کرونا:

خدمات پزشکان و پرستاران یادآور رشادت 
های رزمندگان است 

شهردار قم دراین جلسه با اشاره به شیوع ویروس 
کرونا در کشور و زحمات کادر درمانی، اضافه کرد: 
تلاش های وزارت بهداشت در ایام مبارزه با کرونا 
مانند دوران دفاع  و  سبب سربلندی کشور شده 

مقدس در اذهان ثبت شده است.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اقدامات 
شهرداری در زمینه ایجاد نشاط اجتماعی در شهر، 
سال های  در  سبز  فضای  سرانه  داشت:  اظهار 
ازای  به  مترمربع  به 2۰  مترمربع  از ۱3  گذشته 
هر نفر رسیده است. شهردار قم با اشاره به برنامه 
شهرداری برای احداث 3۰ بوستان جدید در سال 
جاری، افزود: در سال های گذشته سالانه بین 2۰ 
تا 2۵ بوستان در سطح شهر قم افتتاح شده است. 
سقائیان نژاد با بیان اینکه مجتمع 6 هکتاری باغ 
پرندگان شهر قم تا پایان شهریورماه به بهره برداری 
می رسد، ادامه داد: یکی از پروژه های بسیار مهم 
بوستان هزار هکتاری است که از مسجد جمکران 
تا میدان مفید و کوه خضر و  دوبرادران امتداد دارد.
وی خاطرنشان کرد: این بوستان هزار هکتاری 
سرانه های  افزایش  برای  مناسبی  بسیار  بستر 
کشور  در  که  می کند  ایجاد  فرهنگی  و  تفریحی 

بی نظیر است. 
به گفته شهردار قم، شهربازی غدیر هم به علت 
کرونا تاکنون افتتاح نشده اما کاملًا آماده راه اندازی 
بوستان  شهربازی  نخست  فاز  همچنین  است. 
علوی در دهه کرامت افتتاح شد تا سرانه فضای 

تفرجی شهر قم نیز به استانداردها نزدیک شود. 
سقائیان نژاد با اشاره به برنامه ریزی برای افتتاح 6 
بوستان بانوان در شهر قم، خاطرنشان کرد: برخی 
از این بوستان ها در حال احداث هستند و برخی 

نیز در سال های گذشته افتتاح شده است.
وی تأکید کرد: همه این اتفاقات اثرات بسیاری 
در نشاط اجتماعی ماندگاری زائر و توجه به نسل 
با  پروژه   88۹ افتتاح  از  قم  شهردار  دارد.  جوان 
اعتباری بیش از دو هزار میلیارد تومانی تا پایان 
شاخص  پروژه  برای ۵۰  فقط  که  داد  خبر  سال 
حدود هزار و 4۰۰ میلیارد تومان هزینه شده است.

کرونا  ویروس  شیوع  به  اشاره  با  سقائیان نژاد 
کرد:  اضافه  درمانی،  کادر  زحمات  و  کشور  در 
تلاش های وزارت بهداشت در ایام مبارزه با کرونا 
مانند دوران دفاع  و  سبب سربلندی کشور شده 

مقدس در اذهان ثبت شده است.
طرح های عمرانی بدون هیچ گونه توقف به 

کار خود ادامه می دهد
وی گفت: جایگاه خوب بهداشت و درمان ایران 

پیشتازان  تلاش  و  والا  همت  از  نشان  جهان  در 
مبارزه با بیماری کرونا داشته است و سرانه تخت 
درمانی در ایران از بسیاری از کشورها بالاتر است 
و زیربنای مناسب بهداشت و درمان در جمهوری 

اسلامی در ایام کرونا به خوبی خود را نشان داد.
شهردار قم از تشکیل کمیته های ده گانه مبارزه 
با ویروس کرونا در شهرداری قم خبر داد و گفت: 
اموات  دفن  مانند  حساسی  موضوعات  کنار  در 
محلات،  ضدعفونی  مانند  موضوعاتی  کرونایی، 
بوستان ها و اتوبوس های شهری هم در این مدت 

در دستور کار قرار گرفت.
سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: یکی از اتفاقاتی که 
در این ایام افتاده این است که طرح های عمرانی 

بدون هیچ گونه توقف به کار خود ادامه داده است.
وی با اشاره به اینکه در سال ۹6 حدود 3۰۵ هزار 
تن آسفالت در معابر قم توزیع شد، اظهار داشت: 
امسال تا این لحظه ۹۷ هزار تن آسفالت در سطح 
معابر قم توزیع شده است. شهردار قم اضافه کرد: 
با توجه به پیش بینی های صورت گرفته و خریداری 
شدن کامل قیر موردنیاز یک سال، تا پایان سال 

2۵۰ هزار تن در سطح معابر توزیع می شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تاکید کرد:

اجازه ندهیم همشهریان قمی افسرده شوند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه 
به بحران  گفت: شهرداری قم در راستای کمک 
که  داد  انجام  ارزشمندی  اقدامات   ۱۹ کووید 

قدردان آنها هستیم.
دکتر محمدرضا قدیر افزود: در بحران کرونا، هر 
جایی از شهرداری کمک خواسته شد، همراهی 
کرده و خدمات خوبی ارائه نمودند که بسیار جای 
مجموعه  ژرف  نگاه  دهنده  نشان  و  است  تقدیر 

شهردرای به مقوله سلامت است.
به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
توسعه فضای سبز شهری گفت: این موضوع به 
نشاط شهر کمک بسیاری می کند و ما باید در 
دوران کرونا، به نشاط و طراوت شهروندان نیز توجه 
ویژه ای داشته باشیم، تا دچار مشکلات روحی و 

افسردگی نشوند.
دکتر قدیر گفت: یکی دیگر از خدمات مجموعه 
شهرداری کمک به ضدعفونی معابر و همچنین 
که  بود  همگانی  آموزش  و  رسانی  اطلاع  توسعه 

نقش بسزایی در مدیریت بحران کووید۱۹ داشت.
معاون خدمات شهری شهرداری قم  مطرح کرد :

آمادگی برای تدوین پروتکل های بهداشتی در 
حوزه شهری

معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز در این 
با  همکاری  آمادگی  قم  شهرداری  گفت:  جلسه 
دانشگاه علوم پزشکی قم در تدوین پروتکل های 

بهداشتی در حوزه شهری را دارد.
سید امیر سامع اظهار داشت: شهرداری از همان 
روزهای ابتدایی شیوع کرونا کمیته ده گانه ای برای 
مدیریت موضوعات مرتبط در حوزه شهری تشکیل 

داد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: از روز 
اول شهرداری جزو دستگاه های خدمات رسان و 
در معرض انواع آلودگی ها قرار داشت اما با همت 
و تلاش همکاران توانستیم این بحران را تا حدود 

زیادی در پیک نخست پشت سر بگذاریم.
سامع با اشاره به اینکه در ادامه مسیر مبارزه با 
ادامه داد: روزانه  به کمک فنی داریم،  نیاز  کرونا 
۷۰۰ تن پسماند در قم تولید می شود که میزان 

پسماند عفونی به طور دقیق مشخص نیست.
وی با اشاره به معضل مخلوط شدن زباله های 
ادامه  در خانه ها،  و خشک  تر  پسماند  با  عفونی 
داد: نیاز داریم که دانشگاه علوم پزشکی در زمینه 
آموزش و هشدار به شهروندان برای این مقوله وارد 

شود.
اشاره  با  قم  معاون خدمات شهری شهرداری 
پروتکل های  تدوین  برای  شهرداری  آمادگی  به 
بهداشتی برای خدمات مختلف شهری، اظهار 
داشت: با بررسی اتفاقات پیش آمده آسیب ها در 
ایام کرونا را شناسایی کرده و نیاز به راهکارهای 
درمان  و  بهداشت  مختلف  حوزه های  در  فنی 

داریم.

دبیر ستاد هماهنگی امور خیریه اوقاف استان قم :

هیچ محدودیتی برای حذب کمک های 
خیریه وجود ندارد 

دبیر ستاد هماهنگی امور خیریه اوقاف استان قم گفت: این ستاد بر اساس 
بخشنامه جدید سازمان اوقاف تشکیل شده و هدف از آن، تسهیل و جهت دهی به 

امور خیریه است.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام 
سید نورالدین صمدانی با اشاره به تشکیل ستاد امور خیریه استان قم اظهار کرد: 

یکی از مأموریت های سازمان اوقاف، ترویج سنت حسنه وقف و امور خیریه است.
وی افزود: با هدف هم افزایی در جذب خیرات و خدمت رسانی بیشتر و هدفمندتر 

به نیازمندان، ستاد هماهنگی امور خیریه اوقاف استان قم تشکیل شده است.
دبیر این ستاد با بیان اینکه کمک رسانی به نیازمندان باید با رعایت عزت و کرامت 
انسانی آنها صورت بگیرد گفت: این ستاد، فعالیت های متمرکزی را در این راستا 
شروع کرده و در چند محور به جذب خیرین می پردازد. وی ادامه داد: از جمله 
این محورها می توان به تسهیل ازدواج جوانان و ترویج فرهنگ ازدواج آسان و تهیه 
جهیزیه در قالب طرح پیوند آسمانی، خدمات دهی به بیماران نیازمندان، حمایت و 
مراقبت از ایتام و افراد بی سرپرست و بد سرپرست با رویکرد توانمندسازی این افراد، 
خدمات دهی و کمک به آسیب دیدگان از بلایای طبیعی و کمک به آزادی زندانیان 
جرایم غیر عمد بر اساس دستورالعمل های موجود اشاره کرد. صمدانی خاطرنشان 
کرد: مساعدت های صورت گرفته یا به صورت فردی هستند و یا به صورت گروهی که 
در مورد دوم می توان به کمک های ارائه شده به مراکز نگهداری از کودکان و نوجوانان 
بی سرپرست و بد سرپرست اشاره کرد. دبیر ستاد هماهنگی امور خیریه اوقاف 
استان قم با بیان اینکه این ستاد به صورت کاملا مردمی فعالیت خود را پی خواهد 
گرفت عنوان کرد: به هیچ وجه به دنبال تصدی گری در امور اجرایی نیستیم بلکه تنها 
نظارت و جهت دهی به امور مد نظر قرار دارد. وی با بیان اینکه تشکیل این ستاد بر 
اساس بخشنامه جدید سازمان اوقاف و امور خیریه صورت گرفته است گفت: ستاد 
مذکور در قالب شوراهای تخصصی فعالیت می کند و هر شورا در حقیقت کارگروهی 
ویژه برای مجموعه ای از کارهای خیریه به شمار می رود البته هیچ محدودیتی برای 
حذب کمک های خیریه وجود ندارد و افراد می توانند در هر قالب و با هر میزان کمک، 

به شورای تخصصی مربوطه مراجعه کنند.

بخشدار مرکزی قم:

المان جدید ایثار و شهادت در روستای 
کاج نصب می شود

بخشدار مرکزی گفت: روستای کاج از روستاهای شهیدپرور دهستان قمرود قم 
است و به زودی المان جدید ایثار و شهادت و تصاویر شهدا در این روستا نصب می 

شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان 
قم، »حسین جعفری موحد« بخشدار مرکزی قم در خصوص جابجایی المان دفاع 
مقدس در روستای کاج اظهار داشت: زنده نگهداشتن یاد و خاطره شهدا و نشر و 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت از افتخارات اهالی شهیدپرور بخش مرکزی قم است که 
اسامی نورانی حدود 3۰۰ شهید همچون شهید والامقام »محمدحسین فهمیده« و 

جمع زیادی از ایثارگران سرافراز را در قاموس ایثارگری خود دارد.
وی با اشاره به وضعیت روستای کاج افزود: این روستا از روستاهای شهیدپرور 
دهستان قمرود بخش مرکزی قم است و حدود ۱8 شهید والامقام تقدیم نظام 
اسلامی کرده است. جعفری با اشاره به پخش کلیپی از تخریب المان دفاع مقدس 
نصب شده در این روستا در فضای مجازی و سیمای شبکه استانی ادامه داد: با توجه 
به سبقه فرهنگی و حماسی روستا که مهد پرورش شهدا و جانبازان دفاع مقدس 

بوده، حدود 2۵ سال پیش المانی در میدان مقابل مسجد روستا نصب شد.
وی با بیان اینکه فرسودگی ظاهری المان، شورای روستا را بر آن داشت المان را 
با نماد جدیدتر و مناسبتری جایگزین و تبدیل به احسن کنند، گفت: متاسفانه در 
نحوه برداشتن و جابجایی آن سوء تدیری صورت گرفت که اصولا زیبنده نبوده و 
این عمل غیرقابل توجیه، موجب تخریب المان شده و در این راستا، تذکرات لازم 
به اعضای شورای روستا داده شده است. جعفری تصریح کرد: پیرو اطلاع از این 
اتفاق و بازنشر تصاویر و کلیپ مربوطه، جلسه ای به دعوت ادارهکل حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس استان قم به عنوان رییس کمیته حفظ آثار دفاع مقدس و 
با حضور جمعی از مسئولان ذیربط و اعضای شورای روستا در محل این اداره کل 
برگزار شد تا موضوع در اسرع وقت پیگیری شود. وی افزود: در این جلسه مراتب 
نارضایتی نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی و مسئولان استانی از نحوه اقدام 
شورای روستا در خصوص جابجایی المان مذکور اعلام شد اما با توضیحات اعضای 
شورا، مشخص گردید که هیچگونه سوء نیت و یا اغراض دیگری در کار نبوده است. 
بخشدار مرکزی قم با اشاره به مصوبات جلسه عنوان کرد: مقرر شد با نظارت اداره 
کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم و بنیاد شهید و امور ایثارگران 
استان و نیز هماهنگی و همکاری بخشداری، المان جدیدتری طراحی و در همان 
مکان المان قبلی نصب شود. وی افزود: همچنین نصب تمثال مبارک شهدای 
روستای کاج در ورودی این روستا و برگزاری یادواره شهدا به طور مرتب که موجب 
زنده نگهداشته شدن یاد و خاطره شهدا و نشر فرهنگ ایثار و شهادت می گردد، در 
اولویت قرار گرفت. جعفری با اشاره به این که مسجد روستای کاج مزین به نام امام 
خمینی)ره( است و در سال ۱34۱ با حضور ایشان کلنگ زنی شده،  خاطرنشان 
کرد: پیگیر ثبت این مسجد که قدمگاه حضرت امام)ره( است، به عنوان یک اثر ملی 
در میراث فرهنگی هستیم و همچنین برنامه های باشکوه بزرگداشتی در مناسبت 

های انقلابی در این مسجد برگزار خواهد شد.

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران  خبرداد:

راه اندازی کارگاه تولید ماسک در
 مسجد مقدس جمکران

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران از راه اندازی کارگاه تولیدی با ظرفیت 
هفتگی دو هزار ماسک به همت خادمان این مکان مقدس خبر داد.

 مجید سلیمیان با اشاره به اینکه پس از بازگشایی این مکان مقدس تمام تلاش 
خادمان مسجد مقدس جمکران بر رعایت پروتکل های بهداشتی به منظور ایجاد 
آرامش خاطر در زائران مسجد مقدس جمکران و پیشگیری از شیوع ویروس کرونا 
بوده است، اظهار کرد: پیرو تاکید تولیت مسجد مقدس جمکران مبنی بر فراهم 
کردن امکانات لازم جهت رعایت پروتکل های بهداشتی در این مکان مقدس، کارگاه 
تولید ماسک در این مکان مقدس راه اندازی شده است. وی ادامه داد: این کارگاه 
به همت خادمان مسجد مقدس جمکران با ظرفیت تولید دو هزار عدد ماسک در 
هفته راه اندازی شده که محصولات این کارگاه قابلیت شستشو و استفاده مجدد را 
نیز دارد . مدیر پشتبانی مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه این ماسک ها جهت 
استفاده خادمان مسجد تولید می شود، گفت: بخشی از این ماسک ها نیز در قالب 
بسته های بهداشتی بین زائران عرضه می شود. سلیمیان با بیان اینکه طبق پروتکل 
های بهداشتی ارائه ملزومات عبادی همچون مهر و تسبیح در مسجد مجاز نیست، 
ابراز کرد: برای رفع نیاز زائران بسته هایی حاوی مهر، تسبیح، ماسک، دستکش و 
لیوان یکبار مصرف تهیه شده که با قیمت تمام شده درورودی های این مکان مقدس 

به زائران عرضه می شود.

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمراستان قم خبرداد: 

تحویل بسته های غذایی به انبارهای 
هلال احمرقم

معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمراستان قم گفت: ۱۵۰۰ بسته غذایی 
۷2 ساعته و ۵3۰ بسته غذایی یک ماهه تحویل انبارهای هلال احمر شد. هادی 
سلیمی با اعلام این خبر گفت: وجود انبارهای امدادی و لجستیک در زنجیره تامین و 
پشتیبانی مدیریت بحران نقش اساسی و تعیین کننده ای را برای ارائه خدمات مناسب 

از سوی نیروهای امدادرسان اعزامی به مناطق متاثر و آسیب دیده به عهده دارد.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد:

واگذاری صدور کارت هوشمند رانندگان 
به دفاتر پیشخوان 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت : افزایش بهره وری 
وخروجی مناسب ، ازملزومات واگذاری امور به بخش خصوصی و دفاتر پیشخوان 

است .
درراستای اجرا وصیا نت از عدالت اجتماعی درنظام دیوانی ، کمیته صیانت 
از حقوق شهروندی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم تشکیل 

جلسه داد . 
شناسایی   : داشت  اظهار  درسخنانی  جلسه  دراین  کلهری  حسن  محمد 
گلوگاههای فساد خیز درنظام اداری گامی جدی درراستای پویایی امور و تسریع 

درفرایند ارائه خدمات موضوعه به مراجعات مردمی میباشد.
محمد حسن کلهری واگذاری  اموربه بخش خصوصی و دفاتر پیشخوان را امری 
بایسته خواند و افزود : آنچه که نباید دراین واگذاری ها از یاد رود ، هدف از اجرای 

این سیاست که همانا افزایش بهره وری و خروجی مناسب است ، 
وی تاکید کرد : فرایند گذر از نظام اداری مبتنی بر دیوان سالاری به دولت چابک 
و الکترونیک وواگذاری امور به بخش خصوصی ، باید با مطالعه و بررسی همه جانبه 

و بهره مندی از تجارب اجرایی آن صورت پذیرد.
وی درادامه به واگذاری سیستم صدور کارت هوشمند ناوگان عمومی حمل و نقل 
جاده ای به دفاتر پیش خوان پرداخت و عنوان کرد : باید نسبت به شناسایی دفاتر 
پیش خوان واقع در محلاتی که محل تردد غالب رانندگان می باشد اقدام ودراسرع 
وقت ،امورمربوط به  صدور کارت هوشمند به این دفتر ) بنابرضوابط ابلاغی 
( واگذار گردد. مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم درخصوص 
واگذاری تعیین حدود حرایم جاده ای و صدور مجوزات مربوطه نیز توضیح داد : با 
توجه به اینکه بالغ بر ۹۰ درصد استعلامات مربوط به امر حریم متعلق به اشخاص 
حقوقی و از طریق دولت الکترونیک صورت میگیرد واگذاری امور حریم به دفاتر 

پیش خوان درشرایط کنونی خروجی مناسبی نخواهد داشت . 
کلهری درادامه به ارائه خدمات نمازی به کاربران جاده ای درسطح راههای استان 
اشاره کرد و تصریح نمود: بی تردید انجام امور مرتبط با شعائر دینی بخصوص اقامه 

نماز ، عملی اعتقادی وورای مرزهای وظایف اداری می باشد . 
کلهری سعی مضاعف درراستای آماده سازی مساجد و نمازخانه های بین راهی 
را خصوصا مساجد الجهاد و الاجتهاد واقع درکیلومتر 4۵ آزادراه قم تهران را امری 
ضروری خواند و یادآور شد : سازو کار مناسبی بااستفاده  حداکثری از ظرفیتها و 
اهرم های اجرایی  جهت بهسازی و نگهداری این دومسجد دردستور کارقرار گرفته 

که بزودی نتایج آن اطلاع رسانی خواهد شد . 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:
ثبت ملی ۱0 میراث قم در فهرست آثار ناملموس 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم از ثبت ملی ۱۰ 

میراث قم در فهرست آثار ناملموس خبر داد.
حمید یزدانی با اعلام این خبر گفت: ۱۰ اثر ناملموس قم با عناوین: آیین تعزیه 
روستای کاسوا، آیین چاوشی خانه روستای نویس، آیین سحر خوانی روستای 
نویس، طراحی نقش قالی گُل فرنگ، آیین سفره بی بی سه شنبه، نحوه پخت 
آبگوشت بزباش عشایر کلکو، مهارت چوب بازی، مهارت هنر شال بافی، مهارت 
هنر نی چیت بافی، مهارت تهیه غذای گور ماست، در جلسه ثبت آثار میراث 
ناملموس کشور، واجد ارزش شناخته و در فهرست آثار ناملموس کشور به ثبت 
رسید.« او با بیان این که تعزیه روستای کاسوا یکی از قدیمی ترین تعزیه ها در این 
استان است، ادامه داد: هر سال در دهه اول ماه محرم هزاران نفر برای دیدن تعزیه 
به این روستا سفر می کنند، این مراسم از ابتدای ماه محرم شروع  می شود و در 

ده شب ادامه پیدا می کند.
او افزود: چاوشی  آواز مخصوص بدرقه یا استقبال از زائران اماکن متبرکه است، 
رسم چاوشی خوانی برای زائرین کربلا یا مشهد از دوره صفویان و قاجاریان مرسوم 
بوده که در حال حاضر در استان قم به ویژه در روستای نویس هنوز اجرا می گردد.

او با اشاره به آیین سحر خوانی به عنوان یکی از آئین های سنتی ویژه ماه مبارک 
رمضان، گفت: از گذشته های دور تا کنون طبق این سنت، سحر خوانان با به راه 
افتادن در کوچه ها و محلات با نوای خوش، روزه داران را هنگام سحر بیدار می 
کردند. هر چند این آئین سنتی زیبا در حال حاضر کمتر اجرا می شود اما این آیین 

در روستای نویس قم هر سال در ماه رمضان اجرا می شود.
یزدانی اظهار کرد: طرح گل فرنگ در حقیقت نقش یک گل سرخ و یا رز شکفته 
با برگهای اطرافش است. هنرمندان قمی،  گاهی این نقش را تنها در قابی نشانده 
و با تکرار قاب ها، نقشه خشتی منقشی از آن ساخته و آن را قاب آینه نامیده اند و 
گاهی دسته ای از این گل ها را به جای ترنج میانی فرش گذاشته و آن را ترنج گل 

فرنگ خوانده اند.
او با اشاره به این که ثبت آیین های کهن می تواند آن را از خطر فراموشی مصون 
دارد، تصریح کرد: از آیین های مرسوم در شهر قم، سفره بی بی سه شنبه است 
که در محلات قدیم قم گسترانیده می شود، خانواده هایی که حاجتی دارند و یا 

عضوی از خانواده در بند و یا زندانی باشد، آن را نذر می کنند.
او ادامه داد: از دیگر پرونده هایی که در فهرست میراث ناملموس کشور به ثبت 
رسید، نحوه پخت آبگوشت بز باش از دیگر غذاهای سنتی بود که از دیرباز پخت 

آن در میان عشایر کلکو در استان قم رایج بوده است.
نقاط  رایج در  بازي هاي محلي  و  از جمله رقص ها  او اظهار کرد: چوب بازی 
روستایي و شهری کشور محسوب مي شود که در بین روستاییان و عشایر استان 
قم نیز رایج است. یزدانی با اشاره به ثبت ملی مهارت هنر شال بافی در فهرست 
میراث ناملموس گفت: از آنجایی که مناطق روستای ایل کلکو در کویر قرار دارد و 
هوای کویر گزنده است، بافت و استفاده از شال پشمی با پشم شتر بسیار کاربرد 

داشته و برای دور ماندن از گزند سرما مفید می باشد. 
او در مورد مهارت هنر نی چیت بافی توضیح داد: چیت حصاری از نی است که 
برای دیوارهای سیاه چادرها از آن استفاده می کنند. لبه های چیت با موی بز، دور 
دوزی شده و وسط نی ها باز هم توسط موی بز در شکل ها و نقش های مختلف 

بهم بافته می شوند.
او گفت: گورماست غذایی ساده و خاص چوپانان و عشایر است که از شیر و 
ماست تهیه می شود، خوشبختانه این غذا به عنوان یک غذای سالم و کامل هنوز 

در بین عشایر قم رواج دارد.
 

رئیس سازمان صمت استان قم:

مشکل اصلی واحدهای تولید ماسک 
تامین مواد اولیه است

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم مشکل اصلی واحدهای تولید 
ماسک را تامین مواد اولیه دانست و افزود: مواد اولیه بر اساس سهمیه استانی 

توزیع می شود.
محمود سیجانی با بیان اینکه به عنوان سازمان تأمین کننده اقلام بهداشتی 
از آغاز شیوع کرونا در کنار سایر مراکز فعالیت داشتیم، گفت: مهمترین کالای 
مورد نیاز بهداشتی مردم ماسک است که اوایل اسفند هیچ واحد تولیدی ماسک 

نداشتیم اما اکنون ۱۰ واحد صنعتی تولید ماسک در استان دایر است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به اینکه چهار کارگاه 
تولید ماسک به دلیل نبود مواد اولیه فعالیتشان متوقف شده است گفت: با توجه 
به الزام مردم به استفاده از ماسک، ظرفیت سازی لازم برای تولید اقلام بهداشتی 
از جمله ماسک ایجاد شد اما اکنون با محدودیت و کاهش سرعت تأمین مواد اولیه 
تولید ماسک روبرو هستیم. وی تصریح کرد: مقرر شده برای حل این مشکل مواد 
اولیه بر اساس سهمیه استانی توزیع شود و سهمیه استان قم نیز به میزان ۵۵۰ 
هزار عدد ماسک در روز می باشد. سیجانی از توان تولید روزانه ۵۰۰ هزار عدد 
ماسک گفت و افزود: آنچه امروز تولید می شود حدود 2۵۰ هزار عدد ماسک در 
واحدهای صنعتی فعال است که بخشی از ماسک سه لایه تولید شده در اختیار 
کادر درمانی و بخشی برای فروش به مردم در اختیار داروخانه ها قرار داده می شود.

اجتماعی

از سوی رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم صورت گرفت؛ 

قدردانی از شهردارقم بعنوان حامی سلامت

هیفاء پردل

امروزه در وضعیت بد اقتصادی، رسوم دست و پاگیر و ماراتن خودنمایی و تشریفات 
از آفت های مهم ازدواج جوانان است اما این روزها به نظر می رسد کرونا برخی 
و  و قدیمی های فامیل  بزرگترها  از  از هرکدام  اگر  بیدار کرده است.  را  خانواده ها 
اطرافیان بخواهیم درباره ازدواج آن روزگاران صحبت کنند سادگی و صداقت را رکن 
اساسی ازدواج خود می دانند. ازدواجی که به رغم سادگی آن رنگ صمیمت داشت و 
خوشبختی و پایداری آن مثال زدنی بود از جهیزیه کم گرفته تا مهریه اندک و پربرکت 
و شروع زندگی از صفر که حاصلش خوشبختی و نشاط و هم بستگی اجتماعی بود.

تقویم را ورق می زنم به روز مبارک و میمونی می رسم سالروز ازدواج پربرکت امام علی 
)ع( و حضرت زهرای مرضیه )س( که به عنوان روز ازدواج در تقویم ملی خودنمایی 
می کند. روزی که نباید تنها به برگزاری مراسم و یادبود ختم شود بلکه باید روزنه ای 
برای فرهنگ سازی در امر ازدواج آسان و موفق بدون تشریفات و تجملات باشد تا به 
دنبال آن آسیب های اجتماعی که با سخت شدن ازدواج در جامعه بیشتر شده، محو 
شود؛ هرچند با توجه به مشکلات اقتصادی کنونی ازدواج به یک مسئله برای جوانان 
تبدیل شده اما می توان با کم کردن برخی رسوم و تشریفات، راه را برای ازدواج آسان 

جوانان بازکنیم.
روایت جوانان قمی از هفت خوان ازدواج

به بهانه روز ملی ازدواج جوانان و خانواده های قمی در مصاحبه های خود از هفت 
خوان و موانع پیش روی ازدواج درد دل ها داشتند؛ از مشکلات اقتصادی، نبود 
مسکن، بیکاری و هم چنین وجود رسوم دست و پاگیر و تشریفات و تجملات گلایه ها 
داشتند. علی معزی جوان 3۵ ساله قمی که فارغ التحصیل کارشناس فناوری 
اطلاعات است، درباره ازدواج می گوید: مگر در این شرایط کرونایی و بد اقتصادی 
می شود به ازدواج هم فکر کرد؟! ازدواج برای ما جوانان در شرایط کنونی چیزی شبیه 
معجزه است وقتی شرایط اقتصاد نفس ما را بریده چرا یک نفر دیگر را درگیر مشکلات 
خودمان کنیم. وی می افزاید: بعد از فارغ التحصیلی با کلی وام و بدهی با تعدادی از 
هم کلاس های دانشگاه، اقدام به زدن یک شرکت تبلیغاتی کردیم بحران کرونا که از 
راه رسید، ما را بیکار کرد! حال با این وضع چگونه می شود به فکر تشکیل زندگی و 
ازدواج افتاد؟ ازدواج مگر به همین راحتی است مسکن و درآمد ثابت مگر نمی خواهد؟
با بانوی سالخورده قمی هم صحبت شدم از خاطره خوش ازدواج خود گفت: 2۰ 
سالم بود که پسر همسایه ما به خواستگاری من آمد در حالی که تازه سربازی را تمام 
کرده بود و هیچ توشه ای هم نداشت اما پدرم مهریه اندکی خواست و پیشنهاد داد 
اگر جایی برای زندگی نداشته باشیم با خانواده داماد زندگی کنم خانواده آن ها هم 

حداقل جهیزیه را از ما خواستند، زندگی ما با قناعت سرگرفت تا امروز…
نرگس السادات میرطاهری هم صحبت سالخورده من معتقد است از هر دست 
بدهی از همان دست خواهی گرفت؛ او می گوید: درست است مشکل اقتصادی 
وجود دارد ولی بسیاری از مشکلات توسط خانواده ها حل خواهد شد، اگر خانواده 
دختر چشم و هم چشمی را کنار بزند و از داماد خواسته های آن چنانی نداشته باشد 
مثل مسکن و درآمد فلان و.... خانواده داماد هم مجبور می شوند کم ترین خواسته را 

بخواهند و خانواده دختر هم برای جهیزیه زیر بار وام و بدهی نخواهد رفت.
وی ادامه داد: چرا باید در شهر قم که شهر مذهبی است تشریفات و خودنمایی 

بیشتر باشد؟ چرا در قم آمار ازدواج باید کم شود؟ مسئولان کم کاری کرده اند باید 
در زمینه ازدواج آسان فرهنگ سازی کنند . در شرایط اقتصادی کنونی که بحران 
کرونا هم مشکلات را دوچندان کرده خانواده های دو طرف و خود دختر و پسر با هم 
تفاهم داشته و بعضی خواسته ها را خط بزنند. به گزارش مهر ،در یکی از بوستان های 
سطح شهر قم چند سالمند در حال گفت و گو هستند. وقتی باب صحبت ازدواج 
جوانان را باز می کنم یکی از آن ها می گوید: من بازنشسته هستم یک جوان دم بخت 
دارم فارغ التحصیل مهندسی برق است و کار مطلوبی هم دارد، وقتی چند جا برایش 
خواستگاری رفتیم به قدری خواسته های عجیب و غریبی شنیدیم که دیگر جوان من 

برای همیشه رویای ازدواج را از سر بیرون کرد.
»سیامک صمدی« اظهارمی کند: وقتی جوانی تازه شروع به کار کرده خانه و خودرو 
و غیره از کجا بیاورد؟ مراسم ازدواج آن چنانی و غیره مگر خوشبختی به همراه دارد؟ 
مگر ما چگونه زندگی را شروع کردیم، مگر از اول همه چیز تمام بودیم چرا باید پدر 
عروس برای اینکه عروسی دخترش و یا جهیزیه دخترش، سر زبان ها بیافتد، زیر بار 

وام های چندصد میلیونی خود را گرفتار کند؟
کرونا؛ سبک زندگی ها را تغییر داد

یک جوان 2۵ ساله قمی که تازه ازدواج کرده است می گوید: ۵ ماه عقد بودیم در 
شرایط کرونایی امروز که برگزاری مراسم عروسی با مشکل روبرو بود و تالارها تا چند ماه 
تعطیل بود فرصتی شد تا با هم فکری خانواده ها با یک مراسم خیلی ساده عروسی 

کنیم و هزینه عروسی را برای خرید بسته های غذایی به نیازمندان هزینه کنیم.
وی که نخواست نامش ذکر شود بیان می کند: هرچقدر عروسی ساده باشد باور 
کنید زندگی موفق تر خواهد بود چرا فکر می کنیم هرچه تجملات بیشتر باشد زندگی 
شیرین تر می شود؛ مگر ما شیعه امام علی علیه السلام نیستیم چرا از زندگی آن ها الگو 
نمی گیریم، در این شرایط که باید کمک هم باشیم چرا هزینه های اضافی گردن هم 
بیندازیم. یک بانوی فرهنگی قمی عنوان می کند: قبل از کرونا ما تالار گرفته بودیم 
تا تنها پسرم عروسی و به خانه بخت برود اما با تعطیل شدن تالارها و شیوع بیماری 
تصمیم گرفتیم با توجه به اینکه علاقه داشتیم پسرمان را در لباس دامادی ببینیم 
بدون هیچ مراسمی آن ها را روانه خانه خود کنیم. هزینه اضافی عروسی را برای آن ها 
یک آپارتمان مناسب و خیلی نقلی گرفتیم، خانواده عروس هم حداقل جهیزیه را 
تهیه کردند. »فاطمه محسنی« می گوید: به نظرم کرونا خانواده ها را بیدار کرد و سبک 

زندگی تجملاتی را کاهش داد و خانواده ها بیشتر به سمت سادگی هدایت شدند.
قناعت رکن موفقیت ازدواج جوانانی

یک کارشناس مذهبی عنوان می کند: ازدواج حضرت علی علیه السلام و فاطمه 
زهرا )س( الگویی برای زندگی جوانان امروزی است چرا که با توجه به زندگی ساده 
این دو نور آثار و برکات زندگی آن ها هنوز ماندگار است نکته بسیار مهم در این ازدواج 
بحث »کُفویت« و همسان بودن است که اگر چه مراتب معنوی آن از درک ما خارج 
است اما مراتب ظاهری آن هم قابل توجه است. حجت الاسلام سید علی رکن آبادی 
می افزاید: در بحث ازدواج بسیار اهمیت دارد که طرفین هم سطح یکدیگر باشند از 

نظر دین، فرهنگ و اقتصادی این عوامل در خوشبختی اثرگذار است.
به گفته وی، در مراسم ازدواج هر کاری بکنیم عده ای باز ناراضی و حاشیه سازی 
می کنند پس به خاطر دیگران ازدواج نمی کنیم تا برای آن ها مسابقه ماراتن تشریفات 

برگزار کنیم زندگی اگر با قناعت و تفاهم باشد پایدارتر است.

ازدواج در هزارتوی تشریفات؛
وقتی  کرونا راهگشا می شود
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اقتصادی

رئیس قوه قضاییه بر لزوم حاکمیت انضباط در صیادی و صید و تداوم قاطع 
مبارزه با قاچاق کالا به ویژه قاچاق سازمان یافته، تاکید کرد و قاچاق را مانند 

خنجری بر پیکره نظام تولید خواند.
آیت الله ابراهیم رئیسی در ارتباطی تصویری که صبح امروز با رؤسای دادگستری 

استان ها،  این  به  سفر  مصوبات  پیگیری  برای  و هرمزگان  مرکزی  استان های 
سفرهای استانی را فرصتی ارزشمند برای دیدار با مردم و همکاران دستگاه قضا 
و آشنایی با مسائل و مشکلات آنها دانست اما در عین حال تأکید کرد نتیجه این 

سفرها باید گره  گشایی از کار مردم باشد.
رئیسی تاکید کرد: اگر کسی به دستگاه قضائی مراجعه کند و حقش گرفته و 
به او اعاده شود اما این کار به موقع و در زمان خودش صورت نگیرد، برای او گوارا 

نخواهد بود و این موضوع باید مورد توجه همه همکاران قضائی در محاکم باشد.
فرایند واگذاری هپکو به ایمیدرو متوقف شده است

رئیس دستگاه قضا در این ارتباط تصویری درباره شرکت هپکو، اظهار داشت: 
در جلسه ای که با حضور مسئولان قضائی و اجرایی و مدیران شرکت هپکو برای 
تعیین تکلیف این شرکت در قوه قضائیه برگزار شد، مقرر شد شرکت هپکو به 
ایمیدرو واگذار شود و اکنون نیز مهم این است هرچه سریع تر وضعیت این شرکت 

توسط دولت روشن شود.
رئیس قوه قضائیه ادامه داد: شرکت هپکو از مجموعه های اقتصادی و 
صنعتی مهم کشور و استان مرکزی است و اگر به وضعیت آن رسیدگی شود، 
تأثیر زیادی در تولید ملی در گستره وسیع خواهد داشت و موجب قطع 
واردات بی رویه به کشور خواهد شد و باید موضوع تا حصول نتیجه با جدیت 

پیگیری شود.
حجت الاسلام رئیسی با بیان اینکه روشن شدن وضعیت شرکت هپکو موجب 
روشن شدن وضعیت تولید، کارگران و وضعیت صنعت منطقه می شود، تصریح 
کرد: دولت باید با فوریت و با کار مضاعف برای رفع مشکل از مجموعه های آسیب 

دیده از خصوصی سازی در راستای رونق تولید در کشور اقدام نماید.
رئیس قوه قضائیه در همین راستا اعلام کرد که به زودی جلسه دیگری با حضور 
او و دادستان کل کشور و مسئولان وزارت صمت و سازمان خصوصی سازی و 
همچنین استاندار مرکزی و مدیران شرکت هپکو برای بررسی آخرین وضعیت این 

شرکت و تعیین تکلیف آن برگزار خواهد شد.

مشکلات واحدهای تولیدی تعطیل ونیمه تعطیل برطرف شود
رئیس قوه قضائیه در بخشی دیگر از سخنانش با تقدیر از تلاش های صورت گرفته 
همکاران دستگاه قضا در استان مرکزی تأکید کرد: رونق و جهش تولید مسأله ای 
محوری و از تأکیدات ویژه مقام معظم رهبری است و مسئولان همه استان ها بویژه 
استان مرکزی به عنوان یک استان صنعتی و تولیدی باید اهتمام داشته باشند هیچ 
خللی در چرخه تولید ایجاد نشود. حجت الاسلام رئیسی متذکر شد: هر کارخانه یا 
واحد تولیدی که تعطیل یا نیمه تعطیل شده، باید با کمک مدیران استان به چرخه 
تولید بازگردد و مشکلاتش برطرف شود؛ در این عرصه اولویت با دولت است اما هر 
جا نیاز به حمایت دستگاه قضائی هست، باید همکاران ما مسئولان اجرایی را در 
رفع موانع یاری دهند. وی همچنین با تقدیر از تلاش ها و اقدامات جهادی رئیس 
دادگستری استان هرمزگان و همکارانش در رسیدگی به کار مردم و رسیدگی ویژه 
به پرونده های معوّقه، ابراز امیدواری کرد با اهتمام دادگستری های سراسر کشور در 
به روزرسانی پرونده ها، مراجعه کنندگان به دستگاه قضا احساس کنند که کار آنها به 

دقت و سرعت رسیدگی شده و به موقع به حقشان می رسند.
قاچاق خنجری بر پیکره نظام تولید است

رئیس قوه قضائیه با تأکید بر لزوم حاکمیت انضباط در صیادی و صید و همچنین 
تداوم قاطع مبارزه با قاچاق کالا بویژه قاچاق سازمان یافته، متذکر شد: قاچاق مانند 
خنجری است که از پشت بر پیکره نظام تولید وارد می شود و باید برای رونق و جهش 
تولید در کشور، مبارزه با این پدیده شوم با همت مضاعف پیگیری شود. حجت الاسلام 
رئیسی همچنین از تشکیل مجتمع ویژه مبارزه به قاچاق کالا و ارز در استان هرمزگان 
و اقدامات صورت گرفته برای خدمت رسانی بهتر و توزیع عدالت در همه مناطق بویژه 
مناطق محروم این استان قدردانی کرد و این نوع تلاش ها را موجب رضایت خدا و مردم 
و افزایش اعتماد عمومی به دستگاه قضا به عنوان سرمایه اجتماعی کشور دانست. 
خاطر نشان می شود رئیس قوه قضائیه از زمان تصدی ریاست دستگاه قضا و در یک 

سال گذشته، در نخستین دور سفرهای استانی خود به ۱8 استان سفر کرده است.

رئیس قوه قضاییه :

آیا مجلس کارگران راسهامدارمی کند؟نباید اجازه دهیم خللی در چرخه تولید کشور به وجود آید

جای خالی جامعه کارگری درسهام عدالت
اگرچه مجلس به دنبال ساماندهی جاماندگان سهام عدالت است اما هنوز در طرح 
جدید هم اسمی از کارگران برده نشده این در حالیست که فعالان کارگری معتقدند، 

این قشر حتما باید در اولویت حمایت باشند.
ابلاغ  از  پس  و   84 سال  ماه  مرداد  در  بار  اولین  عدالت،  سهام  توزیع  طرح 
سیاست های اصل 44 قانون اساسی در جلسه هیئت وزیران دولت وقت به تصویب 
رسید. در ادامه این مسیر برای شناسایی مشمولین سهام عدالت از سال 84 تا سال 
8۹، در مجموع 6 بار تصمیم مسئولین وقت دچار تغییر شد. در ابتدا بنا بود این سهام 
به همه ایرانیانی که ۱۵ سال کامل دارند با اولویت دهک های پایین درآمدی واگذار 
شود اما در آبان ماه سال 8۵ این تصمیم عوض شد و قرار شد سهام عدالت تنها به دو 
دهک پایین درآمدی برسد و نهایتاً در فروردین 88 با تصویب آئین نامه اجرایی توزیع 
سهام عدالت، ارائه سهام عدالت به 6 دهک پایین درآمدی که 2 دهک پایین درآمدی 

آن با اولویت روستاییان و عشایر بود، به تصویب رسید.
بر  اساسی  قانون   44 اصل  کلی  سیاست های  اجرای  قانون  تاکید  رغم  علی 
اختصاص این سهام به دهک های درآمدی، اما از همان ابتدا به جای بررسی دقیق 
درآمد افراد، اقشار جمعیتی مبنای تخصیص این سهم ها قرار گرفت. بر این مبنا اگر 
چه در گام اولیه، اقشار آسیب پذیر تحت پوشش نهادهای حمایتی مشمول دریافت 
سهام عدالت قرار گرفتند اما در ادامه اقشار جمعیتی خارج از دهک های پایین 
درآمدی نیز مشمول دریافت سهام عدالت شدند که شاغلین دستگاه های اجرایی، 
بازنشستگان کشوری، لشکری، تأمین اجتماعی و کارکنان شاغل شهرداری ها از 

جمله آنها بودند.
آخرین به روزرسانی مشمولین سهام عدالت به شرح ذیل است:

در این بین به دلیل عدم وجود سامانه ای جامع برای شناسایی 6 دهک پایین 
درآمدی در سال های ذکر شده، توزیع سهام عدالت خطاهای نوع اول و نوع دوم 
زیادی را شامل شده است. به عبارت دیگر هم بسیاری از افراد متمکن، سهام عدالت 
گرفته اند و هم در طرف مقابل، بسیاری از افرادی که بر اساس اهداف سهام عدالت، 
باید مشمول دریافت آن قرار می گرفتند، از دریافت این سهام جا مانده اند و پیگیری ها 
از سازمان خصوصی سازی به عنوان متولی سهام عدالت از آن حکایت داشت که 
به دلیل بسته شدن پرونده سهام عدالت، فعلًا ظرفیت جدیدی برای اضافه کردن 

مشمولان جدید وجود ندارد.
با این حال، به دلیل آزادسازی سهام عدالت در هشتم اردیبهشت ماه و افزایش 
توجه ها به این حوزه، کارشناسان تاکید می کردند که دولت و مجلس باید برای 
تخصیص سهام عدالت به افراد جامانده نیز تدبیری اساسی بیاندیشند که در نهایت 
۱۵ تیر ماه اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس کلیات طرحی را تحت عنوان 
»ساماندهی سهام عدالت« با محوریت جاماندگان سهام عدالت تصویب کردند و مقرر 

شد جزئیات این طرح در کمیسیون بررسی شود.
مهدی طغیانی سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت و گویی که چندی 
این طرح پرداخت و اعلام کرد »افرادی که برگه  به تشریح  با مهر داشت،  پیش 
سهام عدالت دارند اما مشمول نیستند، افراد تحت پوشش سازمان های حمایتی و 
دهک های پایین درآمدی که سهام نگرفتند اولویت های جدید سهام عدالت هستند.
از  از مدت ها قبل حتی پیش  انتظارات جامعه کارگری که  این بین خلاف  در 
آزادسازی سهام عدالت، به ضرورت اختصاص سهام عدالت به »کارگران« تاکید 
داشتند و غفلت از این موضوع را یکی از چالش های اصلی بین کارگران و دولت 
اعلام می کردند باز هم شاهد هستیم که در کلیات طرح ساماندهی سهام عدالت در 

مجلس، سخنی از کارگران به میان نیامده است.
محق تر از کارگران برای دریافت سهام عدالت، کیست؟

در این رابطه فتح الله بیات رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی در گفت 
وگویی اظهار داشت: سهام عدالت که اواسط دهه هشتاد توزیع شد تنها بخش 
کوچکی از جامعه کارگری را دربرگرفت، این در حالی بود که بخشی از کارمندان 
دولتی و اداری مشمول سهام عدالت شدند. از همان زمان فعالان کارگری خواستار 
شمولیت کارگران کارخانجات و … در طرح سهام عدالت شدند اما به این موضوع 

توجهی نشد تا اینکه مسئولان اعلام کردند پرونده سهام عدالت بسته شده است.
وی افزود: در این بین با توجه به فعال شدن بازار بورس و مطرح شدن مجدد سهام 
عدالت، کارگران، انجمن ها، کانون ها و نهادهای مرتبط کارگری پیگیر این موضوع 
هستند که چرا سهام عدالت به کارگران تعلق نگرفته است. ما این موضوع را از مجلس 
و دولت و … پیگیر شدیم تا اینکه قرار شد در مجلس به ساماندهی سهام عدالت 

بپردازند.
بیات با اشاره به ضرورت مشمولیت کارگران در سهام عدالت جدید، گفت: کارگران 
جزو نیروهای مولد هستند و سرمایه های اصلی تولید و اقتصاد محسوب می شوند؛ 
باید  است؟  دریافت سهام عدالت چه گروهی  برای  تر  کارگران محق  از  بنابراین 

شمولیت کارگران در طرح سهام عدالت جزو برنامه های اصلی مجلس باشد.
حقوق کارگران، یک سوم هزینه هایشان را پوشش می دهد

این فعال کارگری افزود: درست است که باید به مشمولین کمیته امداد و سازمان 
بهزیستی سهام عدالت بدهند و به هر طریقی معاش این قشر را تأمین کنند، اما 
کارگران کسانی هستند که اگر مشمول قانون کار باشند، باز هم درآمدشان نمی تواند 
حتی یک سوم هزینه هایشان را هم پوشش دهد؛ کارگران واقعاً از پس هزینه های 

مربوط به بهداشت، آموزش، معاش خانه و … بر نمی آیند.
وی ادامه داد: به جد از دولت و مجلس خواستاریم که کارگران را در برنامه های 
خود ببینند و در صورت اجرای این مرحله از سهام عدالت جدید، حتماً کارگران نیز 

صاحب سهم شوند. امروز وضعیت معاش کارگران اصلًا خوب نیست.
بیات با تاکید بر اینکه کارگران باید مورد حمایت دور جدید سهام عدالت قرار 
گیرند، اظهار داشت: کلیه لیست های بیمه شده کارگران به جز بخشی از کارگران 
ساختمانی در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است و به راحتی می تواند اسامی و 
لیست شاغلان را ارزیابی کند. بخش اعظمی از جمعیت ۱4 میلیونی کارگران سهام 
عدالت ندارند.وی تصریح کرد: از سویی دیگر بسیاری از کارگران در زمان ثبت نام 
سهام عدالت، مشغول به کار نبودند و بعد از ثبت نام، شاغل شدند؛ از این رو ضروری 
است که بعد از این همه سال که از سهام عدالت گذشته است، باید در برنامه های 
جدید مربوط به این طرح، طوری سیاست گذاری شود که کارگران و نیروهای کار تازه 

وارد نیز از این حمایت بهره مند شوند.

مدیر ملی طرح تکاپو:

ایجاد ۴0 هزار شغل در طرح توسعه 
اشتغال پایدار

مدیر ملی طرح توسعه کسب و کار و اشتغال پایدار )تکاپو( گفت: امسال به کمک 
4۰ میلیارد تومان تسهیلات فنی و اعتباری 4۰ هزار شغل ایجاد می کنیم.   

طرح توسعه کسب و کار و اشتغال پایدار )تکاپو( یکی از برنامه های اشتغال معاونت 
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است که از سال ۱3۹4 برای همه استان ها 

با توجه به مزیت ها، ظرفیت ها و توانمندی های استان تنظیم شده است.  
مدیر ملی طرح تکاپو درباره اجرای این طرح در سال ۹۹، گفت: با شیوع بیماری 
کرونا خیلی از رسته ها همچون گردشگری و خدماتی که در این حوزه ارائه می شد و 

در دستور کار طرح تکاپو قرار داشت تعطیل شد.
»رضا تازیکی« افزود: طرح تکاپو طرحی مبتنی بر تسهیلات نیست بلکه بر بهبود 
مکانیسم های کسب و کار توجه دارد و دو طرف عرضه و تقاضا را به هم وصل می کند.  
با 4۰ میلیارد تومان کمک های فنی و  وی اظهارداشت: امسال در نظر داریم 
اعتباری بیش از 4۰ هزار شغل ایجاد کنیم که اعتبار اختصاصی برای ایجاد هر شغل 

حدود یک میلیون تومان است و برای هر استان سه طرح اجرا می شود.  
مدیر ملی طرح تکاپو تصریح کرد: این اعتبار چون مربوط به حوزه کمک های فنی 
و اعتباری است، چنانچه مبلغ پیش بینی شده را در اختیار داشتیم می توانستیم 

سیصد هزار شغل ایجاد کنیم.
افراد  و در دانشگاه ها  اشتغال، مهارت است  تاکید کرد: مهمترین چالش  وی 
مهارت های لازم برای ورود به بازار کار را دریافت نمی کنند و حتی در سازمان فنی  
و حرفه ای که برای از بین بردن این مشکل ایجاد شده است نیز آموزش و مهارت 

مناسب به افراد ارائه نمی شود.

آگهی مزایده 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۰ ایران   3۷ 4۱4ج  شهربانی  شماره  به   4۰۵ پژو  خودروی  دستگاه  یک  مزایده  آگهی 

۱3۹۹۰4۰3۰۰۱۱۰۰۰۱۱8/۱
بموجب پرونده اجرایی کلاسه ۱3۹۹۰4۰3۰۰۱۱۰۰۰۱۱8/۱ )با شماره بایگانی ۹۹۰۰۱2۹(، له: خانم فاطمه عبدی، بر علیه: 
آقای محمد حسن شجاعی، مستند سند ازدواج شماره ۱۱66-۱3۹۰/۰۷/۱۱ دفترخانه ازدواج 46 قم یک دستگاه خودروی پژو 
4۰۵ به شماره شهربانی 4۱4 ج 3۷ ایران ۱۰ با مشخصات ذیل واقع در قم کیلومتر ۵ جاده جعفریه – پارکینگ سینا متعلق به آقای 

محمد حسن شجاعی بازداشت گردیده و از طریق مزایده به فروش می رسد:
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناسان رسمی دادگستری:

۰۱۱۷88۹K۱24 :۵۹3۷66- شماره موتورDR۱CA۰۱NAAM :مدل ۱3۹۱- شماره شاسی -GLX-XU۷ 4۰۵ خودروی پژو
اتومبیل در حد مطلوب و لاستیکها در حد قابل قبول واتومبیل آماده بکار می باشد.

دارای بیمه شخص ثالث تا مورخ ۱3۹۹/۱۱/۰۵ میباشد.
هیات 3 نفره کارشناسان رسمی دادگستری جناب آقای سرهنگ علی رضا هاشمی و سید صادق رسولی و حسین شیرزادی 
خودروی مذکور را به مبلغ 66۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )ششصد و شصت میلیون ریال معادل شصت و شش میلیون تومان( ارزیابی نموده 

است.
مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱2 ظهر روز دوشنبه ۱3۹۹/۰۵/2۰ در قم- کیلومتر ۵ جاده جعفریه- پارکینگ 
سینا انجام می شود. مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه 66۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )ششصد و شصت میلیون ریال معادل شصت 
ده  پرداخت  به  منوط  مزایده  در  شرکت  شد.  خواهد  فروخته  پیشنهادی  قیمت  بالاترین  به  و  شروع  تومان(  میلیون  شش  و 
واریز  شناسه  با   ۹8۰۱۰۰۰۰4۰۷6۰۱32۰۷8۹۵6۹3IR شبا  شماره  به  ثبت  سپرده  حساب  به  کارشناسی  مبلغ  از  درصد 
۹6۵۱۰8۵۷6۱۰۰۰۰۰۰۰2۱۷۱323۵۱2۰۰6 می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و 
برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره 

حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور 
قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد. و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید 

می گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات و عوارض 
شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در صورت توافق 
بر واریز غیر نقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل 
رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق 

مقررات وصول خواهد شد. لازم به ذکر است که انجام انتقال اجرایی و تعویض پلاک بر عهده برنده مزایده می باشد.
قوه قضائیه
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره اجرای اسناد رسمی قم

----------------------------------------------------------------
آگهی ابلاغیه

بدین وسیله به آقای مجید گلستانی کیا )اردولالو( ابلاغ می گردد: در موضوع پرونده اجرائی کلاسه ۹۹۰۰۷۷۵ له: الهام علامه 
جامع و علیه: آقای مجید گلستانی کیا )اردولالو(، اعلام می گردد که خط تلفن همراه به شماره ۰۹۱23۵۱۹6۰۱ متعلق به آقای 
مجید گلستانی کیا )اردولالو(، به مبلغ 63/۰۰۰/۰۰۰ ریال )شصت و سه میلیون ریال( توسط اتحادیه صنف الکترونیک و تابلوساز و 
تلفن استان قم ارزیابی گردیده است. چنانچه به مبلغ ارزیابی اعتراض دارید پنج روز از تاریخ ابلاغ این اخطار به ضمیمه فیش بانکی 
دستمزد هیئت سه نفره کارشناسی تجدیدنظر مبلغ 3۰۰/۰۰۰ ریال فرصت خواهید داشت تا اعتراض خود را کتباً به این واحد اعلام 

نمائید. لازم به توضیح است پس از اتمام فرجه قانونی به تقاضای بستانکار خط همراه مذکور به مزایده گذاشته می شود.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: کسانی که نیازمندتر هستند مشمول استفاده از وام ودیعه مسکن 
مستاجران می شوند.

پروانه اصلانی با بیان اینکه ساز و کار اعطای این وام در قالب دستورالعمل بانک مرکزی و وزارت راه و شهرسازی، اجرایی و 
تعیین می شود، افزود: مطابق قوانین و مقررات بانکی، این وام به مستأجر تعلق می گیرد، اما به موجر پرداخت می شود.

وی ادامه داد: سه گروه وام ۵۰ میلیون تومانی، 3۰ میلیون تومانی و ۱۵ میلیون تومانی در نظر گرفتیم که به ترتیب برای شهر 
تهران، کلان شهرها و دیگر شهرهاست.

اصلانی افزود: اقساط وام ۵۰ میلیون تومانی، ماهی ۵4۰ هزار تومان، 3۰ میلیون تومانی ماهی 32۵ هزار و ۱۵ میلیون 
تومانی ماهی ۱6۰ هزار تومان با نرخ سود ۱3 درصد است.

وی اضافه کرد: مستأجران صرفاًَ سود تسهیلات را می پردازند و اصل را در پایان سال به بانک بر می گردانند.
اصلانی افزود: با توجه به اینکه منابع، محدود است ناچاریم اولویت بندی کنیم و کسانی که نیازمندتر هستند مشمول استفاده 
از این وام می شوند. گروه هایی مانند افراد تحت پوش کمیته امداد، سازمان بهزیستی، زنان سرپرست خانوار، حقوق بگیران، 

کارگران، مستمری بگیران و بازنشستگان جزو گروه های هدف این طرح هستند.
وی اضافه کرد: از هفته آینده اجرای این برنامه را در دستور کار داریم و کسانی که می خواهند از این وام استفاده کنند در 

سامانه نام نویسی می کنند و بر اساس اولویت بندی، انتخاب می شوند.
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: طبیعتاً شاخص هایی که نشان دهنده حمایت بیشتری از 
خانوارهاست اولویت دارند و مستأجران حتماً باید اجاره نامه دارای کدرهگیری و شرایط وام ساماندهی را هم داشته باشند 
یعنی وام یا امکانات یارانه ای از طرف دولت در بخش زمین یا مسکن نگرفته باشند و صاحب ملک نباشند و از سال 84 هیچگونه 
سابقه خرید و فروش ملک نداشته باشند و سرپرست خانوار باشند و شهری را که تقاضا می کنند در آن ۵ سال سابقه سکونت 

داشته باشند و همه این مولفه ها باید مستند و در سایت قابل بارگذاری باشند.

 رئیس کل بانک مرکزی از تامین یک سوم از اعتبار وام ودیعه مسکن از محل ذخیره قانونی بانک ها نزد بانک مرکزی 
خبر داد و  گفت: با توجه به محدودیت هایی که کرونا به سیستم بانکی تحمیل کرده،   امکان اختصاص بیش از 2۰ هزار 

میلیارد تومان اعتبار برای این وام ممکن نبود. 
»عبدالناصر همتی« روز پنجشنبه در حساب شخصی خود در اینستاگرام با اشاره به چند نکته در خصوص وام ودیعه 

مسکن،   نوشت: این وام »ودیعه مسکن« نیست بلکه »کمک ودیعه مسکن« است.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه هدف کمک به تامین افزایش تحقق یافته در ودیعه اجاره های مسکن اقشار کم 
درآمد و آسیب پذیر در سال جاری است،   ادامه داد:  با توجه به محدودیت اعتبار تخصیص یافته برای جبران و کنترل آثار 
شیوع کرونا برای سیستم بانکی )حداکثر ۷۵ هزار میلیارد تومان( اختصاص بیش از 2۰ هزار میلیارد تومان با نرخ ۱3 
درصد آن هم با موکول کردن برگرداندن اصل وام به پایان دوره یک ساله با در نظر گرفتن سایر تعهدات کرونایی مقدور 
نبود. همتی افزود: افرادی که با تایید وزارت راه و شهرسازی واجد شرایط استفاده از این وام باشند،  اگر به جای پرداخت 
ماهانه سود وام و پرداخت اصل آن در پایان سال،  توانایی پرداخت اصل و سود وام به صورت ماهانه را داشته باشند می 

توانند با انتخاب خود،  این وام را با اقساط 3۰ماهه و نرخ ۱2 درصد دریافت کنند.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، محدودیت منابع اختصاص یافته برای مقابله با آثار کرونا به علت تامین یک سوم آن 

منابع از ذخیره قانونی بانک ها نزد بانک مرکزی و در جهت فراهم سازی امکان تعدیل نرخ سود آن بوده است.
وی تاکید کرد: بانک مرکزی ضمن جهت گیری برای کمک به اقشار کم درآمد و آسیب پذیر،  تمام تلاش خود را بر کنترل 

نقدینگی و نیز آثار تورمی آن در شرایط سخت اقتصادی متمرکز کرده است.
همتی جامعه هدف این طرح را  اقشار کم درآمد و آسیب پذیر جامعه دانست و ادامه داد: از کلیه بانک ها می خواهیم در 
کنار تلاش خود برای تامین مالی واحدهای تولیدی، برای سایر متقاضیان محترم نیز با نرخ مصوب شورای پول و اعتبار 

)۱8 درصد( وام کمک ودیعه مسکن پرداخت کرده و اولویت لازم را به آن بدهند.

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی:

اولویت دریافت وام ودیعه مسکن با افراد نیازمند است
رئیس کل بانک مرکزی خبرداد:

شرط دریافت کمک ودیعه مسکن با سود ۱۲ درصد

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱-رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰3۰46 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۷۱۱443۰۰۰2۰۰2۷۱۷ خانم مرضیه محققی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 مترمربع پلاک شماره 2۱8۵ و 2۱86 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عزیزاله محدودی مالک رسمی طبق سند قطعی 

شماره ۷836۵ مورخ ۱36۹/6/26 دفترخانه 3 قم )م الف 6۵3۵(
2- رای شماره ۱3۹86۰33۰۰۰2۰۱۵3۰۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۵۱۱443۰۰۰2۰۰۱۵2۰ آقای علی نباتی فرزند جعفر 
در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰6/۹2 مترمربع پلاک شماره 
۱ فرعی از 22۹۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم سند رسمی شماره ۱8383۷ مورخ ۱3۹۵/۷/4 دفتر 3قم 

)م الف6۵3۷(
3- رای شماره ۱3۹86۰33۰۰۰2۰۱۵3۰8 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۵۱۱443۰۰۰2۰۰۱۵۱۹ خانم فاطمه زهرا حیدری 
فرزند ابراهیم در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰6/۹2مترمربع 
پلاک شماره ۱ فرعی از 22۹۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم سند رسمی شماره ۱8383۷ مورخ ۱3۹۵/۷/4 

دفتر 3 قم )م الف6۵36(
مرادخانی  آقای علی  پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443۰۰۰2۰۰۰۷۹2  به  مربوط  رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰۰82۷   -4
محمودآبادی فرزند حیدرعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰4/۵۰ مترمربع پلاک 
شماره 23۰4 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از احمد شریعتی ثبت 

دفتر ۱۰ صفحه 38 )م الف6۵38(
۵- رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰3۰4۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443۰۰۰2۰۰۱۷22 آقای علیرضا فلاحی فرزند 
حسنعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین به مساحت ۹6/3۰ مترمربع پلاک شماره ۵ فرعی از 23۰2 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از خداداد احمدی آدینه و قهرمان احمدی آدینه ثبت دفتر ۹۱ 

صفحه 2۷۰)م الف6۵3۹(
6-رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰2۰33 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹2۱۱443۰۰۰2۰۰۰486 آقای محمد دیوبند فرزند 
رجب در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷3/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۹4۰/33 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سکینه داودآبادی )م الف 6۵4۱(
۷-رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰32۱8 مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹۵۱۱443۰۰۰2۰۰۰۵2۹ آقای مصطفی یعقوبلو 
مقدم فرزند هیبت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱22/83 مترمربع پلاک شماره 

۱8۷۷/4۰۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر 362 صفحه 
۵8۷)م الف 6۵43(

8-رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰324۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443۰۰۰2۰۰2443 آقای علی اکبر عسگری 
فرزند جعفر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 6۹ مترمربع پلاک شماره ۱۹4۱/۱6۱/6۵4 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از دلبر محمدپور )م الف 6۵44(
۹-رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰۱8۱۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱3۹8۱۱443۰۰۰2۰۰2۰۷2 آقای بهرامعلی زمانی فرزند 
محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۰ مترمربع پلاک شماره ۱۹۵6/344 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از عباس چهرقانی بزچلوئی )م الف 6۵4۵(
هادی  آقای   ۱3۹2۱۱443۰۰۰2۰۰۰۰۷6 کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰۰323 شماره  ۱۰-رای 
حشمتیان فرزند میرزاعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۱۱3متر مربع از پلاک شماره 

2۵6۰/۵/26/44 اصلی بخش دو قم مالکیت متقاضی طی سند رسمی میباشد )م الف 6۵46(
۱۱-  رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰۰6۵۰ مربوط به پرونده کلاسه  ۱3۹8۱۱443۰۰۰2۰۰۰۷۷3 آقای ابوالفضل رشیدی 
اورنجقی فرزند قادر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۱/۱۰ مترمربع پلاک شماره 22۷2 
اصلی واقع در قم بخش دو حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسن محمدی ثبت دفتر ۱4۷ 

صفحه 3۰6)م الف 6۵4۷(
۱2- رای شماره ۱3۹۹6۰33۰۰۰2۰۰3۵۷۱ مربوط به پرونده کلاسه  ۱3۹8۱۱443۰۰۰2۰۰۰38۷ آقای محمود حاجی 
بابائی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۹/6۰مترمربع پلاک شماره 
24۹۹اصلی واقع در قم بخش دو حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از شرکت تعاونی مسکن 

شهرداری قم )م الف 6۵4۰(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/۰۴/۱7 
تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹۹/۰5/۰۴
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی



شنبه -چهارم مرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65081
ورزشی

در مسابقات مجازی فدراسیون کونگ فو و هنرهای رزمی رقم خورد 

کونگ فوکار قم روی سکوی سوم ایران 
هیأت  سابقه  با  و  تجربه  با  چهره 
کونگ فو استان قم در مسابقات مجازی 
رزمی  هنرهای  و  کونگ فو  فدراسیون 

کشور به مقام سوم دست پیدا کرد. 
کرونا  ویروس  شیوع  که  شرایطی  در 
کنون  تا  گذشته  سال  ماه  اسفند  از 
شرایط حادی را در جامعه ایجاد کرده 
فعالیت  اجباری  تعطیلی  به  منجر  و 
بسیاری از صنوف از جمله ورزش شده، 
مسوولان ورزش کشور در فدراسیون ها 
حفظ  منظور  به  استانی  هیات های  و 
سلامت ورزشکاران برگزاری رقابت های 
مجازی را جایگزین کردند. این رقابت ها با بهره گیری از قابلیت های فضای مجازی 
از طریق  با ضوابط و مقررات اعلام شده  از طریق ارسال فایل ویدیویی مطابق 
فدراسیون هر رشته برگزار می شود، مسابقاتی که فدراسیون هایی نظیر کاراته، رزمی 
و کونگ فو آن را اجرا کردند و از قضا مورد استقبال چشمگیر علاقمندان به ورزش 
قرار گرفت. فدراسیون کونگ فو و هنرهای رزمی با اعلام شرایط و مقررات برگزاری 
رقابت های مجازی این رشته، اقدام به برگزاری مسابقات سبک ممای در هر بخش 
آقایان و بانوان کرد، پیکارهایی که در رده های سنی مختلف به انجام رسید و قم هم 
از بخش بانوان و هم از قسمت آقایان موفق به کسب مدال شد. در حالی که بانوان 
کونگ فوکار قم سه مدال کسب کردند، هیأت کونگ فو و هنرهای رزمی استان قم 
از مدال این رقابت ها در قسمت آقایان هم بی نصیب نبود و علی قنبری یکی از 
چهره های با سابقه و شناخته شده این رشته با بهره گیری از تجارب سال ها فعالیت 
در کونگ فو، مقام سوم را برای قم به ارمغان آورد. در مسابقات رده سنی بزرگسالان 
که در فرم های یک و دو به انجام رسید، در فرم دو علی قنبری از قم در حالی به 
مقام سوم دست یافت که محسن عامل دارچین فروش از هیأت خراسان رضوی رتبه 
نخست و مقام قهرمانی را کسب کرد، همچنین معین قادرپور از تهران در این رده به 
مقام سوم دست یافت. علی قنبری در حال حاضر مسوول سبک نیوکونگ فو استان 
قم است، ضمن اینکه علاوه بر فعالیت در این رشته از سوی فدراسیون شمشیربازی 

ایران به عنوان سرپرست هیأت شمشیر بازی استان قم نیز انتخاب شده است.

به پیشنهاد رئیس هیأت انجمن های ورزشی استان قم،

زمانی مسوول انجمن سافت بال
  استان قم شد 

فدراسیون انجمن های ورزشی ندا زمانی چهره با سابقه و شناخته شده ورزش 
بانوان را به عنوان مسوول انجمن سافت بال قم معرفی و منصوب کرد. 

ورزشی  انجمن های  فدراسیون  مجموعه  زیر  رشته های  از  یکی  سافت بال 
کشورمان و ویژه بانوان است و قم یکی از استان های موفق در این رشته به شمار 
می رود، رشته ای که در سال های اخیر میزبانی رقابت های لیگ ایران را نیز تجربه 
کرده و در بین بانوان قمی علاقمندان زیادی دارد. در واقع سافت بال ورزشی 
گروهی محسوب می شود که از بیس بال گرفته شده و در برخی کشورها طرفداران 
بسیار زیادی دارد، رشته ای که توپ آن به قطر 28 تا ۵/3۰ سانتیمتر است و با 
چوبی شبیه دایره و نرم که سافت بالیست ها آن را بت می نامند به توپ اختصاصی 
آن ضربه زده می شود. رقابت های جهانی این رشته هر چهار سال به انجام می رسد، 
رشته ای که تا دهه ۱38۰ در کنار بیس بال به عنوان یک فدراسیون مستقل فعال 
بود اما اکنون به یک انجمن در فدراسیون انجمن های ورزشی فعالیت می کند و با 
توجه به اینکه بانوان ایرانی در آن فعال هستند رونق قابل توجهی پیدا کرده است.

این رشته در دو دهه اخیر با حضور پرتلاش یک بانوی موفق در ورزش قم به 
نام ندا زمانی همچنان در مسیر پیشرفت گام برمی دارد، کسی که از سال ۱3۹۰ 
که فدراسیون انجمن های ورزشی شکل گرفت و قم نخستین هیأت استانی این 
فدراسیون بود، مسوولیت نایب رئیسی بانوان هیأت انجمن های ورزشی قم را بر 
عهده دارد. زمانی علاوه بر سافت بال، رشته های دیگری همچون طناب کشی، 
سپکتاکرا، راگبی، کریکت و چندین رشته ورزشی زیر مجموعه انجمن های ورزشی 
را در بخش بانوان این هیأت مدیریت می کند و خود نیز یکی از مربیان با سابقه 
حال حاضر و بازیکنان موفق سابق والیبال قم به شمار می رود که تجربه حضور در 
لیگ های معتبر کشور را دارد. به دنبال تصمیم فدراسیون انجمن های ورزشی برای 
انتصاب مسوول کمیته سافت بال هیات های استانی و به پیشنهاد سعید توکلی 
رئیس هیأت انجمن های ورزشی استان قم، خانم ندا زمانی به واسطه سال ها 
تجربیات ارزنده در ورزش بانوان قم به ویژه نزدیک به یک دهه تجربه و سابقه در این 

هیأت ورزشی، مسوول کمیته سافت بال هیأت قم شد.

به دلیل مشکل مالی ؛

حضور افق قم در لیگ برتر والیبال 
منتفی شد

رئیس هیئت والیبال استان قم گفت: با وجود اینکه افق قم ظرفیت فنی حضور 
در لیگ برتر را دارد اما به دلیل مشکل مالی حضور افق قم در لیگ امسال منتفی 
است. محمد مهدی حلوایی رئیس هیئت والیبال استان قم در گفتگو با خبرنگار 
مهر با اشاره به اعلام تیم های حاضر در لیگ برتر والیبال توسط فدراسیون گفت: 
با وجود اینکه افق قم ظرفیت فنی حضور در لیگ برتر را دارد اما به دلیل مشکل 
مالی حضور افق قم در لیگ امسال منتفی است. وی در ادامه تاکید کرد: افق قم 
از نظر مالی برای حضور در لیگ برتر با چالش هایی رو به رو است که نیاز به حامی 
مالی بسیار قوی دارد. حلوایی افزود: با توجه به شرایط تیم افق و نبود حامی مالی 
و اینکه زمان اعلام آمادگی برای شرکت در لیگ برتر به پایان رسیده، حضور نماینده 
استان قم در این رقابت ها منتفی است. به این ترتیب و با معرفی تیم های حاضر از 
سوی فدراسیون، باید دوباره منتظر حضور افق قم در لیگ دسته اول کشور باشیم. 
تیمی که در فصل گذشته با نتایجی درخشان، اهالی والیبال قم را برای حضور در 
لیگ برتر امیدوار کرد. گفتنی است در لیگ برتر امسال والیبال حضور تیم های 
شهرداری ارومیه، لبنیات هراز آمل، فولاد سیرجان ایرانیان، شهرداری گنبد، فولاد 
مبارکه سپاهان، هورسان رامسر، آذر باتری ارومیه، شهداب یزد، خاتم اردکان، 

شهرداری ورامین، پیکان و سایپا در لیگ برتر سال ۹۹ قطعی است.

 دیدار تیم های استقلال و نساجی مازندران با تساوی یک بر یک به اتمام رسید تا 
کار آبی های پایتخت برای رسیدن به لیگ قهرمانان آسیا دشوار شود. 

پنجشنبه شب  در هفته بیست و ششم لیگ برتر باشگاه های ایران، استقلال 
در ورزشگاه آزادی تهران به مصاف نساجی مازندران رفت که این دیدار تماشایی با 

تساوی یک بر یک به اتمام رسید.
و  ابوالفضلی«  با کمک های »محمدرضا  را  بازی  »رضا کرمانشاهی« قضاوت 

»عسگر محمدی« برعهده داشت.
»فرهاد مجیدی« و »محمود فکری« سرمربیان دو تیم که سال ها در استقلال هم 
تیمی بودند، پیش از آغاز بازی برای دقایقی به خوش وبش پرداختند. در واقع این 

بازی، نبرد اندیشه های مربیان استقلالی بود که در نهایت برنده نداشت.
استقلال برای نزدیک شدن به سهمیه لیگ قهرمانان آسیا نیاز مبرمی به کسب 
برتری در این دیدار داشت. از سوی دیگر، نساجی با هدایت »محمود فکری« در 
هفته های اخیر به نتایج خوبی دست یافته و نسبت به گذشته، متحول شده است.
میزبان تسلط خوبی بر روند میدان داشت و دو موقعیت گلزنی به دست آورد که 

ضربات »مهدی قایدی« و »میلیچ« را »علیرضا حقیقی« به خوبی مهار کرد.
نساجی که روشی تدافعی را در دستور کار داشت به ضد حملات و حرکات 

»شجاعی« و »نظری« دل بسته بود.
در دقیقه 3۹ قایدی در محوطه جریمه میهمان سرنگون شد تا داور نقطه پنالتی 

را نشان دهد.
نخست  گل  حقیقی،  حرکت  برخلاف  و  ایستاد  توپ  پشت  دیاباته«    »شیخ 

استقلال را به نام خود نوشت.
این گل دوام چندانی نداشت و نساجی خیلی زود واکنش داد.

در دقیقه 42 پس از آن، »سیدمحمد میری« هافبک نساجی با شوتی غیر قابل 

مهار از فاصله حدود 3۵ متری، توپ را به تور دروازه استقلال دوخت و کار را به 
تساوی کشاند.

در نیمه استقلال کار را تهاجمی دنبال کرد و در دقیقه 48 قایدی فرصت خوبی 
از آن »محمدمهدی نظری« مهاجم نساجی  از دست داد و سه دقیقه پس  را 

می توانست گلزنی کند که ضربه او از بالای دروازه استقلال بیرون رفت.
در ادامه بازیکنان نساجی با جسارت بیشتری بازی کرده و خط دفاعی استقلال 

را با مشکل مواجه کردند.
در دقیقه 6۱ نساجی به گل دیگری رسید که کمک داور پرچم خود را به نشان 

آفساید بالا برد تا همچنان بازی با تساوی ادامه یابد.
در دقیقه 86 استقلال فرصت خوبی برای گل دوم ایجاد کرد که مهاجمان 

آبی پوش قدر این بخت را ندانستند.
در دقیقه ۹۰ مهاجم استقلال سرنگون شد که داور با تصمیمی بحث برانگیز 

اعتقادی به پنالتی نداشت.
با این تساوی، استقلال به امتیاز 42 رسید و در رتبه پنجم باقی ماند و نساجی هم 

جمع امتیازات خود را به عدد 2۹ رساند.
ترکیب استقلال

سیدحسین حسینی، میلاد زکی پور، مسعود ریگی)ارسلان مطهری(، فرشید 
اسماعیلی، فرشید باقری، علی کریمی، شیخ دیاباته، روزبه چشمی، وریا غفوری، 

هرویه میلیچ )امیرحسین خدامرادی( و مهدی قایدی )فردین رابط(
ترکیب نساجی

عاشوری،  علی اصغر  ممشلی،  مجتبی  بیژن،  مجتبی  حقیقی،  علیرضا 
حامد  دهقانی(،  )رضا  شجاعی  علی  جعفری(،  نظری)رحمان  محمدمهدی 
شیری، سیدمحمد میری، حسین ماهینی، حسین زامهران)روح الله باقری(، 

محمدعرفان معصومی
نامجو مطلق:

 گل نساجی هر ۲۰ سال اتفاق می افتد
مربی تیم فوتبال استقلال گفت: استقلال به گل رسید اما با شوتی غافلگیرکننده  
که شاید هر 2۰ سال رخ دهد؛ دروزاه مان باز شد و از نظر روحی و روانی به هم 

ریختیم. 
»مجید نامجو مطلق « در نشست خبری پس از بازی استقلال و نساجی مازندران 
که با تساوی یک بر یک به پایان رسید، اظهار داشت: بازی را خوب شروع کردیم و 
طبق برنامه ای که فرهاد مجیدی در نظر گرفته بود عملکرد بهتری نسبت به حریف 
خود داشتیم. وی افزود: استقلال به گل رسید اما با شوتی غافلگیرکننده  که شاید 
هر 2۰ سال رخ دهد دروزاه مان باز شد. در نیمه دوم موقعیت های بهتری نسبت به 

حریف خود داشتیم اما استفاده لازم را از آنها نبردیم و مجازات شدیم.
نامجو مطلق  تصریح کرد: با این تساوی 2 امتیاز مهم را از دست دادیم و اگر به 

برتری می رسیدیم همه چیز به نفع ما می شد.
وی در پایان گفت: امیدوارم در بازی های آینده نتایج بهتری را کسب کرده و به 

آنچه لیاقت و استحقاقش را داریم، برسیم.
فرهاد مجیدی در نشست خبری پس از دیدار استقلال و نساجی مازندران 
همچون بازی های گذشته شرکت نکرد و نامجو مطلق به جای سرمربی استقلال 

پاسخگوی خبرنگاران بود.
محمود فکری : 

هواداران نساجی حق بدهند که استقلال را دوست داشته باشم 
سرمربی تیم فوتبال نساجی مازندران، گفت: با استقلال خاطره دارم و هواداران 

نساجی حق بدهند که این تیم را دوست داشته باشم. 
محمود فکری در نشست خبری بعد از بازی با استقلال اظهار داشت: به تک تک 
بازیکنانم خسته نباشید می گویم. بازیکنانم یک بار دیگر با تمام وجود بازی کردند 
و تلاش کردند و توانستیم هم در نیمه اول و هم در نیمه دوم برنامه ها را پیاده کنیم. 
تقریبا فرصت آنچنانی به تیم حریف ندادیم. البته یک سری موقعیت استقلال 

داشت که علیرضا حقیقی درخشید و دروازه ما بسته باقی ماند.
وی در ادامه افزود: تیم خود ما هم موقعیت هایی را در ضدحمله ها داشت و می 
توانستیم به گل برسیم اما هر 2 تیم به تساوی رضایت دادند و به تیم حریف هم 
تبریک می گویم. درباره داوری هم با توجه به دوربین های زیادی که هست تمام 
صحنه ها مشخص است و کارشناسان باید نظر بدهند. هم ما و هم استقلال روی 
برخی صحنه ها معترض بودیم. از تیم داوری هم ممنون هستم و بازی را خوب 
کنترل کردند. فکری درباره حواشی به وجود آمده بعد از صحبت هایش که گفته 
بود هر نتیجه ای در این بازی به دست بیاید باعث خوشحالی خواهد بود، گفت: 
موهای سپیدی که روی سر من می بینید خیلی هایش در استقلال سپید شده 
است. طرفداران نساجی قدری به من حق بدهند. من با استقلال خاطره دارم 
و جوانی ام را برای این تیم گذاشتم. همانطور که اولین بازی برای استقلال بعد 
از رفتن از نساجی خیلی برایم سخت بود و اشک ریختم الان هم حق بدهند که 
استقلال را دوست دشته باشیم. بعد از مصاحبه من خیلی ها سوء استفاده کردند 
و جو تیم را به هم ریختند.آدم هایی که می خواهند نساجی جایگاه خوب نداشته 
باشد. هواداران نساجی باهوش باشند. تا زمانی که در این تیم هستیم با تمام وجود 
برای این تیم می جنگم. نتیجه ای که اتفاق افتاد برای ما خوب بود اما برای استقلال 

چندان رضایت آمیز نبود. امیدوارم در ادامه ما و استقلال بهترین نتایج را بگیریم.

تساوی دوستان در آزادی؛ 

کار سخت استقلال برای رسیدن به آسیا

مدیر استخر حجاب مجموعه ورزشی جوادالائمه )ع( قم با ابراز 
نگرانی از بی میلی مردم برای حضور در استخرها از مسوولان 

خواستار رسیدگی به وضعیت مستاجرین اماکن ورزشی شد. 
حمید بابایی اظهار کرد: به شرایط فعلی شهر قم، کشور و 
دنیا گلایه ای ندارم چون تقدیر است که اینچنین باشد، ولی ما 
به مسوولان ورزش دوست شهرمان ایمان داریم که تلاش شان 
در راستای خدمت به ورزش و ورزشکاران استان بوده، هست و 

خواهد بود.
از یک مورد  ادامه داد: در نخستین روز مرداد ماه، غیر  وی 
بانوان، درآمد استخر مطابق  متقاضی کلاس شنا در سانس 
روزهای قبل به شدت ضعیف بود و مجموع درآمد استخر فقط 23۰ هزار تومان بود، در حالی که ماهیانه باید مبلغ 3۹ میلیون 

تومان بابت اجاره بپردازیم و این وضعیت به شدت ما را آزار می دهد.
مدیر استخر حجاب مجموعه ورزشی جوادالائمه )ع( قم افزود: این در شرایطی است که استخر 6 ناجی زن و مرد با میانگین 
حقوق ساعتی ۹ هزار تومان دارد که مجموع حقوق آنها در یک روز 2۷۰ هزار تومان می شود، بنابراین با این درآمد نمی توان به 
طور کامل حق ناجی را پرداخت، همچنین با هر روز باز بودن استخر از پس اجاره بهای استخر، پرداخت حقوق نیروها و هزینه 

انشعابات نظیر آب، برق، تلفن و گاز بر نمی آییم.
وی تصریح کرد: استخرهای قم بر اساس مجوز ستاد مقابله با کرونا در ورزش، از روز دهم تیر ماه فعالیت خود را در آغاز کرده اند 
اما از آن روز تا کنون به دلیل تاکیدهای متوالی وزارت بهداشت مبنی بر عدم حضور مردم در مکان های عمومی، هیچ گونه 

استقبالی از استخرها نمی شود و به شدت نگران مشکلات مالی و عدم توان در پرداخت اجاره و حق الزحمه ها هستیم.
مدیر استخر حجاب مجموعه ورزشی جوادالائمه )ع( قم تصریح کرد: از یک سو نگرانی ما عدم تامین اجاره بها و پرداخت 
حق الزحمه ها و انشعابات هست و از سوی دیگر نگران نیروی انسانی فعال در استخرها هستیم که برای کسب درآمد و تامین 

معیشت خانواده خود فقط همین شغل را دارند و بلاتلکیف هستند چون امنیت شغلی ندارند.
وی با بیان اینکه موضوع را به اداره کل ورزش و جوانان گفته ایم و قول پیگیری داده اند، در پایان اظهار کرد: متاسفانه این 
شرایط نامطلوب و نگران کننده برای همکاران من در دیگر استخرهای قم نیز پیش آمده، بنابراین از دیگر مسوولان استان به 
ویژه استاندار قم و ستاد مقابله با کرونا خواهش می کنم به این وضعیت جدّا رسیدگی کنند و به داد مستاجرین استخرها و دیگر 

اماکن ورزشی برسند.

قم  استان  فوتسال  برتری  لیگ  نماینده  سرنوشت 
در فاصله حدود یک ماه تا آغاز فصل جدید مسابقات 

باشگاهی کشور همچنان در ابهام قرار دارد. 
فوتسال قم در فصل  نماینده  بازی های  پایان  از  بعد 
۱3۹8 لیگ برتر باشگاه های کشور در بهمن ماه سال 
۱3۹8، این تیم در بی خبری به سر می برد و در شرایطی 
که حدود یک ماه دیگر به شروع فصل جدید مسابقات 
قم  در  فوتسال  به  علاقمندان  مانده،  باقی  باشگاهی 

منتظر تعیین وضعیت این تیم هستند.
البته در این چند ماه که شیوع ویروس کرونا منجر به 
تعطیلی بسیاری از رویدادهای ورزشی شده، خبرهای 
جنجالی زیادی پیرامون وضعیت نماینده فوتسال قم بر 

سر زبان ها بوده، از جمله اینکه بازیکنان تیم سوهان محمد سیما از مسوولان این تیم به دلیل پرداخت نکردن مطالبات 
خود شکایت کرده اند، مدیرعامل این تیم قصد فروش امتیاز تیم به خارج از قم را مطرح کرد. بلاتکلیفی فوتسال قم 
در حالی است که کمیته فوتسال پس از جلسه هم اندیشی با سازمان لیگ تصمیم خود را برای شروع فصل ۱3۹۹ 
لیگ برتر باشگاه های کشور گرفت و بازی های این دوره لیگ برتر از روز هفتم شهریور ماه با حضور ۱2 تیم از فصل 
گذشته و دو تیم صعود کرده به لیگ برتر برگزار می شود. جلسه هم اندیشی سازمان لیگ و کمیته فوتسال با حضور 
اعضای کادر فنی تیم ملی در نهایت تصمیم به برگزاری مسابقات لیگ برتر در دو گروه هفت تیمی گرفت و بازی ها از 
روز هفتم شهریور آغاز  شود، تیم ها به شکل دوره ای با یکدیگر رقابت می کنند و از هر گروه تیم های برتر راهی مرحله 
بعد خواهند شد. قرار است بعد از برگزاری مرحله نخست بازی های فصل جدید لیگ برتر فوتسال، تیم ملی کشورمان 
در تورنمنت فیفا دی به میزبانی جزیره کیش به میدان برود، در حالی که بازی های جام ملت های آسیا و انتخابی جام 
جهانی نیز امسال پیش روی تیم ملی کشورمان است و تیم ملی باید بعد از مرحله دوم لیگ اردوی اصلی برای حضور 
در جام ملت ها  را استارت بزند. قم در حالی باید نماینده خود را روانه فصل جدید لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
کند که خبر بد برای این رشته، تعطیلی مستمر هیات فوتبال قم در دو ماه اخیر به دلیل کشمکش بین وزارت ورزش 
و جوانان و فدراسیون فوتبال است که دودش به چشم فوتبال قم رفته و عملا هیچ فعالیت فوتبالی صورت نمی گیرد و 

مسوولان قم گویا به خواب سنگین رفته اند که فکری به حال وضعیت این رشته نمی کنند.  

مدیر استخر حجاب مجموعه ورزشی جوادالائمه )ع( :

مسؤولان قم به داد مستاجرین استخرها برسند 
کشمکش بین وزارت ورزش و فدراسیون دودش به چشم فوتبال قم رفته است؛

سرنوشت نماینده لیگ برتری فوتسال قم همچنان در ابهام!

 روز نخست از هفته بیست و ششم لیگ برتر فوتبال با 
توقف استقلال برابر نساجی، تساوی تراکتور با شهر خودرو 

و پیروزی فولاد و سپاهان به اتمام رسید.
روز نخست از هفته بیست و ششم لیگ برتر فوتبال روز 
پنج شنبه انجام و هفت دیدار، برگزار شد. در یکی از این 
بازی ها تراکتورسازی تبریز که نزدیکترین تعقیب کننده به 
تیم پرسپولیس در صدر جدول بود، مقابل شهرخودرو با 
نتیجه تساوی بدون گل متوقف شد. به این ترتیب تراکتور در 
فاصله چند هفته مانده تا پایان لیگ، عملًا شانس خود را 

برای کسب عنوان قهرمانی از دست داد. 
دیگر بازی سرنوشت ساز پنج شنبه برای تعیین قهرمان بین 
فولاد خوزستان و ذوب آهن اصفهان برگزار شد. فولاد باوجود 
اینکه در این دیدار از ذوب آهن پیش افتاد، اما در ادامه گل 
تساوی را دریافت کرد تا شاگردان جواد نکونام در آستانه از 
دست دادن دو امتیاز حساس قرار بگیرند. با این حال گلزنی 
صابر حردانی بازیکن تیم فولاد در دقیقه ۹۰، علاوه بر واریز 
سه امتیاز به حساب فولاد، قهرمانی پرسپولیس را تا بازی 

فردا مقابل نفت مسجد سلیمان به تأخیر انداخت.
 در صورت توقف فولاد، پرسپولیس همین امشب به عنوان 

قهرمانی می رسید.
 از سوی دیگر تیم ذوب آهن دومین باخت پیاپی خود را 
تجربه کرد تا با توجه به برد امروز گل گهر و تساوی پارس 
جنوبی، ذوبی ها در منطقه قرمز سقوط به لیگ دسته اول 

قرار بگیرند. تیم سپاهان  موفق شد با یک گل تیم صنعت 
نفت را از پیش رو بردارد تا همچنان در رده سوم جدول به 

دنبال تراکتور و کسب سهمیه آسیایی باشد.
 شهرخودرو با کسب نتیجه تساوی مقابل تراکتور در بازی 
امروز، فعلًا در رده چهارم جدول قرار دارد و به همراه فولاد و 

استقلال، دامنه تیم های مدعی برای کسب سهمیه آسیا را 
گسترش داده است.

نتایج بازی های روز نخست از هفته بیست و ششم 
لیگ برتر به این شرح است:

* ماشین سازی تبریز یک - گل گهر سیرجان 2

گل: میلاد کمندانی )۱۷( و علیرضا ابراهیمی )8۹( برای 
گل گهر و شاهین ثاقبی )62( برای ماشین سازی

* فولاد خوزستان 2 - ذوب آهن یک
گل ها: لوسیانو پری را )۵۵( و صابر حردانی )۹۰( برای 

فولاد و فرشاد محمدی مهر )63( برای ذوب آهن
* شاهین شهرداری بوشهر یک - سایپا یک

گل ها: آرمان رمضانی )6۹( برای سایپا و میلاد صارمی 
)۷2 - پنالتی( برای شاهین

* استقلال یک - نساجی یک
گل ها: شیخ دیاباته )4۰ - پنالتی( برای استقلال و محمد 

میری )42( برای نساجی
* سپاهان یک - صنعت نفت صفر

گل: محمدرضا مهدی زاده )8۹( برای سپاهان
* پیکان صفر - پارس جنوبی صفر

* شهرخودرو خراسان صفر - تراکتور تبریز صفر
از ساعت  بیست و ششم  باقیمانده هفته  آخرین دیدار 
2۰:4۵ فردا جمعه بین تیم های پرسپولیس و نفت مسجد 

سلیمان برگزار می شود.
سایپا  و  پیکان  شاهین،  کار  امروز،  خورده  رقم  نتایج  با 
اول  به لیگ دسته  برای سقوط نکردن  انتهای جدول  در 

سخت تر شد. 
حدودی  تا  خود،  پیاپی  برد  دومین  کسب  با  گهر  گل 

خیالش را بابت ماندن در لیگ راحت کرد.

نگاهی به نتایج هفته بیست و ششم؛

 ذوب آهن در منطقه قرمز سقوط،خیال گل گهر برای ماندن راحت شد
آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱3۹86۰33۰۰۰۱۰۱۷3۱۵ شماره  رای    -۱
۱3۹۷۱۱443۰۰۰۱۰۰۱۹۹۵ خانم زهرا سنگ تراشان فرزند امراله در ششدانگ 
از  به مساحت 63/۵۱ مترمربع پلاک شماره 34۱ فرعی  باب ساختمان  یک 
۱۰۵۹۷ و ۱۰۵۹6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی)م الف 6۵42(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/۰۴/۱7  تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹۹/۰5/۰۴
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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منصوبان و منتخبان مجلس یازدهم چه کسانی هستند؟

هماهنگی تمام در قوه مقننه

انتخابات و انتصابات در نهادهای زیرمجموعه یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی تقریبا به پایان رسیده است و با ترکیب موجود در این بخش ها انتظار می 

رود تغییراتی که بعضا در شعارهای انتخاباتی مطرح می شد، جامه عمل بپوشد. 
به گزارش ایرنا، قانون اساسی و آیین نامه داخلی مجلس انتخاب و انتصاب برخی 
پست ها و مسولیت های  نهادهای وابسته و مرتبط به مجلس را به نمایندگان و 
رییس مجلس سپرده است. بر اساس ماده 2۱ از آیین نامه داخلی مجلس شورای 
اسلامی رییس این نهاد بر کلیه امور اداری، مالی، استخدامی و سازمانی مجلس 
نظارت می کند و امضای کلیه احکام استخدامی براساس آیین نامه استخدامی 
کارکنان مجلس و سایر قوانین و مقررات را بر عهده دارد. مرکز پژوهش های مجلس، 
مرکز تحقیقات اسلامی مجلس، کتابخانه، موزه و مرکز اسناد مجلس، کمیسیون 
اصل نود قانون اساسی مجلس و دیوان محاسبات کشور از جمله سازمان های 
مرتبط با مجلس هستند که انتخاب روسای آن ها بر عهده رییس و نمایندگان قوه 
مقننه است. همچنین رییس مجلس می تواند افرادی را در سمت رییس دفتر، 
مشاور، مدیر حراست و نظارت و ... انتخاب کند. همزمان با آغاز به کار رسمی 
مجلس یازدهم از هفتم خردادماه و تعین هیات رییسه، زمزمه ها و رایزنی ها برای 
انتخاب و انتصاب افراد در نهادهای مرتبط هم آغاز شد. این فرایند تاکنون ادامه 
داشته و تقریبا تکلیف بسیاری از مسوولیت های مرتبط با نمایندگان مجلس روشن 
شده است. - »مهرداد بذرپاش« روز چهارشنبه اول مرداد ماه از سوی نمایندگان 
مجلس به عنوان رییس دیوان محاسبات و »علی کامیار« به عنوان دادستان این 
دیوان انتخاب شدند. از سوابق اجرایی بذرپاش می توان به نمایندگی مجلس 
نهم و ریاست بر شرکت خودرو سازی سایپا در دولت نهم اشاره کرد. وی اکنون 
مدیرمسوول روزنامه وطن امروز است و از در گروه بندی سیاسی هم نزدیک به 
جبهه پایداری قرار می گیرد. دیوان محاسبات مهمترین رکن نظارتی مجلس است 
که باید بر همه فرآیندهای مالی کشور اشراف داشته باشد. قانون اساسی اعمال 
کنترل و نظارت مستمر مالی به منظور پاسداری از بیت المال و عدم تجاوز هرگونه 
هزینه از اعتبارات مصوب در بودجه کل کشور را برعهده این دیوان گذاشته است.

مهرداد بذرپاش رییس دیوان محاسبات کشور 
- »علیرضا زاکانی« هم اول مرداد ماه از سوی هیات رییسه مجلس به عنوان 
هیات امنای مرکز پژوهش های مجلس انتخاب شد. مرکز پژوهش های مجلس 
از مهمترین و معتبرترین مراکز پژوهشی است که نظرات کارشناسان آن در جهت 
دهی به تصمیمات نمایندگان تاثیر به سزایی دارد.  زاکانی از چهره های نزدیک به 
جبهه پایداری است و در یازدهمین دوره انتخابات مجلس از حوزه قم به بهارستان 

راه یافت. وی دارای مدرک  پزشکی هسته ای است.
- »نصرالله پژمانفر« نماینده مردم مشهد، 2۵ تیرماه با رای نمایندگان به ریاست 
کمیسیون اصل نود مجلس برگزیده شد. کمیسیون اصل نود مجلس در راستای 
عمل به اصل نود قانون اساسی تشکیل شد و بر اساس این اصل وظیفه سامان 
دادن و کارآمدسازی مجلس و نمایندگان، بررسی طرز کار قوای مجریه و قضائیه و 
مجلس براساس برنامه های مدون سالانه و مصوب کمیسیون و در نهایت رسیدگی 
به شکایات از کار مجلس، قوه مجریه و قوه قضاییه را بر عهده دارد. پژمانفر هم عضو 
شورای مرکزی جبهه پایداری بوده که در یازدهمین دوره انتخابات مجلس از مشهد 

به بهارستان راه یافته است.
غلامرضا قاسمیان رییس کتابخانه، موزه و مرکز اسناد مجلس 

رییس مجلس هم در روزهای آغاز به کار مجلس بر اساس اختیارات خود شماری 
از اصولگرایان عمدتا جوان را به عنوان روسای بخش های اداری و اجرایی مجلس، 
مشاور و معاون انتخاب کرد. - حجت الاسلام »غلامرضا قاسمیان« چهارم تیرماه 
از سوی »محمدباقر قالیباف« رییس مجلس به ریاست کتابخانه، موزه و مرکز اسناد 
مجلس منصوب شد. این نهاد از زیرمجموعه های مجلس، حفظ و نگهداری از 
آثار قانونگذاری در کشور، کتب و نسخه های خطی و نایاب است. حجت الاسلام 
قاسمیان عضو شورای مرکزی جبهه پیشرفت و عدالت ایران اسلامی؛ تشکل 
سیاسی اصولگرا و نزدیک به رییس مجلس است. در سوابق اجرایی قاسمیان 
معاونت اسبق پژوهش حوزه های علمیه استان تهران، تدریس دروس عالی حوزه 

و دانشگاه و نیز پژوهشگری در حوزه های قرآنی، فقهی، اصولی ذکر شده است.
- »محسن اسماعیلی« دوازدهم خردادماه با حکم قالیباف رییس دفتر وی شد. 
اسماعیلی نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان رهبری، حقوقدان، عضو هیات 
علمی دانشگاه تهران است و  سابقه عضویت در شورای نگهبان بین سال های 8۰ 

تا ۹8 را به عنوان سابقه تحصیلی و اجرایی در کارنامه دارد.
- »محمدسعید احدیان« ۱8 خردادماه از سوی رییس مجلس به عنوان دستیار 
از  و  انتخاب شد. وی مدیرمسئول »روزنامه خراسان«  و رسانه ای وی  سیاسی 
موسسین و رییس شورای مرکزی تشکل سیاسی جبهۀ آرمان خواهان واقع بین 
است. - »حمید اصلانی« که سابقه معاون اجرایی کل سپاه پاسداران انقلاب، 
ریاست مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس، معاون هماهنگ کننده نیروی زمینی 
سپاه، معاون اجرایی فرمانده کل سپاه را در کارنامه دارد از سوی قالیباف به معاونت 

اجرایی مجلس شورای اسلامی انتخاب شد.
- »بابک نگاهداری« با حکم قالیباف به سمت مشاور و رییس حوزه ریاست 
مجلس انتخاب شد. وی دکترای تخصصی بیوتکنولوژی و حرفه ای پزشکی دارد 
و در شورای عالی انقلاب فرهنگی، دانشگاه آزاد و مجمع تشخیص مصلحت نظام 

فعالیت مسوولیت های مختلفی داشته است.
- »مهدی محمدی« فعال رسانه ای اصولگرا هم در حکمی از سوی قالیباف 
به عنوان مشاور وی در امور راهبردی انتخاب شد. همچنین »محسن مکیان« به 
عنوان مشاور و رییس مرکز حراست قوه مقننه و »احسان عسکری« به سمت مشاور 

و مدیرکل دفتر حوزه ریاست با حکم رییس مجلس انتخاب شدند.
محسن اسماعیلی رییس دفتر رییس مجلس 

- »حسین قربانزاده« عضو جبهه پیشرفت و عدالت ایران اسلامی و از نزدیک 
ترین مشاوران قالیباف، با حکم وی به عنوان مشاور رییس و دبیر کارگروه تحول 
مجلس منصوب شد. قالیباف همچنین »پژمان پشمچی زاده« و »بهزاد پورسید« را 
به ترتیب به عنوان معاون نظارت و معاون قوانین مجلس شورای اسلامی منصوب 
کرد. - »محمود رضوی« تهیه کننده سینما هم از سوی قالیباف در مسوولیتی 
جدید به عنوان، مشاور فرهنگی و هنری رییس مجلس انتخاب شد. رضوی بین 
سال های 84 تا 86 در گروه مشاوران جوان شهردار تهران حضور داشت و مشاور 
فرهنگی-هنری، معاون فرهنگی- اجتماعی سپاه از سال ٩٠ تا ٩٣ بوده است. 
وی همچنین مستندهای تبلیغاتی قالیباف در انتخابات ریاست جمهوری سال 

۹6 را ساخته است.
دفتری  رییس  و  مشاوره  سابقه  خود  کارنامه  در  که  رسولی«  »امیرابراهیم   -
»غلامعلی حداد عادل« در مجالس هشتم و نهم را در کارنامه دارد به عنوان مشاور 

قالیباف و مدیرکل هیات رییسه مجلس منصوب شد.
انتخابات مجلس یازدهم در اسفندماه ۹8  با پیروزی قاطع جریان اصولگرا از 
طیف ها و گروه های مختلف همراه بود و به همین دلیل حضور همفکران اکثریت 
نمایندگان، در مسوولیت های مرتبط با این نهاد قانونگذاری، موضوعی قابل پیش 
بینی بود که تاکنون تحقق یافته است. بررسی دیدگاه سیاسی افراد منصوب و 
منتخب در نهادهای زیرمجموعه مجلس نشان می دهد که جبهه پایداری به 
عنوان یکی از طیف های جریان اصولگرا در کسب مناصب مهم رتبه نخست را 
دارد. جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی به عنوان تشکل سیاسی نزدیک 
به رییس مجلس در رتبه دوم انتصابات قرار دارند. با این توصیفات تمام ارکان و 
زیرمجموعه های مجلس شورای اسلامی به طور کامل با جریان فکری اصولگرا در 
چهارسال آینده اداره خواهند شد و این افراد در کنار نمایندگان برای بهبود زندگی 

مردم از رهگذر تقنین و اصلاح نواقص تلاش خواهند کرد.

سیاسی

جنگنده های آمریکایی در حرکتی تحریک آمیز و خطرناک در آسمان سوریه به 
هواپیمای مسافربری ماهان نزدیک شد.

روز پنجشنبه در مسیر پرواز ۱۱۵2 هواپیمایی ماهان از تهران به مقصد بیروت زمانی 
که این هواپیما در آسمان کشور سوریه بود دو جنگنده  آمریکایی در حرکتی تحریک 

آمیز و خطرناک به هواپیمای خطوط ماهان نزدیک شدند.
پس از این اقدام خطرناک جنگنده های آمریکایی، خلبان هواپیمای مسافربری 
ایرانی برای جلوگیری از برخورد با این جنگنده ها، ارتفاع پرواز را به سرعت کاهش 
می دهد که این امر موجب شد تعدادی از مسافران این پرواز آسیب ببینند. هواپیمای 
ماهان پس از سوخت گیری در فرودگاه بیروت، به سلامت در فرودگاه بین المللی امام 

خمینی )ره( به زمین نشست.
 به گزارش شبکه تلویزیونی المیادین، خانم "نور" که لبنانی الاصل است و در ایران 
زندگی می کند و با سه پسر خود مسافر هواپیمای ماهان بود که پنج شنبه شب در 
حریم هوایی سوریه مورد تعرض دو جنگنده قرار گرفت، در مصاحبه با خبرنگار این 
شبکه در بیمارستان رسول اعظم بیروت در شرح جزئیات این حادثه گفت: "هواپیما 
به صورت آرام و معمولی در حال فرود بود که ناگهان چند ثانیه به لرزه درآمد و سپس 
مستقیما بر زمین نشست. اکثر مسافران کمربند خود را نبسته بودند و فرزندان من که 
در کنارم بودند به شدت به سقف هواپیما برخورد کردند. این شرایط چند ثانیه ادامه 
یافت و ناگهان ما احساس کردیم که هواپیما از حالت عادی خود خارج شده است و به 
شدت به زمین نشست. مسافران دچار ترس و هراس شدند و سپس معلوم شد پسرم 

از ناحیه چشم مصدوم و دچار خونریزی شدید شده است". 
وی در ادامه در پاسخ به این پرسش که آیا مقابله جنگنده ها با هواپیما را دیده است، 
گفت: "ما چیزی ندیدیم، ولی بعد از حادثه برخی از مسافران گفتند یک جنگنده را 

در کنار هواپیما دیده اند و این جنگنده باعث حادثه برای هواپیمای ما بوده است". 
حسین پسر کوچک خانم نور نیز در شرح جزئیات حادثه گفت: "من در حال حرف 
زدن با برادرم بودم که ناگهان مسافران دچار ترس و هراس شدند و من نیز به شدت به 
بالا پرتاب شدم و سپس به کف هواپیما برخورد کردم و دستم بسیار درد گرفت و حالا 

آن را گچ گرفته اند". 
امیر پسر کوچک خانم نور گفت: "من ناگهان به بالا پرتاب شدم و به شدت به کف 
هواپیما کوبیده شدم و چشمم به شدت دچار خونریزی شد و دستم هم آسیب دید".

علی پسر بزرگ این خانواده ضمن تأیید اظهارات اعضای خانواده اش گفت: "ما 
احساس نکردیم که یک جنگنده هواپیما را محاصره کرده باشد. پس از حادثه چند 

نفر از مسافران گفتند یک جنگنده را مشاهد کرده و از آن تصویر برداری کرده اند".
رضوانه راغبی دانشجوی دکترای دانشگاه  ملی لبنان که برای تحصیل به بیروت 
و تهران در رفت و آمد است در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار باشگاه خبرنگاران 
جوان می گوید: »پس از چند ماه وقفه در پرواز هواپیما ها )به علت شرایط کرونا( این 
اولین هواپیمایی بود که تهران را به مقصد بیروت ترک کرد و به همین علت تقریبا همه 

صندلی های هواپیما از مسافران ایرانی و لبنانی پر شده بود.«
رضوانه می گوید پرواز راس ساعت ۷ و ۱۰ دقیقه عصر و طبق زمانبندی مشخص 
از فرودگاه امام خمینی )ره( بلند شده و بیش از نیمی از مسیر را طی می کند و ادامه 
می دهد: »همه مسافران شام را خوردند و در حال استراحت بودیم و من می دانستم 
که کمتر از یک ساعت دیگر در فرودگاه بیروت خواهیم نشست. ناگهان احساس کردم 
زیر پایم خالی شد درست عین اتوبوسی که در یک دره سقوط می کند احساس کردم 
هواپیما به سرعت در حال افتادن است.« رضوانه می گوید هر مسافری که کمربند 
نبسته بود و همچنین کودکانی که کنار والدینشان بودند همگی در فاصله کمتر از ۵ 

ثانیه در هوا معلق شده و محکم به سقف هواپیما کوبیده شدند.
او تصویری را برای خبرنگار ما فرستاده که نشان می دهد سقف بالای سرش به علت 
برخورد محکم شکسته است. مسافر پرواز ۱۱۵2 در ادامه می گوید: »یا سقف ها بر اثر 
برخورد شکست یا دسته صندلی ها بعد از اینکه برخی مسافران محکم به سمت پایین 

آمدند از بین رفت و آسیب زیادی به چند مسافر وارد شد. «
رضوانه می گوید: »پس از این واقعه دلهره آور برگشتم و دیدم همه در راهرو های وسط 
هواپیما افتاده اند، بچه ها جیغ می زدند، همه نگران و مشوش بودیم، نمیدانستیم 
دقیقا چه اتفاقی افتاده، تا اینکه وقتی به خودمان آمدیم و روی صندلی هایمان مستقر 
شدیم و مهمانداران آمدند و سعی کردند مسافران را آرام کنند، برخی مسافرانی که 
در سمت راست نشسته بودند می گفتند دیدیم که یک هواپیما به ما نزدیک شده و 

مهمانداران گفتند هواپیما نبود، یک جنگنده بود. «
مسافر پرواز ۱۱۵2 همچنین گفت: »در آن لحظه توضیح رسمی به ما داده نشد، 
اما خلبان سعی کرد تا ما را آرام کند و اعلام کرد توضیح رسمی را بعدا متوجه خواهید 

شد.«

رضوانه می گوید مهمانداران از مسافرانی که پزشک بودند تقاضا کردند به انتهای 
کابین هواپیما بروند و در پایان گفت: »همه کودکان تا زمانی که به فرودگاه بیروت 
برسیم صدای گریه شان قطع نشد، همه ما نگرانیم که این اتفاق بار دیگر بیفتد، 

اتفاقی که هیچ گاه تا به حال تجربه نکرده ام.«
واکنش ها به اقدام خطرناک آمریکا در مزاحمت برای هواپیمای ایرانی

 اقدام خطرناک پنجشنبه شب دو جنگنده آمریکایی برای هواپیمای مسافربری 
ایران در سوریه واکنش هایی را در پی داشته است. 

»حسام الدین آشنا«  مشاور رییس جمهوری درباره مزاحمت جنگنده های آمریکایی 
برای هواپیمای مسافربری ایران در حساب توییتری خود نوشت: »کسی که جان 

رهبرانش را دوست دارد با جان مسافران ما بازی نمی کند.« 
به  نیز تصریح کرد: »با تهاجم  »اردشیر مطهری«  نماینده گرمسار در مجلس 
هواپیمای مسافربری ایرانی می خواهند ایران را تحریک کنند، اما خبر ندارند ایرانی 

ها فقط موشک های خوبی نمی سازند، بلکه شطرنج بازان خوبی هم هستند.«
وی ادامه داد: »منتظر انتقام سخت باشید، اما زمان و مکانش با ماست. ایران 

می داند چه می کند.« 
»ولی اسماعیلی«  نماینده گرمی  هم در توییتر خود نوشت: »تعرض جنگنده های 
آمریکایی - اسراییلی به هواپیمای مسافربری ایران بار دیگر هویت وحشیانه کشورهای 

مهاجم را آشکار کرد.  
این نماینده مجلس با بیان اینکه »این اقدام وحشیانه و ایجاد رعب و وحشت میان 
مسافران ایرانی بی شک بی پاسخ نخواهد ماند«، خاطرنشان کرد: »عاملان این 
تهاجم منتظر سیلی محور مقاومت باشند و آمریکایی ها سریعتر منطقه را ترک کنند.«
»رضا نصری«  حقوقدان بین المللی نیز در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: 
»از 2 سال پیش آمریکا و لابی های اسرائیل کارزار حقوقی و روانی حساب شده ای را 
علیه »ماهان« آغاز کردند تا با القا اینکه کارکرد اصلی این هواپیمایی »نظامی« است و 
از این رو می تواند یک هدف مشروع نظامی باشد- ایران را تحت فشار قرار دهند. امروز 

دارند از این زمینه سازی بهره برداری می کنند.«
»سید عباس موسوی« سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در 
واکنش به این مزاحمت گفت: »جزئیات این حادثه در دست بررسی است و پس از 

تکمیل اطلاعات، اقدامات لازم سیاسی و حقوقی به عمل خواهد آمد.«
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: در عین حال در تماس مجید تخت روانچی 
سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان ملل متحد با گوترش دبیرکل آن سازمان 
صراحتاً تأکید شده است که چنانچه هر حادثه ای در مسیر برگشت برای این هواپیما 
اتفاق افتد، جمهوری اسلامی ایران آمریکا را مسؤول آن خواهد شناخت. این پیام 

همچنین به سفیر سوئیس در تهران نیز داده شده است.«
»علی نجفی خوشرودی« مشاور وزیر امور خارجه نیز در حساب کاربری خود در 
توییتر نوشت: »تعرض به هواپیمای مسافری ایرانی، یکبار دیگر وضعیت تأسف بار 

نقض موازین حقوق بین الملل را آشکار ساخت.« 
وی اضافه کرد: »این اقدام که امنیت هوانوردی را مختل کرد، مغایر کنوانسیون های 
بین المللی از جمله مقررات ایکائو و فعلی متخلّفانه به شمار می رود و واجد مسئولیت 

است. آنارشیسم بین المللی پایانی ندارد!« 
»لعیا جنیدی« معاون حقوقی رییس جمهور هم در این باره گفت: رفتار هواپیماهای 
جنگنده در قبال پرواز ۱۱۵2 هواپیمایی ماهان و ایجاد مزاحمت برای یک هواپیمای 
مسافربری آن هم در خاک کشور ثالث، نقض آشکار امنیت هوانوردی، تخلف از 
اصل آزادی پرواز هواپیماهای غیرنظامی و به علاوه در مغایرت با مواد 3 مکرر و 44 
پیمان هواپیمایی کشوری بین المللی )کنوانسیون شیکاگو( و ضمیمه های مربوطه 
و کنوانسیون مونترال ۱۹۷۱ و نیز زیر پا گذاشتن اصول مسلم حقوق بین الملل 
است. وی ادامه داد: توضیحاتی که تاکنون ارائه شده غیرموجه و فاقد وجه اقناعی 
است لذا اقدامات صورت گرفته توسط این جنگنده ها موجب مسئولیت بین المللی 
دولت متبوع آنها بوده و قابلیت تعقیب حقوقی را از جمله در شورای ایکائو و دادگاه 

دادگستری بین المللی به دنبال خواهد داشت.
نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد هم اعلام کرد علاوه بر گفت وگوی تلفنی 
»مجید تخت روانچی« سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد به زودی طی 
نامه ای به شورای امنیت و دبیرکل سازمان ملل متحد مراتب اعتراض خود را از تهدید 

هواپیمای مسافربری ماهان اعلام می دارد.
سخنگوی سازمان تروریستی سنتکام اعلام کرد

آمریکا مسئولیت رهگیری هواپیمای ایرانی را پذیرفت 
جنگنده اف -۱۵ در ماموریت هوایی روتین خود در مجاورت پایگاه "التنف" در 

سوریه اقدام به بازرسی بصری هواپیمای مسافربری ماهان ایران کرده است.

اوربان، سخنگوی سازمان تروریستی سنتکام افزود: فاصله جنگنده آمریکایی با 
هواپیمای ایرانی، ایمن و در حدود ۱۰۰۰ متر بوده است.

نیرو های  پرسنل  امنیت  از  یافتن  اطمینان  با هدف  بازرسی بصری  وی گفت: 
ائتلاف در پایگاه التنف صورت گرفت و زمانی که خلبان اف -۱۵، هواپیما را به عنوان 
هواپیمای مسافربری ماهان ایر شناسایی کرد، اف -۱۵ به صورت امن اقدام به فاصله 

گرفتن از هواپیما کرد.
سخنگوی سازمان تروریستی سنتکام افزود: بازرسی بصری هواپیمای مسافربری 

ایرانی، حرفه ای بوده و براساس معیار های بین المللی صورت گرفته است.
همچنین دو مقام آمریکایی که نامشان فاش نشده است، به رویترز گفتند که یک 
جنگنده اف-۱۵ آمریکا در میدان دید هواپیمای مسافربری ایران قرار گرفت اما در 

فاصله امنی قرار داشت.
سازمان هواپیمایی کشوری :

حرکت جنگنده های آمریکایی نقض حقوق بین الملل است
در بخشی از اطلاعیه سازمان هواپیمایی آمده است:

سازمان هواپیمایی کشوری بر اساس مفاد ضمیمه ۱3 پیمان شیکاگو ضمن 
برقراری تماس با طرف سوری، خواستار بررسی سریع و دقیق رویداد شد و تیم فنی 
بررسی سوانح ایران نیز از دقایق اولیه پس از ورود هواپیمای ماهان به فرودگاه امام 

خمینی، بررسی فنی رویداد را آغاز کردند.
سازمان هواپیمایی کشوری ایران، اقدام هواپیماهای جنگنده امریکایی در تعرض 
به هواپیمای مسافربری ایرانی را مصداق بارز نقض حقوق بین الملل و مقررات و 
استانداردهای هوانوردی می داند و مراتب اعتراض جدی خود را رسما به شورای 
سازمان بین المللی هواپیمایی کشوری )ایکائو( ارائه و خواستار رسیدگی فوری به 

موضوع است. 
یک مقام مسئول صنعت فرودگاهی :

خلبان تقصیری در خصوص آسیب دیدن مسافران نداشته است
یک مقام مسئول صنعت فرودگاهی گفت: خلبان پرواز ۱۱۵2 تهران - بیروت 
تقصیری در ایجاد جراحات در مسافران نداشته زیرا فرصت نکرده تا به مسافران 

هشدار بستن کمربند بدهد.
یک منبع آگاه در صنعت فرودگاهی در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره اینکه آیا به 
ایرباس A3۱۰ ماهان که پنجشنبه  شب گذشته از سوی دو فروند جنگنده آمریکایی 
در آسمان سوریه مورد تعرض قرار گرفتند، آسیبی وارد شده یا خیر؟، اظهار داشت: 
این هواپیما آسیبی ندید اما به علت اینکه از سوی این جنگنده ها مورد تهدید قرار 

گرفته بود، مجبور شد تا کاهش ارتفاع ناگهانی داشته باشد.
وی ادامه داد: این مانور سبب شد تا از مسیر پروازی خارج شود؛ این در حالی است 
که مسافران در حین پرواز، می توانند کمربندهای خود را باز کنند از همین رو تعدادی 
از مسافرانی که کمربند آنها باز بوده است، سرشان به سقف هواپیما برخورد کند؛ البته 
برای ساختار هواپیما مشکلی پیش نیامده اما به صندلی ها و قطعات داخلی به دلیل 

ضربات وارده صدمه وارد شده و تعدادی از صندلی های شکسته است.
این منبع آگاه ادامه داد: برای استراکچر بیرونی هواپیما مشکلی ایجاد نشده است؛ 
این هواپیما عملیاتی است؛ اما به دلیل اینکه برای آن مشکل پیش آمده، کارشناسان 
سازمان هواپیمایی می بایست سیستم های آن را بازرسی کنند؛ اما از نظر عملیاتی 
بودن، با توجه به اینکه توانسته از بیروت به فرودگاه امام خمینی )ره( برگردد، نشان 

می دهد که مشکلی برای پرواز ندارد.
به گفته این مقام مسئول، خلبان تقصیری در خصوص آسیب دیدن مسافران 
نداشته و از نظر زمانی، فرصت اینکه به مسافران، ابتدا هشدار بستن کمربندها را 
بدهد و سپس اقدام به مانور کاهش ارتفاع کند، نداشته است. همه این اتفاقات در 

کسری از ثانیه بوده است.
بازداشت خلبان و کروی پروازی کذب است

یک منبع آگاه در صنعت هوانوردی گفت: خلبان و کروی پروازی برای ارائه پاره 
ای توضیحات و مصاحبه درباره مکالمه ای که با جنگنده های آمریکایی داشته اند، 

فراخوانده شدند.
وی با رد شایعه بازداشت خلبان و کروی پروازی افزود: وقتی این هواپیما به کشور 
برگشته، افراد مسئول با آنها مصاحبه می کنند که اتفاقات رخ داده را توضیح دهند؛ 
همچنین بازرسان سازمان هواپیمایی کشوری هواپیما را بازرسی کرده اند و سالم بودن 

آن را تأیید کرده اند و این هواپیما در خط پروازی قرار گرفته است.
این منبع آگاه یادآور شد: طبق مقررات کروی پروازی باید استراحت کنند؛ سازمان 
هواپیمایی کشوری هنوز هیچ تصمیمی در ارتباط با عدم پرواز کرو نگرفته است تنها 
نهادی که می تواند تصمیم بگیرد که این کرو پرواز نکنند، سازمان مذکور است که تا 

زمان پایان بررسی مستندات، تصمیمی در این خصوص اتخاذ نمی شود.
وزیر راه و شهرسازی :

پیگیری حقوقی را تا محکومیت آمریکا دنبال می کنیم 
وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر اینکه تهدید هواپیمای مسافری توسط جنگنده های 
آمریکایی حرکتی تروریستی است، گفت: سازمان هواپیمایی کشوری اعتراض خود 
را بابت این رفتار به سازمان بین المللی هوانوردی ارائه داده است و به لحاظ حقوقی 

بحث را تا محکومیت آمریکا ادامه می دهیم. 
های  جنگنده  توسط  ایرانی  مسافری  هواپیمای  تهدید  درباره  اسلامی  محمد 
آمریکایی که روز گذشته رخ داد، اظهار داشت: این یک حرکت تروریستی است که از 
سوی دولت قانون ستیز و ظالم آمریکا انجام شده است؛ این یک تعرض بین المللی 
محسوب می شود و انتظاری غیر از این از دولت قانون ستیز آمریکا وجود ندارد. وی 
ادامه داد: هواپیمای مسافری ما در مسیر و کریدور بین المللی تجاری در حال حرکت 

بوده است و تهدید جنگنده های آمریکایی غیرقانونی و غیر انسانی بوده است.
وزیر راه و شهرسازی گفت: سازمان هواپیمایی کشوری اعتراض خود را بابت این 
رفتار به سازمان هوانوردی بین المللی ارائه داده است و به لحاظ حقوقی بحث را تا 

محکومیت آمریکا ادامه می دهیم.
 لبنان و سوریه هم به ایکائو شکایت کنند

اسلامی در پاسخ به این سوال که چه زمانی کمیسیون بررسی سانحه توسط سازمان 
هواپیمایی کشوری سوریه تشکیل می شود؟ گفت: هنوز دقیقا مشخص نیست که 
این اتفاق در فضای سوریه یا لبنان رخ داده است، اما دولت های لبنان و سوریه باید 
اعتراض خود را بابت این رفتار غیر انسانی آمریکا به سازمان جهانی هواپیمایی داشته 
باشند. وی تأکید کرد: از سازمان جهانی هواپیمایی نیز انتظار است علیه این اقدام 

غیرانسانی کشور آمریکا بیانیه دهد.

در مسیر تهران به مقصد بیروت روی داد

ماجراجویی جنگنده های آمریکایی برای هواپیمای ماهان 

شعار »قانون گرایی« و »شفافیت« انتظارها از مجلس یازدهم 
را بالا برده و این انتظار وجود دارد چنین مجلسی در برابر 
اظهارات غیرمستند، پرهزینه و اختلاف برانگیز برخی اعضای 
خود در مورد مسائل مهم کشور واکنشی مسئولانه نشان دهد. 
 ادعای اخیر یک نماینده مجلس در خصوص وجود ماده ای 
برای اعطای اختیارات تام به چین در مورد جزایر ایرانی درپیش 
نویس اولیه سند همکاری 2۵ ساله دوکشور، اگرچه به سرعت 
بیان کننده  حقوقی  جایگاه  ولی  شد،  تکذیب  او  سوی  از 
این اظهارات، موجب به وجود آمدن حاشیه هایی شد. این 
نماینده اظهارنظرهایی چنین غیردقیق و سوءاستفاده برانگیز 
را از تریبون صدا و سیما مطرح کرد تا ادعایش با اظهارات 
مسئولان رسمی کشورمان در تضادی آشکار درآید حال آنکه 
هنوز هیچ حرفی از جزئیات همکاری های ایران و چین در 
میان نیست. این نماینده پس از دریافت بازخوردهای بسیار 
در مورد ادعایش، بلافاصله در گفت و گوی رسانه ای دیگر 
اظهار داشت: بنده پیش نویس توافق ایران و چین را خوانده 
ام و اصلا هیچ کجای این متن، بحثی درباره واگذاری جزایر 

ایرانی به کشور چین مطرح نشده است.
در شرایطی که رسانه های خارجی و گروه های معاند نظام 

به دنبال بهانه های بیشتر برای تحت فشار گذاشتن کشورند 
و اتفاقا قرارداد همکاری 2۵ ساله با چین چنین بهانه ای را 
در اختیار آنان قرار داده، طرح اظهارنظرهای غیرمستند آن 
هم از سوی یک نماینده مجلس، بسیار تامل برانگیز است، 
هرچند این اظهارات به سرعت اصلاح شود؛ همانطور که 
»حمید بعیدی نژاد« سفیر ایران در انگلیس در صفحه توییتر 
خود نوشت: این اظهارات نادرست خوراک وسیع تبلیغاتی را 

برای رسانه های معاند تامین می کند.
وزارت امور خارجه هم بلافاصله به این اظهارات غیرمستند 
روابط  خواند.   کذب  اساس  از  را   آن  و  داد  نشان  واکنش 
عمومی این وزارتخانه در اطلاعیه ای با افتخارآمیز خواندن 
سند همکاری های 2۵ ساله با چین تاکید کرد: انتظار این 
بود که پس از توضیحات مفصل وزیر امور خارجه در نشست 
مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  اخیر 
شورای اسلامی شاهد تکرار اینگونه مطالب که در عمل ضربه 
به اعتبار اظهارات نمایندگان مجلس و خدشه به منافع ملی 
است، نباشیم. دستگاه دیپلماسی تکرار اینگونه ادعاهای بی 
اساس را ضربه شدید به منافع ملی جمهوری اسلامی ایران 
دانست و از هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی خواست 

نسبت به اینگونه موارد رسیدگی شایسته صورت پذیرد.
انتظار افکار عمومی هم چیزی غیر از این نبود که مجلس 
»انقلابی« در برابر چنین مساله  حساسی که مستقیما منافع 
ملی را تحت تاثیر قرار می دهد، واکنشی درخور نشان دهد.  

این روزها کشور تحت شدیدترین فشارهای تحریمی قرار 
دارد. پیمان گریزی آمریکا از یک سو و کم کاری اروپا از سوی 
دیگر اقتصاد کشور را در تنگنا قرار داده است. شیوع کرونا هم 
مزید بر علت شده و فشارهای سنگینی را به کشورمان تحمیل 
هدف  با  دشمن  فضاسازی های  شرایط،  این  در  می کند. 
مانع تراشی بر سر راه ایران برای بهره گیری از ظرفیت های 
دیپلماسی و مزیت های اقتصادی در همکاری با قدرت های 

نوظهور و آتیه داری چون چین صورت می گیرد.  
و  مجلس  رئیس  ویژه  دستیار  امیرعبداللهیان«  »حسین 
مدیرکل امور بین الملل مجلس شورای اسلامی در توییتی با 
اشاره به هجمه ها به سند همکاری ایران و چین، هدف از فضا 
سازی دشمنان خارجی را  قطع همکاری سودمند دو کشور 

در جهانی دانسته که مرحله گذار مهمی را سپری می کند.
به گفته » حیدر مستخدمین حسینی« اقتصاددان، بار 
منفی روی این خبر از آنجا است که ایران با این قرارداد یک 

نوع تعیین تکلیف و استراتژی برای خود تبیین می کند که 
به منزله یک »نه« به آمریکا و اروپا است. در چنین شرایطی، 
اظهارنظرهای غیرمستند در خصوص برنامه  راهبردی ایران 
و چین که تنها چارچوب همکاری های دو کشور را در آینده 
ریختن  دشمن  آسیاب  به  آب  جز  چیزی  می کند،  تعیین 
نیست، چرا که به گفته کارشناسان، چنین سندی، قرارداد 
نیست و هیچ عدد و رقم و تعهد حقوقی اجتناب ناپذیری در 
آن گنجانده نشده است. این سند تنها در یک مسیر کلان، 
دو  قوانین  چارچوب  در  را  اقتصادی  همکاری  زمینه های 
کشور و قوانین بین المللی ارتقا خواهد داد. این تفاهمنامه 
بر پایه انعقاد قرارداد در حوزه های مختلف خواهد بود که 
منافع دوسویه را هدفگذاری می کند. به گفته صاحبنظران، 
تسهیل مسیر همکاری با چین که قدرت اول اقتصادی جهان 
در دهه بعدی است برای کشوری چون ایران که قصد دارد از 
اقتصاد مبتنی بر نفت به اقتصاد دانش بنیان گذر کند و سبد 
شرکای اقتصادی خود را متنوع سازد ، یک برد استراتژیک 
در حوزه دیپلماسی تلقی می شود. در این میان، نمایندگان 
مجلس باید با دوراندیشی و خردمندی، تعامل و همکاری با 
دولت را سرلوحه کار خود قرار دهند و با پرهیز از تقلیل مسائل 
مهم سیاسی و اقتصادی کشور به مسائل جناحی، امکان 
بهره گیری از فرصت های موجود در راستای منافع ملی را برای 

دستگاه اجرایی فراهم کنند.

شعاری که انتظارها از مجلس یازدهم را بالا برده است؛

مجلس یازدهم در آزمون قانون گرایی و شفافیت



ماجرای سیگار کشیدن ولایتی در سازمان ملل 
علی اکبر ولایتی از سال ۱36۰ تا ۱36۷ وزیر امور خارجه ایران بود که در آخرین سال وزارتش اقدام عجیبی 
در سازمان ملل انجام داد!به گزارش برنا، این سیاستمدار کهنه کار ایرانی سال 6۷ در سازمان ملل سیگار 
کشید که ماجرای این سیگار کشیدن از زبان خودش به شرح زیر است:در مرداد سال 6۷ به نیویورک رفته 
بودم تا برای نخستین بار مذاکراتی را درباره قطعنامه ۵۹8 که حضرت امام خمینی )ره( پذیرفته بودند با 
آقای خاویر پرزدکوئیار دبیرکل سازمان ملل انجام دهم که در آن شرایط بسیار سخت تلکسی که حاوی خبر 
بسیار بدی بود به دست بنده دادند مبنی بر اینکه منافقین به ایران حمله کردند.این مسئله در شرایطی رخ 
داد که عراقی ها یک سال بود شعار آتش بس و صلح می دادند، ولی در آن موقع منافقین با پشتیبانی همین 
عراقی ها به خاک ایران حمله و به سمت اسلام آباد غرب حرکت کرده بودند. این ناجوانمردی و نفاق از یک 
طرف و مسئولیتی که جهت مذاکره برای برقراری آتش بس بر دوش من گذاشته بود از سوی دیگر باعث شد 
تا از کسی که در کنارم بود سیگاری بگیرم و روشن کنم.بنده پزشک هستم و کاملا اطلاع دارم که سیگار 
بسیار مضر و سرطان زا است، اما در آن زمان تصورم بر این بود که حداقل با کشیدن سیگار تمرکزم در این 
زمینه بیشتر می شود که البته بعد ها نیز بسیاری از افراد در مورد کشیدن این سیگار در سازمان ملل از بنده 

سوال کردند.
 

هزینه خانوارهای ایرانی تا 2۷ درصد بالا رفت 
 گرچه اعلام نرخ تورم در ماههای اخیر با کاهش در برخی شاخص ها همراه بوده، ولی رشد هزینه ها 
متوقف نشده و فقط از سرعت آن کاسته شده است.  به گزارش ایسنا، اخیرا مرکز آمار ایران گزارشی از 
وضعیت شاخص قیمت کالا و خدمات در تیرماه امسال منتشر کرد که نشان داد تورم سالانه )تغییرات در ۱2 
ماهه منتهی به تیر ماه( در روند نزولی قرار داشته و برای تیرماه نیز با کاهش ۱.4 درصدی نسبت به خرداد به 
26.4 درصد رسیده است.  اما از سوی دیگر تورم نقطه ای که نشان دهنده تغییر قیمت نسبت به ماه مشابه 
سال قبل است با افزایش همراه بود؛ به طوری که با رشد 4.4 درصدی به 26.۹ درصد رسیده است.بر این 
اساس خانوارها برای تهیه مجموعه ای از کالاها به طور متوسط حدود 26.۹ درصد بیشتر از پارسال هزینه 
کرده اند. گرچه میزان هزینه کرد خانوارها در تیرماه امسال افزایش داشته است، ولی در قیاس با تیر سال 

گذشته که تورم نقطه به نقطه 48 درصد گزارش شده بود حدود2۰ درصدی کاهش دارد.  
 

2 میلیون خانه خالی در کشور وجود دارد 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بر اساس آمار مرکز ایران بیش از 2 میلیون خانه خالی در کشور وجود دارد، 
گفت: از صاحبان خانه های خالی دعوت کردیم تا آن را در پروژه اقدام ملی مسکن عرضه و به مردم واگذار 
کنند. محمد اسلامی با بیان اینکه بسته حمایتی مستاجران اعلام شده که از چهارم مرداد ماه جاری برای 
همه اقشاری که حقوق بگیر ثابت هستند و پنج نفر به بالا هستند ارائه می شود، عنوان کرد: افراد می توانند 
برای کمک ودیعه مسکن ثبت نام کنند و به صورت سیستمی برای دریافت این مهم به بانک معرفی خواهند 
شد.وی با اشاره به اینکه موضوع حائز اهمیت این است که مستأجران فقط کارمزد بانکی را ماهانه پرداخت 

می کنند، تصریح کرد: اصل ودیعه در پایان قرار داد به بانک مسترد می شود.

هشدار معاون وزیر بهداشت به مردم ایران 
معاون کل وزارت بهداشت به مسافران و هموطنان توصیه کرد که هرگز به مازندران سفر نکنند چرا که هم 
احتمال ابتلا بالاست و هم استان مازندران را درگیر می کنند. ایرج حریرچی معاون کل وزیر بهداشت در 
بازدید از بیمارستان امام خمینی )ره( آمل با بیان اینکه مازندران به ویژه شهرستان آمل وضعیت خوبی ندارد، 
گفت: آمل از معدود شهرستان هایی است که ضریب R یا انتقال بیماری به 2 نزدیک شده یعنی هر بیمار دو 
نفر دیگر را بیمار می کند.وی افزود: تصمیمات خوبی در ستاد ملی مبارزه با کرونا برای تعطیلی سالن های 

عروسی و لغو برگزاری مراسم ختم و اجتماعات گرفته شد.

تکذیب دستگیری یکی از فرماندهان ارتش
مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد: شایعه دستگیری یکی از فرماندهان ارتش از اساس کذب است و صحت 
ندارد. سجادعابدی؛ فعال رسانه ای نوشت: خبری مبنی بر بازداشت یا احضار امیر دریادار سیاری، توسط 
برخی اکانت های ناشناس در توئیتر و برخی کانال های تلگرامی نزدیک به منافقان منتشر شده بود، که کذب 

است.

اصلاح طلبان شانسی در انتخابات 14۰۰ ندارند
هادی غفاری گفت: عملکرد آن هایی که با حمایت جبهه اصلاحات به مجلس دهم رفتند به قدری بد بود 
که اصلاح طلبان نه تنها شانس شان برای پیروز شدن در انتخابات به پایین ترین میزان ممکن رسیده است، 

بلکه حتی دخالت مستقیم آقای خاتمی هم نمی تواند مردم را به شنیدن حرف آنان ترغیب کند.

هومن افاضلی کرونا گرفت 
 هومن افاضلی از چهار روز قبل از دیدار با گل گهر سیرجان به دلیل بروز علائم کرونا راهی قرنطینه شد تا 
نتواند تیمش را در این بازی حساس همراهی کند.افاضلی از چهار روز قبل با علایم تب و سرگیجه مواجه 
شد تا مجبور شود برای حفظ بازیکنانش راهی قرنطینه شود. این در حالیست که حال او طی این روز ها به 
سمت وخامت نیز پیش رفته و در نهایت نتوانست در بازی روز گذشته مقابل گل گهر نیز روی نیمکت تیمش 

حاضر شود.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم :

۶۷۵ تاکسی به سیستم پرداخت 
الکترونیکی مجهز می شوند

رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم گفت: هدف گذاری 
برای سال جاری این بوده که  6۷۵ تاکسی بی سیم در قم را به سیستم پرداخت 

الکترونیکی مجهز کنیم و سپس به سراغ تاکسی های خطی و گردشی برویم.
کورش محمدحسینی با اشاره به اهمیت اجرای پرداخت های الکترونیکی در 
وسایل نقلیه عمومی، اظهار داشت: روند این کار از دی ماه سال گذشته در قم 
به صورت آزمایشی و پایلوت با تاکسی بی سیم، روند را آغاز شد که در نخستین 

گام 6۰ تاکسی خطی و گردشی از این قابلیت پرداخت برخوردار شدند.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم با بیان اینکه در سال 
جاری ۱4۰ تاکسی بی سیم مجهز به سیستم پرداخت شده است، ابراز کرد: 
هدف گذاری برای سال جاری این بوده که  6۷۵ تاکسی بی سیم در قم را به 

این سیستم مجهز کنیم و سپس به سراغ تاکسی های خطی و گردشی برویم.
محمدحسینی ادامه داد: در حال حاضر در قم، 6 هزار تاکسی در حمل ونقل 
عمومی فعال است که با توسعه زیرساخت های لازم تمامی تاکسی های خطی و 

گردشی به پرداخت الکترونیک مجهز می شوند.
وی تصریح کرد: در سیستم پرداخت QR مبالغ از کیف پول مسافر کم و به 
کیف پول راننده اضافه می شود و راننده نیاز به گوشی هوشمند دارد که در حال 
حاضر فقط اپلیکیشن قمیار دارای این قابلیت نصب است و هر شرکتی با این 

قابلیت فعال شود، در پرتال شهرداری اطلاع رسانی خواهد شد.
رئیس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم عنوان کرد: شیوع 
کرونا و معضل پول خرد ازجمله مواردی است که در پرداخت های غیرنقدی باید 

در جهت سلامت مسافران و صیانت از حقوق شهروندان به آن توجه داشت.
 

مدیر منطقه پنج قم :

بوستان بانوان در منطقه ۵ احداث می شود
مدیر منطقه پنج قم گفت: سال آینده احداث بوستان بانوان به سرانجام 

می رسد و در اختیار شهروندان منطقه ۵ قرار می گیرد.
علیرضا اقبالیان با اشاره به اهمیت افزایش سرانه فضای سبز در منطقه پنج، 
اظهار داشت: در این منطقه بوستان های خوبی طراحی شده که بیش از 2۰ 
هکتار است و دراطراف جمکران درحال تملک هستیم، به ویژه بوستان آفتاب 
در بحث نشاط و ظرفیت های فرهنگی و ورزشی و کتابخانه دارای اهمیت زیادی 
است. مدیر منطقه پنج قم ادامه داد: در کنار آن بوستان های بزرگ تر دیگری در 
مسیر می توان در حوالی بلوار حضرت خدیجه)س( در بوستان زائر و کوهسار و 

۱۰۰۰ هکتاری شهری طراحی کرد که در نشاط و تندرستی نقش دارد.
اقبالیان با بیان اینکه در بوستان ها اقداماتی همچون سکوسازی، تکمیل 
سرویس بهداشتی و نمازخانه در دست اقدام است، ابراز کرد: نشاط شهروندی 
احداث  دراین باره  است،  شهری  مدیریت  در  مهم  بسیار  موضوعات  از  یکی 
بوستان ویژه بانوان ازجمله طرح های مهم در ایجاد نشاط شهروندی در کنار 
دیگر اقدامات است. وی با اشاره به احداث بوستان در بلوار شهید کلهری، 
تصریح کرد: در این خصوص بوستانی در باغ جهانگیری در بلوار شهید کلهری 
به مساحت ۱4 هزار مترمربع در حال تملک است تا در جهت توسعه فضای سبز 

حفظ و نگهداری شود که در سال جاری این باغ به طور کامل تملک می شود.
مدیر منطقه پنج قم با تأکید بر اهمیت توسعه فضای سبز و بوستان های 
شهری، یادآور شد: سال آینده احداث بوستان بانوان به سرانجام می رسد و در 

اختیار شهروندان منطقه ۵ قرار می گیرد.
 

مدیر منطقه چهار قم خبرداد:

پایان فاز اول طرح تلفیق و تطبیق 
ممیزی املاک 

مدیر منطقه چهار قم از پایان فاز اول طرح تلفیق و تطبیق ممیزی املاک 
شهرداری منطقه خبر داد.

مهدی اصفهانیان مقدم بیان داشت: فاز اول طرح تلفیق و تطبیق ممیزی 
املاک در تاریخ ۱3۹8/۰۷/22 آغاز و در تاریخ ۱3۹۹/۰2/22 در مدت زمان 
۷ ماه و با  تلاش و همت همکاران شاغل در این طرح در دوشیفت صبح و عصر 
و با دارا بودن بیشترین تعداد کد نوسازی در سطح مناطق هشتگانه قم به تعداد 
۱۰4 هزار پرونده به پایان رسید. مدیر منطقه چهار قم در ادامه بیان داشت: فاز 
دوم این طرح استخراج مغایرت وضعیت فعلی املاک سطح منطقه با مجوزهای 
صادره این املاک در پرونده های شهرسازی که منجر به غربالگری کلیه املاک 
می گردید از ابتدای خرداد ماه آغاز گردیده و با رسیدگی به تخلفات ساختمانی 
صورت گرفته طی سالهای قبل توسط مالکین، ضمن صدور مجوزات مورد 
نیاز هر ملک، باعث استحصال کدهای درآمدی و ارتقای سطح کمی و کیفی 
به شهروندان سطح منطقه خواهد گردید. اصفهانیان مقدم  خدمات رسانی 
گفت: مرحله راستی آزمایی کدهای ممیزی شده به تعداد ۱۰4 هزار پرونده 
توسط کارشناسان منطقه در حال انجام می باشد که امید است با تلاش و همت 

همکاران شاغل در طرح تا پایان مرداد ماه سال جاری به اتمام برسد.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خواستارشد

لزوم ورود جدی هنرمندان در تولید 
آثار تبلیغات محیطی 

از عدم حضور  انتقاد  با  قم  بین الملل شهرداری  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
هنرمندان در تبلیغات محیطی، تأکید کرد: آثار هنرمندانه ضعیفی از حیث پیام 

و محتوا در سطح شهر شاهد هستیم.
کمیته  و  اطلاع رسانی  شورای  جلسه  نوزدهمین  در  کلانترزاده  مهدی 
اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی ستاد مبارزه با کرونا در سالن امام جواد)ع( 
استانداری، با تأکید بر ورود جدی هنرمندان در تبلیغات محیطی مقابله با 
بیماری کرونا، گفت: اگر متولیان اداره کل ارشاد جدی تر در این زمینه ورود 
کنند شهرداری قم نیز در به خط کردن برج های اذان و ماشین های آتش نشانی 

و خدماتی آمادگی لازم برای اطلاع رسانی در سطح شهر را دارد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اجرای برنامه های میدانی 
سازمان فرهنگی ورزشی و هنری شهرداری قم با رعایت پروتکل های بهداشتی را 
موردتوجه قرار داد و افزود: این برنامه ها را می توان در اماکن و تجمعاتی که بالاتر 
هست با رعایت فاصله گذاری اجتماعی و پروتکل ها اجرا کرد. کلانترزاده عنوان 
کرد: از شهر مقدس قم توقع می رود که کمیته ای پیرامون برگزاری مراسمات 

دهه نخست محرم تشکیل و الگویی برای سایر استان ها ارائه دهد.
 

رئیس کمیسیون خدمات شهری اسلامی شهر قم مطرح  کرد:

احداث بوستان هزار هکتاری عامل 
مؤثری در جذب گردشگر

رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم با 
تأکید بر ورود به حوزه گردشگری در شهر قم، گفت: احداث بوستان هزار 
هکتاری علاوه برافزایش سرانه فضای سبز در شهر قم می توانند درافزایش 

ماندگاری مسافر در قم تأثیر بسیاری داشته باشد.
سید مجتبی سبحانی ثابت وضعیت فضای سبز شهر قم را مورد بررسی قرارداد 
و اظهار داشت: شهر قم در چند سال گذشته رشد قابل  توجه ای در افزایش 
سرانه فضای سبز داشته و این رشد باعث افزایش مطالبات مردمی در داشتن 

فضاهای تفریحی و سبز از شهرداری شده است.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم جایگاه 
و شأن شهر قم را موردتوجه قرارداد و افزود: متأسفانه پتانسیل های استان قم 
هنوز بالقوه بوده و باید در حوزه هایی مانند گردشگری به صورت جدی ورود کرده 

و زیرساخت های لازم را فراهم کنیم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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دو رکعت نمازی که مرد متأهّل می خوانَد ، برتر 
از ] عمل [ مرد مجرّدی است که شبش را به عبادت 

می گذرانَد و روزش را به روزه داری . 

 شنبه -چهارم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5081

كتاب من لا يحضره الفقیه : ج 3 ص 38٤ ح ٤3٤٧ 

طرح:محمدعلی رجبی

سایه گرانی مصالح ساختمانی بر ساخت وساز

استاندار قم گفت: تسهیلات حمایتی دولت از صنوف و واحدهای آسیب دیده از 
شیوع کرونا در قم باید به طور حداکثری توسط دستگاه های اجرایی استان جذب 

شود. 
بهرام سرمست روز پنجشنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی قم با 
اشاره به مصوبه های سفر اخیر رئیس برنامه وبودجه کشور به استان اظهار داشت: 
باید موانع تحقق این مصوبه ها احصا و مورد پیگیری جدی دستگاه های متولی  
قرار بگیرد. وی با اشاره به اعلام آمادگی دولت برای اعطای تسهیلات به اصناف 
آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا، عملکرد قم در دریافت این تسهیلات را ضعیف 
باید برای جذب این تسهیلات به صورت  تلقی و تصریح کرد: مدیران استانی 
جدی تر عمل کنند. وی با اشاره به اقبال به این تسهیلات در سطح کشور گفت: 
این مساله باید از سوی مسئولان ملی آسیب شناسی شود، اما حلقه مفقوده ای در 
سطح استان دیده می شود که شاهد مشارکت کمتر نسبت به میانگین کشوری 
هستیم. استاندار قم بابیان اینکه این مساله بخشنامه ای نیست و مدیران باید خود 
را به جای افراد آسیب دیده بگذارند، خاطرنشان کرد: مدیران اجرایی باید حافظ و 

پیگیر مشکل های اصناف و زیرمجموعه های خود باشند.
وی گفت: در جلسه ای به ریاست معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 

دلایل اقبال نکردن از تسهیلات دولتی به صورت کارشناسی آسیب شناسی شود.
سرمست همچنین بر تمدید فرصت دریافت این تسهیلات تاکید و بیان کرد: 

اطلاع رسانی در این زمینه با مشارکت اصحاب رسانه باید در دستور کار قرار گیرد.
وی بابیان اینکه همه بانک ها باید از سیاست ها و مصوبه های دولت تبعیت کنند 
گفت: بانک های عامل استان باید تعهدات خود را در راستای ارائه تسهیلات 
حمایتی اجرایی کنند. استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود بابیان اینکه 
مشکل قانونی در زمینه تکمیل زنجیره تولید در حوزه کشاورزی نداریم گفت: هم 
در بحث تحقیق و توسعه و هم فرآوری و تکمیل زنجیره تولید باید از ظرفیت های 

موجود استفاده شود.
وی گفت: در راستای صدور مجوزهای معادن استان نیز باید پیگیری های لازم از 

سوی سازمان صنعت و تجارت قم انجام شود.
کم تر از ۱۰ درصد در قم متقاضی دریافت تسهیلات کرونا

معاون سیاست های اقتصادی معاون رئیس جمهور دراین جلسه گفت: قم در 
بحران کرونا از استان های موفقی بود که توانست این بحران را به خوبی مدیریت 
کند اما با توجه به آسیب هایی که در این زمینه دیده است تنها کم تر از ۱۰ درصد 

باید در این زمینه هم عملکرد  از تسهیلات کرونا استفاده کند  توانسته است 
مطلوبی داشته باشد.

باقری  افزود: قم در این زمینه خوب ورود پیدا نکرده است و باید استانداری و 
اداره کل کار، رفاه و امور اجتماعی استان پیگیر این موضوع باشند و رسته ها و 

مشاغل آسیب دیده را شناسایی تا برای دریافت تسهیلات معرفی شوند.
وی عنوان کرد: قم تنها 642 میلیارد تومان برای تسهیلات کرونایی جذب کرده 
است اگر از باقیمانده این اعتبارات استفاده نشود ما ناچاریم برای بخش مسکن، و 

ودیعه مسکن از آن بهره مند شویم.
تقاضای کم برای تسهیلات کرونایی در قم

مدیرکل اداره کار، رفاه و امور اجتماعی استان قم گفت: در قم ۵8 میلیارد و۵34 
میلیون تومان تقاضای تسهیلات داریم که ۵۰ میلیارد و2۹۷ میلیون تومان آن در 
بانک ها در حال بررسی است 2 میلیارد و۷۰6 میلیون تومان هم دریافت شده است 
تقاضای دریافت تسهیلات در قم بسیار کم است. مصطفی کاویانی افزود: نرخ 
۱3 درصد آن هم با بازده زمانی 2 ساله تنها برای ۱4 رسته تعریف شده است باید 
حداقل افرادی که متقاضی این تسهیلات هستند را فوراً پرداخت کنیم اما اطلاع 

رسانی خوبی نشده و باید در این زمینه اطلاع رسانی شود.

استاندار قم در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی  مطرح کرد:

عملکرد ضعیف دستگاهها در جذب تسهیلات اصناف آسیب دیده ازکرونا

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

 کلاهبرداری گسترده تحت عنوان کار در منزل
رئیس پلیس فتا استان قم با ثبت آگهی های تقلبی کار در منزل در فضای مجازی به قصد کلاهبرداری 

مالی و سوء استفاده از اطلاعات هویتی افراد متقاضی خبر داد. 
سرهنگ علی موالی با اشاره به اینکه مردم برای درخواست کار به شعبات کاریابی سطح شهر که 
از اداره کار مجوز لازم را دارند، مراجعه کنند، اظهارداشت: در پی گزارشات مردمی مشخص شد 
یا  با ثبت آگهی های تقلبی کار در منزل در فضای مجازی قصد کلاهبرداری مالی  کلاهبرداران 
سوء استفاده از اطلاعات هویتی مردم را دارند. وی افزود: در این گونه موارد غالبا کلاهبرداران از کاربران 
می خواهند جهت فرآیند ثبت نام به پیام رسان های خارجی همچون تلگرام یا واتس آپ مراجعه کنند، 
سپس از کاربر یک سری اطلاعات هویتی درخواست می کنندیا طلب پول جهت ثبت نام می نمایند. 
سرهنگ موالی ادامه داد: در پی کسب این اطلاعات کلاهبردار بعدا ممکن است کاربر را تهدید کرده 
در صورتی که به خواسته های کلاهبردار تن ندهد، با توجه به اطلاعاتی که از وی دارد موجب هتک 
حیثیت او  شود. وی بیان کرد: مردم اطلاعات شخصی و سکونتی، تصویر مدارک هویتی و عکس های 
خود را به هیچ وجه در اختیار افراد ناشناس قرار ندهند. رئیس پلیس فتا استان قم با بیان اینکه اکثر 
قربانیان این نوع کلاهبرداری خانم های خانه دار می باشند، بیان داشت: خانم های خانه دار به دنبال 
مشاغلی هستند که بتوانند با انجام آن در منزل درآمدی کسب کنند، از همین رو مجرمان سایبری 
از این موضوع سوء استفاده کرده و با تبلیغات گسترده و اغوا کننده در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی آنها را در دام خود گرفتار می  کنند. رئیس پلیس فتا استان قم بیان داشت: مردم هوشیار 
باشند و به هیچ  وجه پیامک و کدی که به گوشی آنها ارسال شده را برای کسی قرائت نکنند، چرا که 
شیادان با این کار می توانند به انحاء مختلف از سیم کارت قربانی سوءاستفاده نمایند، مثلا در یک 
شبکه اجتماعی نامشخص با شماره قربانی اکانت ایجاد کند و شروع به کلاهبرداری از دیگران نمایند یا 

به اطلاعات حساب اینترنتی قربانی دسترسی پیدا کنند.

فرمانده انتظامی قم:

30 هزار و 300 لیتر گازوئیل قاچاق درقم کشف شد
فرمانده انتظامی قم گفت: 3۰ هزار و 3۰۰ لیتر گازوئیل قاچاق به ارزش یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 

ریال دراین استان کشف شد. 
به گزارش روز پنجشنبه پایگاه اطلاع رسانی پلیس قم، سردار سید محمود میرفیضی اظهار داشت:  
کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی قم با کنترل آمد و شد خودروهای عبوری در محور سلفچگان- ساوه 
یک دستگاه کامیون کشنده را متوقف کردند. فرمانده انتظامی قم گفت: در ادامه خودرو به ظن حمل 
سوخت قاچاق با هماهنگی قضایی به یگان منتقل و راننده نیز ابتدا با اذعان به اینکه محموله را به 
 عنوان ترکیب های شیمیایی از یک استان غربی به مقصد مشهد بارگیری کرده ولی سرانجام گفت: 
محموله را در یکی از جاده های روستایی شهرستان اهواز از طریق چند دستگاه نیسان به مقصد ساوه 
بارگیری کرده است. وی ادامه داد: سپس با دعوت از نمایندگان شرکت ملی  پخش فرآورده های نفتی و 
اداره استاندارد از سوخت نمونه برداری و پس از آزمایش های لازم نوع سوخت را گازوئیل اعلام کردند. 
میرفیضی گفت: تانکر سوخت به انبار شرکت نفت قم منتقل و کارشناسان پس از تخلیه مقدار آن را 
3۰ هزار و 3۰۰ لیتر گازوئیل به ارزش یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال اعلام کردند که در نهایت پرونده 
تشکیل و برای سیر مراحل قانونی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد. فرمانده انتظامی 
قم همچنین از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از فعالیت های اقتصادی غیرقانونی از سوی افراد 

سودجو، موضوع را در اسرع وقت از طریق تماس با شماره تلفن ۱۱۰ به پلیس استان اطلاع دهند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

دستگیری 3 سارق خودروهای مدل پایین 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری 3 سارق خودروهای مدل پایین و کشف 2 دستگاه خودرو 
مسروقه در قم خبر داد.  سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران فرماندهی انتظامی 
کهک در پی کنترل خودروهای عبوری در محور "پردیسان-ورجان" یک دستگاه خودرو مدل پایین 
پراید را متوقف کردند. وی گفت: راننده در مواجهه با مأموران مدارک را ارائه اما پس از استعلام مسروقه 
بودن خودرو محرز، بنابراین متهم دستگیر شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم اضافه کرد: با انتقال به 
یگان و تحقیقات صورت گرفته، نامبرده به سرقت یک دستگاه خودرو دیگر پراید با همدستی 2 تن دیگر 
اعتراف که در ادامه خودرو کشف و افراد مذکور نیز دستگیر شدند. سرهنگ جعفریان افزود: در نهایت 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: سالانه یکهزار و ۷۰۰ تن انواع 
آبزیان در قم تولید می شود که نشان  دهنده ارتقا جایگاه صنعت شیلات در استان 
است.  عباس پورمیدانی بیان کرد: قم در زمینه های مختلف آبزی پروری از تولید 
ماهیان پرورشی تا ماهیان زینتی و همچنین خاویاری فعال است و بهره برداران 
بسیاری در این بخش سرمایه گذاری کرده اند. وی افزود:  رشد صنعت شیلات قم 
در سال های اخیر چشمگیر است و حتی این استان به عنوان یکی از قطب های 

تولید ماهی تیلاپیا در سطح کشور فعالیت خواهد کرد. وی ادامه داد: در زمینه 
تولید خاویار و ماهیان خاویاری نیز قم سرآمد است و سالانه بیش از ۱4۰کیلوگرم 
خاویار و 6۰ تن گوشت ماهیان خاویاری در این استان تولید می شود. پورمیدانی 
گفت: پروش انواع ماهیان خوراکی در استخرهای مجهز استان جریان دارد و 
به دنبال فرهنگ سازی برای افزایش مصرف این محصولات ارزشمند در سبد 

غذایی شهروندان هستیم.

رییس سازمان جهاد کشاورزی  استان قم:

قم در تولید خاویار و ماهیان خاویاری سرآمد است 

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم با اشاره به شیب نزولی میزان باروری در این استان 
طی سال های ۱3۹6 تا ۱3۹8 گفت: نرخ  باروری قم در سال ۱3۹8 به ۱.۹ درصد رسیده 
که در مقایسه با سال های ۹۷ و ۹6 کاهش پیدا کرده است.  محمود نوربخش در تعریف 
نرخ باروری اظهار داشت: شاخص جمعیتی نرخ باروری کل عبارت است از میانگین تعداد 
فرزندانی که یک زن در طول دوران بارداری خود معمولا از ۱۵ تا 4۹ سال به دنیا می آورد. 
وی افزود: در سطح جهانی حد جایگزینی 2.۱ درصد است، به  عبارتی در این نرخ، رشد 
سالانه جمعیت در حد صفر باقی می ماند. نوربخش ادامه داد: اگر نرخ باروری کل، کمتر 
از 2.۱ باشد، زیر حد جایگزینی بوده و در نتیجه رشد منفی سالانه جمعیت، را در دراز مدت 
در پی¬ دارد و زنگ هشداری برای کاهش جمعیت می باشد. وی خاطرنشان کرد: نتایج 
محاسبه این شاخص توسط مرکز آمار ایران، در سطح کل کشور و قم برای سال¬ های 
۱3۹6 تا ۱3۹8 نشان دهنده آن است که در این استان در سال¬ های ۱3۹6، ۱3۹۷ 
و ۱3۹8، شاخص نرخ باروری کل برای کل جمعیت مجموع جمعیت ایرانی و غیر ایرانی 

مقیم استان به ترتیب برابر با 2.3، 2.2 و ۱.۹ برآورد شده است. وی تصریح کرد: همچنین 
این شاخص برای جمعیت ایرانی در سال¬ های ۱3۹6، ۱3۹۷ و ۱3۹8 نیز به ترتیب برابر 
2.3، 2.۱ و ۱.8 فرزند برآورد شده است. نوربخش گفت: درکل کشور طی سه سال یاد 
شده شاخص نرخ باروری کل برای کل جمعیت مجموع جمعیت ایرانی و غیر ایرانی به 
ترتیب برابر با 2.۱، 2.۰ و ۱.8 محاسبه شد، همچنین این شاخص برای جمعیت ایرانی نیز 
به ترتیب برابر 2.۱، 2.۰ و ۱.۷ فرزند برآورد شده است. وی اضافه کرد: در سه سال اخیر 
نرخ باروری کل در همه استان های کشور کاهشی بوده است و الگوی سنی باروری نشان 
دهنده کاهش میزان باروری در همه سنین از جمله گروه های سنی  2۰ تا 24 و 2۵ تا 2۹ 
و 3۰ تا 34 سال است، این تغییر بیانگر کاهش باروری به ویژه در میان گروه سنی جوان 
است، که به نوبه خود سهم بسزایی در کاهش میزان باروری کشور داشته است. نوربخش 
در پایان بیان کرد: در مجموع سطح باروری در کشور و قم در سال های اخیر روند کاهشی 

داشته است و این کاهش در سال ۱3۹8 قابل توجه است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه  استان قم:
نرخ باروری در قم به ۱.۹ درصد رسید

را  ویروس کرونا مردم  اینکه  بیان  با  فرماندارقم   
دربرگزاری آیین های مختلف عزا و عروسی با چالش 
برای  شرایط  این  در  گفت:  کرده است،  مواجه 
برگزاری چنین مراسم هایی باید روش هایی جدید و 

نوآورانه ای به جامعه ارایه شود. 
روز چهارشنبه درجلسه ستاد  مرتضی حیدری 
پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران قم در تالار کرامت استانداری اظهار داشت: 
درشرایط فعلی تنها راه جلوگیری از شیوع کرونا 
این  و  آگاهی سازی جامعه است  و  اطلاع رسانی 
کار نیز باید با ارائه شیوه های جدید برگزاری مراسم 
ها و اجتماعات مختلف صورت گیرد. وی اظهار 
داشت: روش های اطلاع رسانی مرسوم و همچنین 
شیوه های قهری مانند بازرسی توسط بازرسان مرکز 
بهداشت و سازمان صنعت، معدن و تجارت تقریبا 
خاصیت خود را از دست داده و حوزه بهداشت و 
درمان عملا در عرصه تنها مانده است. فرمانداری 

قم با یادآوری اینکه عزا، عروسی و همچنین سفر 
سه عامل اصلی گسترش کرونا به شمار می آیند و 
این بیماری از این طریق حوزه نفوذ خود را گسترش 
که  درمورد جشن های عروسی  می دهد، گفت: 
برگزار می شود،  بهداشتی  پروتکل های  از  خارج 
مرکز بهداشت استان با پلمپ تالارهای پذیرایی با 
جدیت برخورد می کند، ولی ما درحقیقت با این کار 
یک سنت دیرینه مردم را به خاطر ویروس کرونا تغییر 
می دهیم. فرماندار قم گفت: مردم سال های سال 
با این روش ها زندگی کردند، و اگر بخواهیم از آنها 
جلوگیری کنیم جامعه با مشکل می شود، از این رو 
باید برای برگزاری آیین های مذکور روشی را ابداع و 
در اختیار مردم قرار دهیم، تا فقط از آن روشی که 

پیشنهاد می دهیم، استفاده کنند.
تبلیغات بهداشتی بدون حمایت دستگاه 

های اجرایی ممکن نیست
معاون خدمات شهری شهرداری قم نیز در این 

جلسه با اشاره به بخشی از اقدام های صورت گرفته 
خصوص  در  شهری  اطلاع رسانی های  زمینه  در 
رعایت مسائل بهداشتی درقم گفت: از حدود سه 
هفته پیش آویزهایی با محتوای اهمیت استفاده از 

ماسک در سطح شهر قم نصب شده است.
اینکه سربرگ هایی که  بیان  با  امیر سامع  سید 
برای مکاتبه های اداری مورد استفاده قرار می گیرد، 
کار گرفته  به  و اطلاع رسانی  تبلیغات  نیز جهت 
شده است افزود: درتمام اتوبوس های ناوگان حمل 
و نقل عمومی قم نیز علائم هشدار آمیز در خصوص 

ورود با ماسک نصب شده است.
معاون شهردار قم همچنین ضرورت استفاده از 
اداره های  ورودی  در  موجود  پرتابل های  ظرفیت 
قرار  توجه  مورد  تبلیغات  برای  نیز  را  قم  مختلف 
در  استان  مختلف  های  دستگاه  گفت:  و  داد 
تولید بروشورهای بهداشتی جهت توزیع در بین 

شهروندان با مدیریت شهری همکاری کنند.

فرماندارقم:

روش های نوآورانه  برای برگزاری عروسی و عزا ارائه شود 


